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ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ'

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡKA'

Παρασκευή 7 Μαΐου 1999

Αθήνα, σήµερα στις 7 Μαΐου 1999, ηµέρα Παρασκευή και ώρα
10.19' συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του
Προέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Μαρία Μπόσκου,
Βουλευτή Ηµαθίας, τα ακόλουθα:
Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΩΜΑΤΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Κυκλάδων ζητεί
την πύκνωση των αεροπορικών δροµολογίων του Νοµού
Κυκλάδων.
2) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΩΜΑΤΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Πάρου Κυκλάδων ζητεί να µη
ληφθεί απόφαση για προκήρυξη διαγωνισµού πώλησης του
"ΞΕΝΙΑ".
3) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Νεφροπαθών Θράκης -
Μακεδονίας - Ηπείρου - Θεσσαλίας ζητεί να λειτουργήσει το
Νοσοκοµείο Παπαγεωργίου ∆υτικής Θεσ/νίκης για την υγειονοµική
κάλυψη κυρίως των νεφροπαθών - καρκινοπαθών της χώρας.
4) Ο Βουλευτής Καβάλας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το ∆ηµοτικό Ωδείο Καβάλας ζητεί την
έγκριση 61 θέσεων διδακτικού προσωπικού του Ωδείου µε
συµβάσεις µίσθωσης έργου για το 1999.
5) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο
Βόλου Μαγνησίας διαµαρτύρεται για τις αλλεπάλληλες απολύσεις
εργαζοµένων στις βιοµηχανίες "ΒΙΣ Βόλου" και "ΙΜΑΣ".
6) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΗΣ
κατέθεσε αναφορές µε τις οποίες το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο
Αλµυρού ζητεί από την κοινοπραξία που έχει αναλάβει την
κατασκευή µέρους της εθνικής οδού στην επαρχία Αλµυρού να
ακυρώσει τις οµαδικές απολύσεις.
7) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Ανεξάρτητος Αγροτικός
Σύλλογος Επαρχίας Αλµυρού ζητεί την ικανοποίηση οικονοµικών
αιτηµάτων.
8) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Ανεξάρτητος Αγροτικός Σύλλογος
Επαρχίας Αλµυρού ζητεί την ικανοποίηση οικονοµικών αιτηµάτων.
9) Ο Βουλευτής Σάµου κ. ΚΩΝ/ΝΟΣ ΚΑΡΑΜΗΝΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Υπαλληλικού
Προσωπικού Αυτοκινήτων ζητεί να ληφθούν µέτρα για την έναρξη
της σταδιακής εξίσωσης των βασικών µισθών των εργαζοµένων
στο ΚΤΕΛ µε τις αποδοχές των εργαζοµένων των ΗΛΠΑΠ, ΗΣΑΠ.
10) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ και ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ
ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Συντονιστική
Επιτροπή Πρωτοβουλίας των Οργανώσεων των Τυφλών κατά του
Πολέµου στη Γιουγκοσλαβία καταδικάζει τις ΝΑΤΟϊκές επιθέσεις
στην Γιουγκοσλαβία.
11) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ και ΜΑΡΙΑ
ΜΠΟΣΚΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια 'Ενωση
Προσωπικού Λιµενικού Σώµατος υποβάλλει προτάσεις για την
ανάπτυξη των υπηρεσιών του Λιµενικού Σώµατος στη Βόρεια
Ελλάδα.
12) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Βουκολίων Χανίων διαµαρτύρεται
για τον τρόπο διανοµής των προµηθειών στους ∆ήµους βάσει του
"Ι.Καποδίστριας".
13) Ο Βουλευτής Ροδόπης κ. ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Κοµοτηνής
ζητεί τη θεσµοθέτηση του 35ώρου ωραρίου εργασίας χωρίς τη
µείωση των αποδοχών.
14) Οι Βουλευτές κύριοι ΠΕΤΡΟΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗΣ, ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ και ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία η Παναιτωλοακαρνανική Συνοµοσπονδία ζητεί την
ικανοποίηση αιτηµάτων για την αναβάθµιση του Νοµού Αιτωλ/νίας.
15) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Εκπολιτιστικός Εξωραϊστικός Σύλλογος "Η
Ρόκα" Καστελίου ζητεί οικονοµική ενίσχυση.
16) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Χανίων
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ζητεί τα Χανιά να είναι η έδρα της Γενικής Αστυνοµικής ∆ιεύθυνσης
της Κρήτης.
17) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ - ΛΙΑΚΑΤΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Γενικό Νοµαρχιακό Νοσοκοµείο
Αγρινίου ζητεί την προκήρυξη θέσεων ιατρικού και παραϊατρικού
προσωπικού για τη λειτουργία του Αξονικού Τοµογράφου του
Νοσοκοµείου.
18) Ο Βουλευτής Φθιώτιδας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΕΙΜΑΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Αγίου Νικολάου Κρήτης ζητεί την
έκδοση του προεδρικού διατάγµατος που αφορά στη λειτουργία του
ιδιωτικού αεροδροµίου "Ξένιος Ζεύς" καθώς και τη λειτουργία των
πέντε προτεινόµενων ιδρυµάτων τριτοβάθµιας εκπαίδευσης στο
Νοµό Λασιθίου.
19) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ιερά Μητρόπολη ∆ηµητριάδος Ιερά Μονή
Τιµίου Προδρόµου Συκής Πηλίου ζητεί οικονοµική ενίσχυση για την
αποπεράτωση των οικοδοµικών εργασιών ανέγερσης νέας
πτέρυγας της Μονής.
20) Ο ∆' Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής Λάρισας κ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η
Οµοσπονδία Εργαζοµένων Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης
ζητεί τη νοµοθετική ρύθµιση για τη µετατροπή της εργασιακής
σχέσης του προσωπικού του ∆ηµοσίου, των Νοµικών Προσώπων
∆ηµοσίου ∆ικαίου και Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης σε
αορίστου χρόνου.
Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 6852/15.2.99 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
163/4.3.99 έγγραφο από τον Υφυπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 6852/15.2.99 των Βουλευτών κυρίων
Μπ. Αγγουράκη και Α. Τασούλα, αναφερόµενη σε επιστηµονική
έκθεση ου δόθηκε στη δηµοσιότητα στις 12.2.99 και στην οποία
αναφέρθηκε εκτενώς ο Τύπος στις 13.2.1999, σχετικά µε την
ασφάλεια των γενετικά τροποποιηµένων τροφίµων, σας γνωρίζουµε
τα ακόλουθα:
Η προστασία του καταναλωτή από το γενετικά τροποποιηµένα
ποροϊόντα, πράγµατι είναι ένα σοβαρό ζήτηµα που αυτήν την
περίοδο απασχολεί και όπως φαίνεται και µελλοντικά θα
απασχολήσει την κοινωνία µας όχι µονάχα τοπικά, αλλά σε
παγκόσµιο επίπεδο.
'Ηδη, σε κοινοτικό και σε εθνικό επίπεδο, έχουν ληφθεί µετρα
προστασίας της ανθρώπινης υγείας από τα γενετικά
τροποποιηµένα τρόφιµα. Από την Επιτροπή της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης επιβάλλεται έλεγχος στην κυκλοφορία αυτών των
τροφίµων και χορηγούνται σχετικά πιστοποιητικά, κατά τη
διαδικασία της οδηγίας 90/220/ΕΟΚ. Ενώ η χώρα µας έχει έγκαιρα
εναρµονιστεί µε την οδηγία αυτή και υπάρχει σε λειτουργία µία
εθνική επιτροπή µε συντονισµό του ΥΠΕΧΩ∆Ε και των
συναρµοδίων Υπουργείων.
Επίσης ισχύει ο κοινοτικός Κανονισµός 258/97 που αφορά τα "νέα
τρόφιµα" (NOVEL FOOD), βάσει του οποίου είναι υποχρεωτική η
αναγραφή στη συσκευασία των τροφίµων τυχόν ύπαρξη γενετικά
τροοποιηµένων οργανισµών.
Το Υπουργείο Ανάπτυξης, µέσα από τη Γενική Γραµµατεία
Καταναλωτή, παρακολουθεί από πάρα πολύ κοντα µαζί µε το
γενικό Χηµείο του Κράτους την εφαρµογή των διατάξεων αυτών,
έτσι ώστε να αντιµετωπίζεται κάθε περίπτωση καταστρατήγησής
τους.
Βέβαια, δεν θεωρούµε ότι αυτό το µείζον θέµα έχει κλείσει µε τα
µέτρα αυτά ου έχουν παρθεί. Το Υπουργείο µας θα προχωρήσει και
είναι ήδη έτοιµο το σχέδιο δηµιουργίας Ενιαίου Φορέα Ελέγχου
Τροφίµων, ώστε οι διάσπαρτες υπηρεσίες οι οποίες ελέγχουν τα
τρόφιµα, τα ποτά και τα πάσης φύσεως προϊόντα να µπορούν,
µέσα από ένα κεντρικό φορέα, να ανταποκριθούν στις σύγχρονες
ανάγκες προστασίας του καταναλωτή, από τις εξελίξεις της

επιστήµης και από τις αδυναµίες που στην πορεία παρουσιάζονται.
Βρισκόµαστε µπροστά σε προόδους της επιστήµης πρωτόγνωρες,
οι οποίες αλλάζουν τη φυσιογνωµία της ανθρωπότητας σε επίπεδο
διατροφής. Η πρόοδος αυτή πρέπει να παραδεχθούµε ότι έχει
ανεβάσει τον µέσο όρο ζωής και το βιοτικό επίπεδο, µε τις
συνέπειες της όµως. Γι' αυτό και δεν µπορούµε να την
αντιµετωπίσουµε µε συντηρητισµό, αλλά µε εγρήγορση, ώστε να
κρατήσουµε όλα τα θετικά, προσέχοντας παράλληλα τις
παραµέτρους εκείνες που µπορούν να µας διαφύγουν κα ινα
δηµιουργήσουν προβλήµατα, ιδιαίτερα στον ευαίσθητο τοµεά της
δηµόσιας υγείας.

Ο Υφυπουργός
ΓΙΑΝΝΗΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ"

2. Στην µε αριθµό 6751/11.2.99 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
158/4.3.99 έγγραφο από τον Υφυπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 6751/11.2.99 του Βουλευτή κ.
Παναγιώτη Ψωµιάδη, αναφερόµενη στην αποζηµίωση του
Προέδρου και των µελών του ∆.Σ. του Ταµείου Λαϊκών Αγορών
(ΤΛΑ) καθώς και σε άλλα θέµατα λετιουργίας του, σας γνωρίζουµε
ότι απευθυνθήκαµε στο εν λόγω Ταµείο και φωτοαντίγραφο της µε
αριθµ.2547/24.2.99 απάντησής του, επισυνάπτεται προς
ενηµέρωσή σας.
Ειδικότερα για το θέµα της αποζηµίωσης του Προέδρου και των
µελών του ∆Σ του ΤΛΑ, σηµειώνεται ότι πράγµατι, όπως
αναφέρεται και στο πιο πάνω έγγραφό του, το Ταµείο στα πλαίσια
του ν.2470/97 ζήτησε την αναπροσαρµογή της αποζηµίωσης του
Προέδρου και των µελών του ∆ιοικητικού του Συµβουλίου και η
σχετική εισήγησή του έγινε αποδεκτή από την Πολιτική ηγεσία.
Κατόπιν αυτού προχωρησαν οι διαδικασίες έκδοσης της Κοινής
Υπουργικής Απόφασης των Υπουργών Ανάπτυξης και Οικονοµικών
2039452/4056/002/18.6.98 αντίγραφο της οποίας επίσης
επισυνάπτεται, µε την οποία καθορίζονται και οι όροι-προϋποθέσεις
για την καταβολή της αποζηµίωσης αυτής (παρ.3 της ΚΥΑ).
Η τήρηση των προϋποθέσεων αυτών ελέγχεται από την Υπηρεσία
Εντελλοµένων Εξόδων του Υπουργείου µας και σε συνέχεια από
την αρµόδια Υπηρεσία του Ελεγκτικού Συνεδρίου.

Ο Υφυπουργός
ΓΙΑΝΝΗΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ"

Σηµ.: Τα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
3. Στην µε αριθµό 6815/522/12-2-99 ερώτηση/AKE δόθηκε µε το
υπ' αριθµ. 3271/26-2-99 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής
'Αµυνας η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης και ΑΚΕ 6815/522/12-2-99 που
κατέθεσαν οι Βουλετές κύριοι Σ. Σπηλιωτόπουλος, Α.
Παπαδόγγονας, Ε. Χαϊτίδης, Θ. ∆ηµοσχάκης, Γ. Καλαντζής, Π.
Καµµένος, Α. Καραµανλής, Λ. Λυµπερακίδης και Ι. Λαµπρόπουλος,
σας γνωρίζονται τα ακόλουθα:
Το Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας, στα πλαίσια της καλής
συνεργασίας τους µε άλλους κλάδους των Ε.∆. και φορείς του
ευρύτερου ∆ηµοσίου Τοµέα, ανταποκρίνεται στα διάφορα αιτήµατα
για διάθεση εµπειρογνωµώνων σε επιτροπές που συγκροτούνται µε
ευθύνη τους.
Παρ' όλα αυτά, όµως, τα συµµετέχοντα σε µεικτές επιτροπές
φορέων  στελέχη  των  Ε.∆.  εκφράζουν  αποκλειστικά  τις
προσωπικές  τους  απόψεις  πάνω  στα  κάθε  φορά  συζητούµενα
θέµατα,  οι  οποίες  προέρχονται  από  τις  γνώσεις  και  την
εµπειρία  τους  επί  των  συγκεκριµένων  γνωστικών  αντικειµένων.
Το  ίδιο,  κατ'  επέκταση,  ισχύει  και  για  την  από  την  Π.Α.
προερχόµενους  εµπειρογνώµωνες  που  έχουν  διατεθεί  ως  µέλη
της  επιτροπής  για  την  απόκτηση  Α/Φ  Προστασίας  Αλιευτικών
Πόρων  του  Λ.Σ.  Οι  συγκεκριµένοι  αξιωµατικοί  δεν  εκφράζουν
σε  καµιά  περίπτωση  τις  απόψεις  της  Π.Α.,  και  οι  όποιες
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απόψεις και επισηµάνσεις τους είναι καθαρά προσωπικές.
Ο Υπουργός

ΑΠ.- ΑΘ. ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ"
4. Στην µε αριθµό 6809/12-2-99 ερώτηση/AKE δόθηκε µε το υπ'
αριθµ. 3272/26-2-99 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 6809/12-2-99 που κατέθεσαν οι
Βουλετές κύριοι Σ. Σπηλιωτόπουλος, Α. Παπαδόγγονας, Θ.
∆ηµοσχάκης, Γ. Καλαντζής, Π. Καµµένος, Ε. Χαϊτίδης, Ι.
Λαµπρόπουλος, Λ. Λυµπερακίδης και Α. Καραµανλής, σας
γνωρίζονται τα εξής:
'Οσον αφορά στο θέµα της ύδρευσης του ΟΣΜΑΕΣ, κατόπιν δύο
επιτυχών γεωτρήσεων στα όρια της κοινότητας Μαρτίνου,
εντοπίσθηκε το απαραίτητο νερό. Ωστόσο, η µεταφορά του νερού,
µε τη διάνοιξη όδευσης του αγωγού προς τον οικισµό, προσκρούει
στην άρνηση του τοπικού Κοινοτικού Συµβουλίου. Για το λόγο αυτό,
ο συνεταιρισµός κατέθεσε έγγραφη προσφυγή στη Περιφερειακή
∆ιοίκηση του Νοµού Φθιώτιδας, µέσω του Υπουργείου
Εσωτερικών, για να δοθεί έγκριση άντλησης και κυρίως µεταφοράς
νερού. Σηµειωτέο ότι οι ανωτέρω ενέργειες του ΟΣΜΑΕΣ
προβλέπονται από το καταστατικό του, έχουν επικυρωθεί από το
∆Σ, έχουν ελεγχθεί από το Εποπτικό του Συµβούλιο και τέλος έχουν
υποβληθεί για έγκριση στο Ανώτατο Στρατιωτικό Συµβούλιο (ΑΣΣ).
Στη συνέχεια πρέπει να τονιστεί ότι όλες οι οικονοµικές και
διαχειριστικές ενέργειες και δραστηριότητες του συνεταιρισµού,
ελέγχονται από ανώτερο Αξκό του Ελεγκτικού Σώµατος, τα
αποτελέσµατα του οποίου τίθενται υπόψη της ιεραρχίας του ΓΕΣ. Ο
εν λόγω καθολικός έλεγχος της νοµιµότητας των πράξεων του ∆Σ,
πιστοποιεί τη συµφωνία των ενεργειών προς τους κανόνες του
καταστατικού του ΟΣΜΑΕΣ και εγγυάται της εύρυθµη λειτουργία του
Νοµικού Προσώπου. Ειδικότερα, και σε ότι αφορά το θέµα περί
ενηµέρωσης επί των προϋπολογισµών του Συνεταιρισµού, γίνεται
γνωστό πως µε την Γενική ∆ιαταγή του ΟΣΜΑΕΣ
(Φ.956.2/160/625459/Σ.6202/28-12-98/ΓΕΣ/∆ΟΙ/1γ) έχουν ήδη
κοινοποιηθεί για ενηµέρωση των συνεταίρων, οι προϋπολογισµοί
οικονοµικών ετών 1998-99, καθώς και ο απολογισµός-ισολογισµός
1997.
Επίσης, αναφορικά µε το αίτηµα των συνεταίρων για την ανά
εξάµηνο ενηµέρωση τους από το Ελεγκτικό Σώµα, επί των
αποτελεσµάτων των τακτικών επιθεωρήσεων της διοίκησης του
Συνεταιρισµού (διάταξη παρ. 3 του άρθρου 17 του καταστατικού του
ΟΣΜΑΕΣ), αυτή θα γίνεται κατ' έτος µε την αποστελλόµενη σε
όλους τους συνεταίρους Γενική ∆ιαταγή, καθώς και από τον ίδιο το
Συνεταιρισµό στους επιθυµούντες πληρέστερη ενηµέρωση.
Σε σχέση µε τις αυξήσεις στις αποδοχές των νοµικών συµβούλων
του Συνεταιρισµού, η αναφορά ποσοστού της τάξης του 41% δεν
ανταποκρίνεται στη πραγµατικότητα. Ο µεν κ. Συγγούρης έλαβε
αύξηση 2%, ο δε κ. Βουτσινάς 3%, ενώ οι όποιες διαφορές µεταξύ
αποδοχών των ετών 1997 και 1998 είναι αυξηµένες κατά 40%0,
αποκλειστικά λόγω εφαρµογής του νέου µισθολογίου των ∆ηµοσίων
Υπαλλήλων.
Τέλος, σε ότι αφορά στο θέµα της συµµετοχής των συνεταίρων του
προγράµµατος Μαλεσίνας στο ∆.Σ. του ΟΣΜΑΕΣ, έχει εκφρασθεί
έντονη αντίθεση των ιδιωτών ιδιοκτητών για τη µη συµµετοχή
αποστράτων στρατιωτικών.

Ο Υπουργός
ΑΠ.- ΑΘ. ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ"

5. Στην µε αριθµό 6722/10-2-99 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
737/5-3-99 έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 6722/10-2-99 ερώτηση, που κατατέθηκε στη
Βουλή από το Βουλευτή κ. Λ. Ν. Παπαγεωργόπουλο, σχετικά µε
καταγγελίες σε βάρος ∆ιευθυντή ΚΕΤΕΚ ΟΑΕ∆, σας πληροφορούµε
τα εξής:
Η ποινική υπόθεση κατά του Ιωακείµ Νικολάου βρίσκεται στην
Εισαγγελία Πληµ/κών Χαλκίδας, οπού έχει σχηµατιστεί η αριθµ.

2619/ΞΑ/298/342 δικογραφία και έχει ανατεθεί στον εισαγγελέα κ.
Παπαθανασόπουλο ο οποίος σύµφωνα µε πληροφορίες έχει
περατώσει την προκαταρκτική εξέταση. Καµία σκοπιµότητα
παραγραφής των αξιόποινων πράξεων δεν υπάρχει δεδοµένου ότι
η υπόθεση βρίσκεται στα αρµόδια δικαστήρια. όπως αναφέρθηκε
παραπάνω 'Οσον αφορά τις επιλογές και κρίσεις των διευθυντών
των ΚΕΤΕΚ του ΟΑΕ∆ σας γνωρίζουµε τα εξής: Το αρµόδιο Α'
Υπηρεσιακό Συµβούλιο κατά τη συνεδρίαση του στις 23-1 1-98
επέλεξε και τοποθέτησε ∆ιευθυντές σε 15 ΚΕΤΕΚ (Σχολές
Μαθητείας) του Οργανισµού και ανέβαλε την επιλογή και
τοποθέτηση των ∆ιευθυντών στα υπόλοιπα 38 ΚΕΤΕΚ για επόµενη
συνεδρίαση. ∆εν έχει όµως έως σήµερα συνεδριάσει ξανά,
δεδοµένου ότι την 31-12-98 έληξε η θητεία των µελών του. Και δεν
έχει συγκροτηθεί ακόµα το νέο Υπηρεσιακό Συµβούλιο.
Για το σχηµατισµό της κρίσης του το Συµβούλιο αναφορικά µε τον
εκπαιδευτικό Ιωακείµ Νικόλαο θα λάβει υπόψη του σύµφωνα µε τις
ισχύουσες διατάξεις τόσο την πειθαρχική όσο και την ποινική του
υπόθεση.

Ο Υπουργός
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ").

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της ∆ευτέρας 10 Μαϊου 1999:
A. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (άρθρο 130 παρ.4
Καν.Βουλής)
1. Η µε αριθµό 984/4.5.99 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ελένης Ανουσάκη προς
τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων σχετικά µε τις
προθέσεις του Υπουργείου για µεταγραφή των Ελλήνων φοιτητών,
που σπουδάζουν στη Γιουγκοσλαβία.
2. Η µε αριθµό 986/4.5.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Πέτρου Τατούλη προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων, σχετικά µε την
έγκριση των περιβαλλοντικών όρων για ολοκλήρωση των έργων
στο "Ελος Κανδήλας" Νοµού Αρκαδίας.
3. Η µε αριθµό 998/5.5.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Ευστρατίου Κόρακα προς
τον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας, σχετικά µε τα επιχειρησιακά σχέδια
του ΝΑΤΟ για τις χερσαίες επιχειρήσεις στη Γιουγκοσλαβία κλπ.
4. Η µε αριθµό 994/5.5.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Ευάγγελου
Αποστόλου προς τους Υπουργούς ∆ηµόσιας Τάξης, Γεωργίας,
σχετικά µε την έγκαιρη λήψη των αναγκαίων µέτρων πρόληψης και
καταστολής των πυρκαγιών, τη συµµετοχή των δασικών
υπαλλήλων κλπ.
5. Η µε αριθµό 988/5.5.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Γεωργίου Καρατάσου προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων,
σχετικά µε την επίσπευση των διαδικασιών διευθέτησης του
ρυµοτοµικού σχεδίου του ∆ήµου Βούλας.
Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου (άρθρο 130 παρ. 4
Καν.Βουλής)
1. Η µε αριθµό 991/5.5.99 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Παρθένας Φουντουκίδου προς τον Υπουργό
Γεωργίας, σχετικά µε την οδηγία της Γαλλικής Εθνικής Υπηρεσίας
προς τους Γάλλους καταναλωτές, για την αποφυγή σπαραγγιών
προερχοµένων από την Ελλάδα, λόγω πιθανής µόλυνσης από τους
βοµβαρδισµούς της Γιουγκοσλαβίας.
2. Η µε αριθµό 996/5.5.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Χαράλαµπου Αγγουράκη
προς τον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας σχετικά µε τη συµµετοχή
ελληνικών πληρωµάτων στα αεροπλάνα ΑΒΑΚΣ, στις επιχειρήσεις
κατά της Γιουγκοσλαβίας κλπ.
3.  Η  µε  αριθµό  993/5.5.99  επίκαιρη  ερώτηση  της  Βουλευτή
του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Μαρίας
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∆αµανάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων, σχετικά µε τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις στη
χώρα µας από τις πολεµικές επιχειρήσεις στη Γιουγκοσλαβία κλπ.
4. Η µε αριθµό 987/5.5.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ.Γεωργίου Τσαφούλια προς
τον Υπουργό Τύπου και Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης, σχετικά µε
τη δυνατότητα χρησιµοποίησης των κρατικών τηλεοπτικών
καναλιών από τα κόµµατα και τους Βουλευτές.
Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να προτείνω στη Βουλή, έπειτα

από οµόφωνη απόφαση στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων, τη µετάθεση
του Κοινοβουλευτικού Ελέγχου της ∆ευτέρας 10 Μαϊου 1999, για
την επόµενη εβδοµάδα. Τη ∆ευτέρα θα έχουµε συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων και στη συνέχεια νοµοθετική εργασία.
Συµφωνεί η Βουλή;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς, η Βουλή
συµφώνησε οµοφώνως.
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ
Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Πρώτη είναι η µε αριθµό 985/4.5.99 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. ∆ηµητρίου Σιούφα, προς την
Υπουργό Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης,
σχετικά µε την επίσκεψη κλιµακίου επιθεωρητών του ΟΟΣΑ για τον
έλεγχο του τρόπου που νοµοθετεί η χώρα µας, τη θεσµοθέτηση
συντονιστικού οργάνου παραγωγής του νοµοθετικού έργου κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Σιούφα έχει ως εξής:
"Σύµφωνα µε τα αποτελέσµατα µελέτης του ΟΟΣΑ η οποία
στηρίχθηκε σε απαντήσεις που έδωσαν σε ερωτήσεις του
Οργανισµού 'Ελληνες υπηρεσιακοί παράγοντες, η χώρα µας
βρίσκεται παγκοσµίως σε µια από τις τελευταίες θέσεις στον πίνακα
κατάταξης µε βάση τον τρόπο που νοµοθετεί.
Από τις απαντήσεις που έδωσαν τα Υπουργεία Εθνικής Οικονοµίας,
Ανάπτυξης, ΠΕΧΩ∆Ε, Μεταφορών και ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης
προκύπτει ότι:
1. Από απόψεως ποιότητας κανονιστικών ρυθµίσεων η Ελλάδα
βρίσκεται στην τρίτη ταχύτητα χωρών µαζί µε το Μεξικό, την
Ισπανία, την Πορτογαλία και την Ελβετία.
2. Η Ελλάδα είναι τελευταία στον πίνακα κατάταξης των χωρών, οι
οποίοι µετρούν τις επιπτώσεις εφαρµογής ενός νόµου στη ζωή των
πολιτών πριν αυτός τεθεί σε εφαρµογή.
3. Η Ελλάδα κατατάσσεται επίσης στις τελευταίες θέσεις µεταξύ των
χωρών που νοµοθετούν µε αδιαφάνεια χωρίς διάλογο µε τους
κοινωνικούς εταίρους.
Με δεδοµένο ότι το πρώτο εξάµηνο του 2000 θα επισκεφθούν την
Ελλάδα επιθεωρητές του ΟΟΣΑ για να ελέγξουν τον τρόπο που
νοµοθετούµε (requla tory reform) βάσει συγκεκριµένων κριτηρίων;
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
Σε ποιο βαθµό έχουν φθάσει οι προετοιµασίες της χώρας, ώστε να
αποφύγουµε τυχόν αρνητική έκθεση η δηµοσιοποίηση της οποίας
θα είχε δυσµενείς επιπτώσεις στο επενδυτικό κλίµα;
Σκέπτεται η Κυβέρνηση να αναθέσει στο Υπουργείο Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης το συντονισµό της
παραγωγής του νοµοθετικού έργου ώστε να νοµοθετούν οι
Υπουργοί βάσει αρχών και όχι στο "πόδι".
Γιατί δεν έγινε αυτό µέχρι σήµερα και ποιοι είναι εκείνοι οι οποίοι
αντιδρούν για τη θεσµοθέτηση ενός τέτοιου συντονισµού."
Ο Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης έχει το λόγο.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
συνάδελφοι, το θέµα που τίθεται µε την ερώτηση του αγαπητού
συναδέλφου, κ. Σιούφα, είναι εξαιρετικά σοβαρό. Πρόκειται για το
θέµα του ελέγχου της ποιότητας των κανονιστικών ρυθµίσεων,
γνωστό και ως requlatory reform. Η ποιότητα των κανονιστικών
ρυθµίσεων και παρεµβάσεων συνδέεται ευθέως µε την ποιότητα της
διοίκησης και του κράτους. Το φαινόµενο της υπερπληθώρας, της
υπερπαραγωγής κανονιστικών ρυθµίσεων είναι ένα φαινόµενο που
συνοδεύει ολόκληρη τη µεταπολεµική περίοδο και δεν αφορά µόνο
τη χώρα µας. Είναι χαρακτηριστικό -και θα το αναφέρω ως
χαρακτηριστικό- ότι στις ΗΠΑ, όπου το δικαιϊκό καθεστώς είναι
ανοιχτό ο γενικός κώδικας των κανονιστικών ρυθµίσεων
εξαπλασιάστηκε σε σχέση µε το 1960. Ενώ το 1960 είχε είκοσι
χιλιάδες φύλλα, το 1990 είχε εκατόν είκοσι χιλιάδες φύλλα. Ανάλογα
προβλήµατα παρουσιάστηκαν και στη Σουηδία, όπου η Κυβέρνηση
διακήρυξε το 1985 ότι έπρεπε και να µειωθεί ο αριθµός και να
απλουστευθούν οι κανονιστικές ρυθµίσεις. Θα αναφέρω
χαρακτηριστικά τη ρήση του πρωθυπουργού της Γαλλίας το 1988.
"Φαίνεται ότι ορισµένοι δηµόσιοι υπάλληλοι πιστεύουν ότι δεν
υπάρχουν περιπτώσεις που δεν είναι αναγκαίο να υπαχθούν σε
κανόνες". Αυτά σε ό,τι αφορά το φαινόµενο.

Το πρόγραµµα της κανονιστικής µεταρρύθµισης του ΟΟΣΑ, στο
οποίο αναφέρεται ο κύριος συνάδελφος, ξεκίνησε το 1995 κατόπιν
εντολής των Υπουργών των είκοσι εννέα κρατών-µελών του ΟΟΣΑ
κατά την ετήσια σύνοδό του. Η διενέργεια των αµοιβαίων
αξιολογήσεων της κανονιστικής µεταρρύθµισης των κρατών-µελών
του ΟΟΣΑ περιλαµβάνει τις εξής θεµατικές ενότητες:
Πρώτον, ποιότητα ρυθµίσεων της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης.
∆εύτερον, πολιτική ανταγωνισµού.
Τρίτον, άνοιγµα αγορών.
Τέταρτον, τηλεπικοινωνίες.
Πέµπτον, ηλεκτρισµός.
Στο πλαίσιο των εργασιών του ΟΟΣΑ για την ανάπτυξη της
ικανότητας των κρατών-µελών για κανονιστική µεταρρύθµιση
καταρτίστηκε ερωτηµατολόγιο όπου διαµοιράστηκε για
συµπλήρωση στα κράτη-µέλη. Το κείµενο στο οποίο
περιλαµβάνονται τα αποτελέσµατα της επεξεργασίας των
ερωτηµατολογίων που προφανώς αναφέρεται ο κ. Σιούφας,
αποδείχθηκε ότι δεν απεικόνιζε σε πολλά σηµεία την πραγµατική
εικόνα λόγω µη σαφήνειας των σχετικών ερωτήσεων. Κι' αυτό
αποδείχθηκε από τις σοβαρές ενστάσεις που υπέβαλαν πολλά
κράτη-µέλη µεταξύ των οποίων και το Βέλγιο. Για το λόγο αυτό -και
σ' αυτό το σηµείο θα ήθελα να µε προσέξει ο κ. Σιούφας- ο ΟΟΣΑ
απέστειλε εκ νέου συµπληρωµατικά ερωτηµατολόγια για να
καταρτιστεί το τελικό κείµενο. Συνεπώς οι παρατηρήσεις του
συναδέλφου ως προς τη χαµηλή θέση που κατέχει η Ελλάδα στους
διαπραγµατευτικούς πίνακες είναι πρόωρες και αναφέρονται σε
συµπεράσµατα τα οποία ακυρώθηκαν ύστερα από ενστάσεις των
ίδιων των κρατών-µελών του ΟΟΣΑ.
Σε ό,τι αφορά την αξιολόγηση της Ελλάδας το 2000, στην οποία
επίσης αναφέρεται και την οποία ζήτησε η ίδια η χώρα µας, οι
προπαρασκευαστικές εργασίες, αποστολές εµπειρογνωµόνων του
ΟΟΣΑ στην Αθήνα θα αρχίσουν το φθινόπωρο του έτους αυτού. Για
το σκοπό αυτό ήδη έχει ξεκινήσει διυπουργική συνεργασία και
συγκροτείται διυπουργική επιτροπή στο Υπουργείο Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης που θα οργανώσει και θα
υποστηρίξει την αξιολόγηση της χώρας µας στην πολιτική της
κανονιστικής µεταρρύθµισης και σας διαβεβαιώνω ότι δεν υπάρχει
καµία διένεξη και καµία αντίρρηση από πουθενά προς το σκοπό
αυτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Σιούφας έχει το
λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, χαίροµαι που βρίσκεστε
εσείς στην 'Εδρα στη συζήτηση αυτής της ερώτησης και θέλω να
σηµειώσω ότι οι λόγοι για τους οποίους η ποιότητα του νοµοθετικού
έργου παίρνει λίαν κακώς ευτυχώς που δεν αφορά κύρια τη Βουλή,
αλλά αφορά τον τρόπο µε τον οποίο νοµοθετεί η Κυβέρνηση και
αυτό το υφιστάµεθα όλοι.
'Ερχονται απροετοίµαστα τα νοµοσχέδια και οι διατάξεις και είναι
γνωστή η επίδοση την οποία έχει η Κυβέρνηση στη γονατογραφία.
Νόµοι τροποποιούνται µέσα σε βδοµάδες, αν όχι σε µήνες, δύο και
τρεις φορές. Είναι σαν να αλλάζει κανείς πουκάµισα.
Και πέρα από αυτό, θα σας αναφέρω το χαρακτηριστικότερο των
παραδειγµάτων το ν. 2190 που έχει τροποποιηθεί µέχρι στιγµής
δέκα φορές και υπάρχει πληροφορία ότι πρόκειται να τροποποιηθεί
εκ νέου.
Η πολυνοµία έχει γίνει ο βραχνάς και των πολιτών και των
επιχειρήσεων. Αυτή συνδυαζόµενη µε τη γραφειοκρατία και µε το
γεγονός ότι δεν υπάρχει συστηµατική κωδικοποίηση,
αντιλαµβάνεσθε τι είδους προβλήµατα δηµιουργεί στην
εξυπηρέτηση των πολιτών, αλλά και κύρια στη λειτουργία των
επιχειρήσεων και στην ύπαρξη σωστού επενδυτικού κλίµατος.
∆εν είχε βέβαια άδικο, όταν το 1880 ο Ροϊδης έλεγε ότι δεν
χρειάζονται άλλοι νόµοι παρά µόνο ένας για να εφαρµόζονται οι
νόµοι.
Γιατί    παρατηρείται    και    τούτο,    κύριε    Πρόεδρε.    Ψηφίζονται
νόµοι  που  δεν  εφαρµόζονται  ή  προβλέπεται  η  έκδοση
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προεδρικών διαταγµάτων και υπουργικών αποφάσεων και αυτές
δεν εκδίδονται ποτέ. Και ένα από τα σηµεία που επισηµαίνει ο
διεθνής οργανισµός είναι και αυτό.
Εκείνο το οποίο είναι ιδιαίτερα σηµαντικό, είναι το εξής: 'Οταν οµιλεί
για διαφάνεια ο ΟΟΣΑ, εννοεί την προετοιµασία και τη συνεννόηση
µε τους κοινωνικούς εταίρους, ώστε το νοµοσχέδιο που θα έρθει
στη Βουλή -θα ψηφισθεί από τη Βουλή και στη συνέχεια θα αρχίζει
να εφαρµόζεται- να έχει ήδη προετοιµασµένη την κοινωνία για την
καλύτερη αποδοχή αυτού του νόµου. Και εδώ οι επιδόσεις της
Κυβέρνησης την εµφανίζουν τελευταία.
Θέλω επίσης να σηµειώσω και κάτι ακόµα και το κάνω αυτό προς
την Κυβέρνηση, κύριε Πρόεδρε, εν όψει της τελικής έκθεσης που
πρόκειται να κάνει ο ΟΟΣΑ για τη χώρα µας το 2000. Tις
παρατηρήσεις και τις επισηµάνσεις τις οποίες κάνει για το πώς θα
µπορούσε να οργανωθεί πολύ καλύτερα και αποτελεσµατικότερα η
όλη προσπάθεια, πρέπει να τις λάβει σοβαρά υπόψη της η
Κυβέρνηση.
Αυτό το οποίο είπατε πριν, για τη διάλυση του κράτους, χαίροµαι
γιατί το συνοµολογείται. 'Αλλωστε το είπαν προχθές και οι ελεγκτές
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. Το είπε πριν από δύο µήνες ο τέως Υπουργός
Εξωτερικών ο κ. Πάγκαλος, όταν είπε ότι τελωνεία, αεροδρόµια,
λοιπές υπηρεσίες, Αστυνοµία δεν δουλεύει τίποτα. Αυτά έχουν ως
συνέπεια να µην υπάρχει και σοβαρή προετοιµασία των
νοµοθετικών παρεµβάσεων που κάνετε.
Εκείνο που έχει σηµασία, κύριε Υπουργέ, είναι ότι αυτά σας
επισηµαίνονται εδώ και πάρα πολύ καιρό, εµείς προσπαθούµε µε
τον κοινοβουλευτικό έλεγχο να σας ξυπνήσουµε, δεν ξυπνάτε.
Η διαπίστωση είναι µία. 'Οτι το ΠΑΣΟΚ δεν µπορεί και τελικά στις
εκλογές που θα έρθουν θα πάρετε την απάντηση από τον ελληνικό
λαό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος Υπουργός έχει
το λόγο.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): 'Εχω την αίσθηση ότι το τελευταίο
σκέλος της απάντησής σας, κύριε Σιούφα, χαρακτηρίζεται ως
υπερβολικά αισιόδοξο. Ας αφήσουµε το λαό να κρίνει, σύντοµα θα
το κάνει.
Εκείνο που θέλω να πω, απαντώντας και πάλι στην ερώτησή σας,
είναι ότι συµφωνώ µαζί σας. 'Αλλωστε το επεσήµανα, όµως δεν
µίλησα για φαινόµενα διάλυσης του κράτους. Αν παρουσιάζονται
κάποια συµπτώµατα δηµιουργίας σύγχρονου κράτους, αυτά τα
συµπτώµατα και αυτά τα βήµατα είναι βήµατα που
πραγµατοποιούνται από τις Κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ.
Αναφερθήκατε ήδη στο Σώµα Ελεγκτών Επιθεωρητών ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης. Εµείς είµαστε υπερήφανοι για την καταγραφή της
πραγµατικότητας, όχι για την πραγµατικότητα.
'Εχουµε τονίσει επανειληµµένα ότι γνωρίζουµε την κατάσταση στη
∆ηµόσια ∆ιοίκηση. Είναι µία κατάσταση που χρειάζεται βαθιές
τοµές. Βαθιές τοµές λοιπόν, είναι το Σώµα Επιθεωρητών ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης, ο Συνήγορος του Πολίτη, το Σώµα ∆ίωξης Οικονοµικού
Εγκλήµατος που εµείς καταρτίσαµε και επιτέλους δεν είναι
σύµπτωση ότι όλες αυτές οι δοµές έγιναν από τις Κυβερνήσεις του
ΠΑΣΟΚ.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
Το δεύτερο που έχω να τονίσω, απαντώντας στο θέµα για το οποίο
ερωτάται η Κυβέρνηση, είναι ότι µε σταθερά βήµατα και µε ιδιαίτερη
σοβαρότητα βαδίζει η Κυβέρνηση, ώστε η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση να
είναι το πρώτο µέληµά της για τις από εδώ και πέρα παρεµβάσεις
της.
Πέρα από τις παρεµβάσεις που έγιναν, έχουµε µπροστά µας την
κατάρτιση του σχεδίου µας εν όψει του τρίτου Κοινοτικού Πλαισίου
Στήριξης. Σας διαβεβαιώνω ότι θεωρούµε θέµα µέγιστης
προτεραιότητας την αντιµετώπιση των προβληµάτων της ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης, τη µηχανοργάνωση του δηµόσιου τοµέα, την οργάνωση
συστήµατος παροχής υπηρεσιών για τον πολίτη και ελέγχου της
ποιότητας των παρεχόµενων υπηρεσιών.

Σας θυµίζω τέλος ότι ήδη είναι σε εξέλιξη ένα πολύ καλό
πρόγραµµα βελτίωσης της ποιότητας των παρεχόµενων υπηρεσιών
προς τον πολίτη µε τον τίτλο "Ποιότητα για τον πολίτη". Μέρος του
προγράµµατος αυτού είναι η δηµιουργία υπηρεσιών µιας τάσης η
λεγόµενη οne stop shop, η δηµιουργία κέντρων διοικητικών
πληροφοριών.
Προκηρύξαµε διαγωνισµό για τριάντα τέτοια κέντρα διοικητικών
πληροφοριών στις νοµαρχίες της χώρας και µία σειρά από άλλα
βήµατα που ευχαρίστως σε ειδική ερώτησή σας να απαντηθούν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Και ας προχωρήσουµε
και στη συνολική κωδικοποίηση της νοµοθεσίας µας, κύριε
Υπουργέ.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Είχα πολλά να πω, κύριε
Πρόεδρε, και γι'αυτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Το "one shop stop" να
συνοδεύεται και µε αυτό.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): 'Ηδη σε πέντε Υπουργεία, κύριε
Πρόεδρε, βρίσκεται σε εξέλιξη η κωδικοποίηση της νοµοθεσίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Επόµενη είναι η
υπ'αριθµ. 997/5-5-99 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Μαρίας Μπόσκου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων,
σχετικά µε τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις από τους
βοµβαρδισµούς του ΝΑΤΟ στη Γιουγκοσλαβία.
Η επίκαιρη ερώτηση της κ. Μπόσκου είναι η εξής:
"Οι περιβαλλοντικές επιπτώσεις από τους βοµβαρδισµούς του
ΝΑΤΟ στη Γιουγκοσλαβία που γίνονται µε συνευθύνη και της
ελληνικής κυβέρνησης, θα είναι σοβαρότατες και ανυπολόγιστες και
για τη χώρα µας. Αυτό επιβεβαιώνεται από τις µετρήσεις και
εργαστηριακές αναλύσεις ξένων εργαστηρίων στα οποία έχουν
σταλεί δείγµατα από την ατµόσφαιρα της βόρειας Ελλάδας. Τα
πρώτα αποτελέσµατα από τις δειγµατοληψίες που έγιναν στις 7 και
8 Απρίλη στην Ξάνθη, δείχνουν ανεβασµένες τις τιµές στις
καρκινογόνες διοξίνες και στο κλοφέν.
Οι εξελίξεις αυτές, όπως είναι φυσικό, έχουν προκαλέσει έντονη
αναστάτωση στον κόσµο και οι καθησυχαστικές δηλώσεις των
διαφόρων κυβερνητικών παραγόντων που έχουν γίνει µέχρι σήµερα
δεν αρκούν.
Ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί, εάν η Κυβέρνηση θα προχωρήσει
σε αναλυτική και πλήρη ενηµέρωση του ελληνικού λαού και της
διεθνούς κοινής γνώµης, για τους κινδύνους που εγκυµονούν οι
βοµβαρδισµοί για την υγεία και τη ζωή των κατοίκων της χώρας µας
και το περιβάλλον της ευρύτερης περιοχής, χωρίς προσπάθεια
εφησυχασµού και συγκάλυψης της κατάστασης;".
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο για τρία λεπτά να πρωτολογήσει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, κατ'αρχήν η
κυρία συνάδελφος µιλάει για συνευθύνη της ελληνικής Κυβέρνησης.
Πιστεύω ότι και η κυρία συνάδελφος, όπως και όλοι, ασφαλώς
γνωρίζουν ότι η ελληνική Κυβέρνηση έχει πάρει µια πολλή καθαρή
θέση ως προς τη στάση της Ελλάδας. Η Ελλάδα δεν συµµετέχει
στις επιχειρήσεις που εδώ και ορισµένες εβδοµάδες γίνονται µε
βοµβαρδισµούς στη Γιουγκοσλαβία.
Επίσης, έχουµε πει ότι η Ελλάδα δεν πρόκειται να έχει συµµετοχή
σε χερσαίες επιχειρήσεις.
∆εύτερον: Από την πρώτη στιγµή το Υπουργείο ΠΕΧΩ∆Ε µαζί µε τα
συναρµόδια Υπουργεία, το Υπουργείο Υγείας-Πρόνοιας και το
Υπουργείο  Ανάπτυξης  έχουν  θέσει  σε  κίνηση  όλες  τις
υπηρεσίες  της  ελληνικής  πολιτείας  για  να  µετρούν  και  να
ελέγχουν  τις  οποιεσδήποτε  ρυπογόνες  ή  τοξικές  ουσίες  που
µπορούν  να  µεταφερθούν  από  την  περιοχή  των  επιχειρήσεων.
'Εχουµε  πει  ότι  υπήρξε  άµεση  κινητοποίηση  -και  το
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έχουµε αποδείξει- εγρήγορση, αλλά και παρέµβαση. Επίσης έχουµε
πει ότι η βασική µας αρχή ήταν, είναι και θα είναι η διαφάνεια στην
πληροφόρηση, γιατί δεν έχουµε τίποτα να κρύψουµε, κανένα
στοιχείο και δεν θέλουµε σε καµία περίπτωση να συσκοτίσουµε την
αλήθεια.
'Αρα αυτά που έχουµε πει µέχρι τώρα είναι η αλήθεια χωρίς
κινδυνολογίες και χωρίς πανικούς. 'Αλλωστε όλα τα στοιχεία τα
οποία είχαµε, τα έχουµε καταθέσει στους κοινωνικούς και στους
επιστηµονικούς φορείς.
Κύριε Πρόεδρε, είναι γνωστό ότι πριν από δύο εβδοµάδες πήρα την
πρωτοβουλία να καλέσω τους εκπροσώπους των επιστηµονικών
οργανώσεων που αποτελούν από της συγκρότησή τους, από την
καθιέρωσή τους τους θεσµοθετηµένους συµβούλους της πολιτείας,
όπως είναι το Τεχνικό Επιµελητήριο, η 'Ενωση Ελλήνων Χηµικών ή
και άλλοι οργανισµοί επιστηµονικοί και ερευνητικά ινστιτούτα
πανεπιστηµιακά ή αυτόνοµα, όπως είναι τα πανεπιστήµια Αθήνας,
το Μετσόβειο Πολυτεχνείο, ο ∆ηµόκριτος, η Ελληνική Εταιρεία
Ατοµικής Ενέργειας.
Τα στοιχεία που είχαµε κάθε φορά, τα καταθέταµε και στους
επιστηµονικούς φορείς, αλλά και στις οικολογικές οργανώσεις και
στους δηµοσιογράφους, για να υπάρχει πλήρης και αντικειµενική
ενηµέρωση των πολιτών.
Είχαµε πει και επαναλαµβάνουµε ότι κάνουµε µετρήσεις µέσα από
το δίκτυο των δειγµατοληψιών και των ελέγχων για τριάντα πέντε
ρυπογόνες ουσίες σε είκοσι πέντε σηµεία του βορειοελλαδικού
χώρου. 'Εχουµε πει ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα ως προς
τους ρύπους αυτούς. 'Εχουµε πει ποιοι είναι, είναι τριάντα πέντε
ρυπογόνες και τοξικές ουσίες.
Επίσης η Ελληνική Εταιρεία Ατοµικής Ενέργειας έχει πει µε
κατηγορηµατικότητα ότι σύµφωνα µε τις µετρήσεις, που κάνουν µε
τα ινστιτούτα, δεν έχει παρατηρηθεί κανένα πρόβληµα, που να
σχετίζεται µε αύξηση της ραδιενέργειας.
Τρίτον, είχαµε πει ότι αυτό που προσµετρούµε µε δειγµατοληψίες -
και πρέπει να αξιολογηθούν τα δείγµατα- αφορά τις διοξίνες και το
κλοφέν. Εδώ έχουµε δύο διαφορετικές προκαταρκτικές
επιστηµονικές εκθέσεις, µε διαφορετικά συµπεράσµατα.
Η µία είναι του Εργαστηρίου Ελέγχου Ρύπανσης, που έχει ως έδρα
το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης και που συνεργάζεται
µε το ΥΠΕΧΩ∆Ε από το 1997, για να κάνει τις µετρήσεις για το
βορειοελλαδικό χώρο. Η άλλη προκαταρκτική έκθεση είναι η έκθεση
του ∆ηµοκριτείου, που έχει κάνει µετρήσεις και βρήκε αυξηµένες
τιµές στις διοξίνες στην Ξάνθη.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υπουργού.)
'Οµως εδώ πρέπει να πούµε ότι είναι σωστό να υπάρχει σύγκριση
µε τις προηγούµενες τιµές και δεύτερο, να υπάρχει σαφής αναφορά
µε τα όρια που θέτουν οι διεθνείς οργανισµοί, η Παγκόσµια
Οργάνωση Υγείας, η Ευρωπαϊκή 'Ενωση ή η διεθνής βιβλιογραφία.
Οι ίδιοι επιστήµονες, που έκαναν αυτές τις έρευνες, είπαν ότι δεν
υπάρχει κίνδυνος, γιατί ήταν καταµέτρηση και δειγµατοληψία για µία
ή δύο µέρες. Αυτή είναι η αλήθεια και θα ήθελα να καταθέσω και τις
σχετικές εκθέσεις.
(Στο σηµείο αυτό ο κύριος Υπουργός καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες εκθέσεις, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής.)
Τελειώνοντας επειδή δεν θα κάνω χρήση της δευτερολογίας µου,
κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι χθες συνήλθε το Ανώτατο
Ειδικό Επιστηµονικό Συµβούλιο Υγείας, υπό την προεδρία του κ.
Τριχόπουλου και εξέτασε µεταξύ άλλων -και αυτή είναι η
ανακοίνωση- το ζήτηµα των ενδεχόµενων επιπτώσεων στην υγεία
του ελληνικού λαού, του ελληνικού πληθυσµού από τα επίπεδα των
αλογονοµένων αρωµατικών υδρογονανθράκων, στους οποίους
περιλαµβάνονται οι διοξίνες και τα πολυχλωριωµένα διφαινύλια,
αυτά τα PCΒ's που λέµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συντοµεύετε σας
παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,

Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Μετά από προσεκτική
εξέταση της διεθνούς βιβλιογραφίας και των δεδοµένων, που έχουν
γίνει γνωστά για τη χώρα µας, το Ανώτατο Ειδικό Επιστηµονικό
Συµβούλιο Υγείας έκρινε οµόφωνα ότι οι συγκεντρώσεις των
ουσιών αυτών στον ελληνικό χώρο, όπως έχουν προσδιοριστεί ως
τώρα από όλους τους επιστήµονες και τα εργαστήρια, δεν
αποτελούν πρόβληµα υγείας για τον ελληνικό πληθυσµό. Στο
Ανώτατο Ειδικό Επιστηµονικό Συµβούλιο είχαµε καταθέσει τις δύο
προκαταρκτικές εκθέσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Αφού θέλετε να µην
απαντάµε, να µην απαντάµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Να είστε µέσα στο
χρόνο σας, σας παρακαλώ.
Η κ. Μπόσκου έχει το λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΣΚΟΥ: Η αλήθεια είναι ότι ο κύριος Υπουργός για
άλλη µία φορά επιχείρησε να καθησυχάσει τον ελληνικό λαό, που
ιδιαίτερα ανησυχεί για τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις, χωρίς βέβαια
να προσπαθεί να µας πείσει ότι το έκανε κιόλας.
'Οσο για την καθαρή θέση της ελληνικής Κυβέρνησης γι' αυτόν τον
πόλεµο, εµείς δεν κατηγορούµε την Κυβέρνηση ότι δεν έχει καθαρή
θέση. 'Εχει και παραέχει. Υπέγραψε τους βοµβαρδισµούς,
υπέγραψε το εµπάργκο, δίνει οποιαδήποτε διευκόλυνση της ζητά η
ΝΑΤΟϊκή Συµµαχία, αεροδρόµια, λιµάνια, δρόµους κλπ. Αυτά τα
έχουµε πει επανειληµµένα εδώ και δεν χρειάζεται να φάω το χρόνο
µου µ' αυτά.
Βεβαίως και µε τη σηµερινή στάση του ο κύριος Υπουργός παρέχει
µία ακόµη καλή υπηρεσία προς τον εκπρόσωπο του ΝΑΤΟ, ο
οποίος λέει ότι δεν υπάρχουν περιβαλλοντικές επιπτώσεις, επειδή
καµία από τις χώρες των Βαλκανίων δεν έχει διαµαρτυρηθεί.
Αυτή ακριβώς την υπηρεσία του παρέχετε εσείς και σήµερα, αφού
επιστηµονικοί φορείς της χώρας µας έγκαιρα σας έχουν
προειδοποιήσει για τις τεράστιες περιβαλλοντικές επιπτώσεις που
υπάρχουν και στο χώρο της Γιουγκοσλαβίας, µε ευθύνη δική σας,
επειδή συνυπογράψατε τους βοµβαρδισµούς, αλλά και στο χώρο
των υπόλοιπων Βαλκανίων.
Βεβαίως το ∆ηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο της Θράκης, σας έχει δώσει
περίληψη της έκθεσης, την οποία προλάβατε, χωρίς να την πάρετε
ολόκληρη, να την κατηγορήσετε ότι είναι ανακριβής, µε την έννοια
ότι δεν δίνει ανώτατα όρια, γνωρίζοντας και εσείς ο ίδιος ότι
ανώτερα όρια, ανώτερα στάνταρτς, για παράδειγµα για τις διοξίνες,
δεν υπάρχουν.
Αυτό δεν σηµαίνει ότι αυτή η αύξηση των διοξινών δεν είναι και
επικίνδυνη για την υγεία, όχι µόνο του ελληνικού λαού, αλλά και των
λαών των Βαλκανίων.
Επίσης, έχετε υπόψη σας ότι έχει δοθεί εντολή από το Πεντάγωνο
να χρησιµοποιηθούν στη Γιουγκοσλαβία οι βόµβες "γουορθ χοκ"
των Α10, οι οποίες χρησιµοποιήθηκαν στον πόλεµο του Ιράκ,
προκαλώντας το γνωστό σύνδροµο του Κόλπου.
∆εν µε παίρνει ο χρόνος να αναλύσω τα χίλια τόσα προβλήµατα
που δηµιουργήθηκαν. Το πρόβληµα είναι µεγάλο, η Κυβέρνηση για
άλλη µια φορά σιωπά. Εµείς σας το επισηµαίνουµε και δεν θα
σταµατήσουµε να φέρνουµε τέτοιου είδους ερωτήσεις, για να
πάρουµε τη θέση της Κυβέρνησης.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Θα προηγηθεί η
συζήτηση της τρίτης επίκαιρης ερώτησης δευτέρου κύκλου µε
αριθµό 982/3-5-99 του Βουλευτή του Συνασπισµού της Αριστεράς
και της Προόδου κ. Ευάγγελου Αποστόλου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων, σχετικά µε τη
λήψη µέτρων αντιµετώπισης των κατολισθητικών φαινοµένων στη
Κοινότητα Βιτάλων του Νοµού Εύβοιας.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Αποστόλου είναι η ακόλουθη:
"Απαντώντας  στην  υπ'  αρ.1254/1.4.98  επίκαρη  ερώτησή  µου
για την αντιµετώπιση των κατολισθητικών φαινοµένων στην
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Κοινότητα Βιτάλων Ν. Εύβοιας, ο Υπουργός ΠΕΧΩ∆Ε, κ. Λαλιώτης,
υποσχέθηκε τη λήψη συγκεκριµένων µέτρων. ∆υστυχώς ένα χρόνο
µετά και οι υποσχέσεις παραµένουν απραγµατοποίητες αφού καµιά
βοήθεια δεν δόθηκε στους πληγέντες κατοίκους του χωριού, που
εξακολουθούν να µένουν στα χαρακτηρισθέντα ακατάλληλα για
διαµονή σπίτια τους.
Επειδή µετά από έλεγχο της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης τα σπίτια
οκτώ οικογεινειών πρέπει να εκκενωθούν άµεσα για λόγους
ασφαλείας,0 αλλά οι συγκεκριµένοι ένοικοι δεν έχουν άλλη επιλογή.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Γιατί δεν έχει προβεί ακόµη στην εφαρµογή των εξαγγελθέντων
µέτρων αντιµετώπισης των επιπτώσεων από τις κατολισθήσεις
στην Κοινότητα Βιτάλων Ν. Εύβοιας και
2. Πότε θα ολοκληρωθούν οι γεωτεχνικές µελέτες που θα
επιτρέψουν την ασφαλή µετεγκατάσταση των πληγέντων".
Ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων κ.
Κωνσταντίνος Λαλιώτης, έχει το λόγο για τρία λεπτά, για να
πρωτολογήσει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, ο κ.
Αποστόλου είχε καταθέσει πριν από ορισµένους µήνες µια ερώτηση
πάλι για τα Βίταλα και για τις κατολισθήσεις.
Του είχα απαντήσει ότι η πολιτεία όχι µόνο κατανοεί το πρόβληµα
που υπάρχει, αλλά και οφείλει να συµπαρασταθεί. Είχα πει -και
αυτό ισχύει και σήµερα- ότι η συµπαράσταση της πολιτείας θα έχει
αντιστοιχία µε εκείνη που δίδει η πολιτεία προς τους
σεισµόπληκτους.
Τότε είχα αναφέρει ότι πρέπει να προωθηθεί η γεωτεχνική έρευνα
από το ΙΓΜΕ, έτσι ώστε να ξέρουµε ακριβώς τι συµβαίνει και τι
πρέπει να γίνει. Είναι γεγονός ότι δόθηκε η εντολή να γίνει η έρευνα
προς το ΙΓΜΕ και έχει εγκριθεί η διάθεση τεσσεράµισι εκατοµµυρίων
(4.500.000) που είναι το κόστος αυτής της έρευνας που πρέπει να
διεξαγάγει το ΙΓΜΕ.
Για λόγους γραφειοκρατικούς που δεν αφορούν το ΥΠΕΧΩ∆Ε -εν
πάση περιπτώσει, αυτό δεν έχει σηµασία- η προβλεπόµενη
χρηµατοδότηση που είχαµε ζητήσει από το Υπουργείο Εθνικής
Οικονοµίας δεν πιστώθηκε στον συγκεκριµένο λογαριασµό της
ΣΑΕ.
'Υστερα απ' αυτό, επανήλθαµε προς το Υπουργείο Εθνικής
Οικονοµίας για την εγγραφή αυτής της πίστωσης. Το ΙΓΜΕ, µετά
από τις συνεννοήσεις που έχουµε κάνει, έχει προχωρήσει τις
εργασίες υπαίθρου και θα συντάξει τη γεωτεχνική µελέτη, την οποία
βεβαίως θα καταθέσει µε την παραλαβή και του αντίστοιχου ποσού
που έχει εγκριθεί.
Σε ό,τι αφορά τις παρεµβάσεις που πρέπει να γίνουν, αλλά και τα
µέτρα προστασίας και συµπαράστασης, είπε ότι θα υπάρχει αυτή η
αντιστοιχία µε εκείνα τα µέτρα που αναφέρονται στις σεισµόπληκτες
περιοχές και αυτό θα γίνει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Αποστόλου έχει το
λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, το θέµα είναι ότι
κάνατε την κρίσιµη εκείνη περίοδο εξαγγελίες και υποσχέσεις
συγκεκριµένων µέτρων. Φαίνεται ότι ήταν ανέξοδες, ξεπέρασαν την
κρίσιµη ώρα το πρόβληµα, αλλά δυστυχώς, ερχόµαστε ένα χρόνο
µετά και βρισκόµαστε ακριβώς στην ίδια κατάσταση.
Το θέµα είναι ότι γνωρίζατε το συγκεκριµένο πρόβληµα, πριν
δηµιουργήσει αυτά τα ξεσπιτώµατα σε πάρα πολύ κόσµο.
Είναι δυνατόν σήµερα, ένα χρόνο µετά, να αφήνουµε αυτούς τους
ανθρώπους να ρισκάρουν τη ζωή τους, µένοντας µέσα σε σπίτια
ακατάλληλα, γιατί δεν έχουν άλλη επιλογή; Και δεν είναι µόνον οι
οκτώ οικογένειες που αναφέρω στην ερώτησή µου. Είναι όλοι οι
κάτοικοι του οικισµού, οι οποίοι πέρασαν ένα χειµώνα µε το φόβο
των συγκεκριµένων φαινοµένων, γιατί το πρόβληµα είναι σε όλον
τον οικισµό.
Μάλιστα, στην πρόσφατη περίοδο των βροχοπτώσεων, υπήρξαν
απεικονίσεις ανάλογες αυτών που υπήρχαν την προηγούµενη
χρονιά.

Το θέµα είναι, κύριε Υπουργέ, πρώτον, τι γίνεται άµεσα γι'αυτούς οι
οποίοι µένουν σε σπίτια ακατάλληλα και δεύτερον, πότε επιτέλους,
θα ολοκληρωθούν αυτές οι µελέτες, ώστε να βρεθεί ο κατάλληλος
χώρος για µετεγκατάσταση, όχι µόνον αυτών των οικογενειών που
έχουν πληγεί, αλλά και όλου του οικισµού.
Μας είπατε ότι δεν υιοθετήθηκε από το Υπουργείο Εθνικής
Οικονοµίας η πρόταση που κάνατε πέρυσι. Τώρα υποσχεθήκατε ότι
έχετε εγκρίνει ένα σχετικό κονδύλιο ότι έχει αναλάβει το Ι.Γ.Μ.Ε. την
εκπόνηση συγκεκριµένης µελέτης. Πότε, κύριε Υπουργέ; Πείτε µας
συγκεκριµένη ηµεροµηνία. Θα πάµε δηλαδή και στον ερχόµενο
χειµώνα µε την ίδια αγωνία και τον ίδιο φόβο;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Χωροταξίας,
Περιβάλλοντος και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, εγώ
θέλω να είµαι ειλικρινής. Είναι γεγονός ότι δεν υπήρχε ανταπόκριση
σύµφωνα µε το χρονοδιάγραµµα που είχαµε θέσει και που αποτελεί
αίτηµα των Βουλευτών όλων των κοµµάτων της περιοχής -και του
κ. Αποστόλου και των Βουλευτών των κοµµάτων- αλλά και επιθυµία
και ανάγκη των κατοίκων.
Προσωπικά σας διαβεβαιώνω ότι θα επιταχυνθούν οι ρυθµοί για
την ολοκλήρωση και την παράδοση της γεωτεχνικής µελέτης που
εκπονεί το Ι.Γ.Μ.Ε. και βεβαίως, θα υπάρξει αρωγή µε τη µεταφορά
λυόµενων σπιτιών, έτσι ώστε να νιώθουν πιο ασφαλείς και να είναι
µε παρουσία συγκεκριµένη της πολιτείας, ώστε να εκφράσει τη
συµπαράστασή της εµπράκτως και όχι στα λόγια.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Λαλιώτη.
Επανερχόµεθα στις επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου.
Τρίτη είναι η µε αριθµό 992/5.5.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Πέτρου
Κουναλάκη προς τους Υπουργούς Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, ∆ηµόσιας Τάξης, σχετικά µε τη διαδικασία
νοµιµοποίησης των µεταναστών που ζουν και εργάζονται στη χώρα
µας.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Κουναλάκη είναι η ακόλουθη:
"Η έλλειψη συντονισµού των αρµοδίων Υπουργείων και των
δηµοσίων υπηρεσιών, η ελλιπής ενηµέρωση του κοινού και το
γεγονός ότι η διαδικασία χορήγησης της πράσινης κάρτας προχωρά
µε εξαιρετικά αργούς ρυθµούς, έχει ως αποτέλεσµα τη
νοµιµοποίηση µικρού αριθµού µεταναστών που ζουν στη χώρα µας,
ενώ στις 31.4.99 έληξε η προθεσµία υποβολής δικαιολογητικών για
την απόκτησή της.
Ερωτώνται οι κ.κ. Υπουργοί:
1. Αν προτίθενται να παρατείνουν την προθεσµία για τη συµµετοχή
στη διαδικασία νοµιµοποίησης όσων πληρούν τα κριτήρια;
2. Αν σκοπεύουν να αναθεωρήσουν τα κριτήρια νοµιµοποίησης που
εµποδίζουν τη διαδικασία καταγραφής και ωθούν στο περιθώριο
περισσότερους απ'αυτούς που νοµιµοποιούν".
Ο κ. Πρωτόπαπας έχει το λόγο για τρία λεπτά να πρωτολογήσει.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Κύριε Πρόεδρε, δεν νοµίζω ότι τα
πράγµατα είναι έτσι όπως τα λέει ο κύριος συνάδελφος.
Κατ'αρχήν, θέλω να θυµίσω ότι µέχρι τον περασµένο Μάϊο που
έληξε η προθεσµία για την υποβολή των δικαιολογητικών για την
απόκτηση λευκής κάρτας, την καταγραφή ουσιαστικά των ανέργων
µεταναστών που βρίσκονται στη χώρα µας, υπήρξαν τριακόσιες
εβδοµήντα πέντε χιλιάδες άνθρωποι, οι οποίοι υπέβαλαν αίτηση και
οι οποίοι ζήτησαν την καταγραφή τους.
Αυτοί  οι  άνθρωποι  υπέβαλαν  κάποια  δικαιολογητικά  στην  αρχή,
ουσιαστικά  δικαιολογητικά  αναγνώρισης  της  ταυτότητας  και
δήλωσης  παρουσίας  στην  Ελλάδα  και  τους  εδόθη  µια  µεγάλη
προθεσµία  η  οποία  παρετάθη  κατ'επανάληψη,  έφθασε  περίπου
σε  ένα  χρόνο  από  εκείνη  τη  στιγµή  µέχρι  σήµερα  ακριβώς  για
να    µπορέσουν    να    µαζέψουν    τα    ελάχιστα    που
απαιτούνται   για   τη  δυνατότητα  υποβολής  των  δικαιολογητικών
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για την πράσινη κάρτα.
Θέλω να θυµίσω ότι ανάµεσα σ' αυτά ήταν κάποια αναγκαία χαρτιά
όπως έχει να κάνει µε το ποινικό µητρώο κάποια πιστοποιητικά και
βέβαια µόνο σαράντα ασφαλιστικά ένσηµα, που βέβαια µέσα σε ένα
τόσο χρονικό διάστηµα πιστεύω ότι είναι πολύ εύκολο κάποιος ο
οποίος πραγµατικά θέλει να εργασθεί στην Ελλάδα να αποκτήσει.
Πράγµατι µέχρι αυτή τη στιγµή -µόλις πριν από λίγες µέρες έληξε η
προθεσµία- είχαν υποβληθεί διακόσιες δεκαπέντε χιλιάδες αιτήσεις
για την πράσινη κάρτα. Υπήρχαν διακόσιοι δεκαπέντε χιλιάδες
άνθρωποι -πιθανόν να είναι παραπάνω, γιατί δεν είχαµε τα στοιχεία
µέχρι 30 Απριλίου- οι οποίοι υπέβαλαν πλήρη δικαιολογητικά,
πλήρη φάκελλο προκειµένου να αποκτήσουν την πράσινη κάρτα,
όπως ακριβώς προβλέπει ο νόµος. Και µάλιστα είκοσι χιλιάδες από
αυτούς την έχουν πάρει ήδη, την έχουν αυτήν τη στιγµή στα χέρια
τους.
Θεωρώ ότι δεν πρέπει να πηγαίνουµε συνεχώς µε παρατάσεις. ∆εν
είναι ο χρόνος που δηµιούργησε την τυχόν άρνηση ορισµένων να
υποβάλουν τα δικαιολογητικά τους. Το πρόβληµα δεν είναι ότι δεν
είχαν τη δυνατότητα να τα µαζέψουν. Θεωρώ ότι υπήρχαν άλλες
αιτίες. Και θα ήθελα πραγµατικά να ακούσω προτάσεις. Ποια
διαδικασία καταγραφής πρέπει να αναθεωρήσουµε; Ποια είναι
εκείνα τα κριτήρια που εµπόδισαν αυτήν την καταγραφή, τα οποία
βάλαµε και τα οποία τόσο δυσµενώς επέδρασαν σε αυτούς τους
ανθρώπους; Και σε τελική ανάλυση θεωρώ ότι εάν κάποιοι δεν
καταγράφηκαν, είχαν λόγο να µην καταγραφούν. Και ο λόγος αυτός
δεν έχει να κάνει µε το θέµα της εργασίας. 'Η ήθελαν να πάρουν
κάποια µεροκάµατα στην Ελλάδα και να πάνε στην πατρίδα τους ή
είχαν κάτι να κρύψουν. ∆εν είχαν στόχο να δουλέψουν και να
δουλέψουν µε ίσους όρους ανταγωνισµού µε τον 'Ελληνα εργάτη,
όπως προσπαθήσαµε να επιβάλουµε.
Η τοµή αυτή που κάναµε δεν είχε µια λογική ότι µονίµως θα είµαστε
ανοικτοί, ότι µονίµως θα έρχονται οικονοµικοί µετανάστες, µονίµως
θα τους νοµιµοποιούµε και θα έχουµε µια αγορά εργασίας όπου
όποιος θέλει µπαίνει, όποιος θέλει θα βγαίνει και θα υπάρχει µια
συνεχής ασυδοσία. Η τοµή αυτή που κάναµε είχε ως στόχο την
οµαλοποίηση της αγοράς εργασίας. Αναγνωρίσαµε µια
πραγµατικότητα ότι υπάρχουν τριακόσιες χιλιάδες - τετρακόσιες
χιλιάδες άνθρωποι για τους οποίους πρέπει να ρυθµισθούν οι
εργασιακές σχέσεις, τα ασφαλιστικά και εργασιακά δικαιώµατα.
Κάναµε µε σοβαρές αντιδράσεις αυτήν την παρέµβαση, αλλά την
κάναµε άπαξ για να ρυθµισθεί το πρόβληµα. ∆εν µπορεί να γίνεται
συνεχώς.
Θα µου επιτρέψετε στη δευτερολογία να πω ποια θα είναι τα
επόµενα βήµατα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Κουναλάκης έχει
το λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ θέλω να τονίσω το
εξής ότι κατ'αρχήν η ιδέα της νοµιµοποίησης των µεταναστών ήταν
σαφώς θετική για να σταµατήσει η παρανοµία και όλα αυτά τα
οποία συνέβαιναν στο παρελθόν. 'Οµως, φοβούµαι ότι απέτυχε
αυτή η προσπάθεια τουλάχιστον σ'αυτό το στάδιο. Προσέξτε.
Υπολογίζεται ότι επτακόσιες χιλιάδες ξένοι εργάτες είναι στην
Ελλάδα. 'Εκαναν την αίτηση τριακόσιες ογδόντα έξι χιλιάδες και
µόνο διακόσιες δεκαπέντε χιλιάδες προχώρησαν στο δεύτερο
στάδιο, κύριε Υπουργέ. ∆ηλαδή έχουµε περίπου πεντακόσιες
χιλιάδες από τις επτακόσιες χιλιάδες που είναι πάλι εκτός
νοµιµότητας.
Νοµίζετε ότι ισχύουν αυτά τα οποία είπατε ότι οι ίδιοι δεν θέλουν;
Εγώ σας πληροφορώ και ξέρω περιπτώσεις, όπου πάρα πολλοί
προσπάθησαν να µαζέψουν αυτά τα σαράντα ένσηµα, τα οποία
εσείς λέτε ότι είναι λίγα -και είναι λίγα- αλλά αρνήθηκαν οι εργοδότες
τους να τους τα δώσουν, µε αποτέλεσµα πάνω από εκατό χιλιάδες
άνθρωποι να σταµατήσουν τις προσπάθειες από την πρώτη στη
δεύτερη φάση.
Λέγεται δε ότι µε τις διαδικασίες που σήµερα υπάρχουν θα
χρειασθούν ογδόντα ολόκληρα χρόνια προκειµένου να
τακτοποιηθούν και να νοµιµοποιηθούν και οι τελευταίοι από τις
διακόσιες χιλιάδες που έχουν προχωρήσει σε αυτήν τη δεύτερη

φάση. Εποµένως κάτι πρέπει να γίνει γιατί µε τις διαδικασίες που
ακολουθούνται δεν πρόκειται να υπάρξει λύση του προβλήµατος
παρά µόνο σε έναν εξαιρετικά µικρό βαθµό.
Εγώ έχω να σας κάνω µερικές προτάσεις. Πρώτα-πρώτα µία νέα
παράταση. ∆εύτερον, µία αναθεώρηση των κριτηρίων, κυρίως σε
σχέση µε αυτά τα ένσηµα, διότι αποδεικνύεται ότι αυτό αποτελεί ένα
µεγάλο εµπόδιο για τη νοµιµοποίηση των ανθρώπων αυτών.
Τρίτον, περισσότερες ελεγκτικές επιτροπές για να επιταχυνθούν οι
διαδικασίες.
Τέταρτον, µια ευκινησία της γραφειοκρατίας, η οποία είναι
δυσκίνητη. Και πρέπει να ξέρετε ότι αυτή η δυσκινησία της
γραφειοκρατίας, οδήγησε σε σοβαρά προβλήµατα. Και ξέρετε πάρα
πολύ καλά πόσα λεφτά πλήρωσαν πολλές χιλιάδες από αυτούς
τους µετανάστες σε διάφορες επιτροπές που λειτουργούσαν έξω
απο τα αρµόδια γραφεία, για να τους τακτοποιήσουν. ∆ιότι οι ίδιοι οι
άνθρωποι δεν µπορούσαν µόνοι τους να τακτοποιηθούν.
Και τέλος, εδώ θα έλεγα ότι θα πρέπει να υπάρξουν ανθρωπιστικά
κριτήρια γι' αυτούς οι οποίοι τώρα είναι παράνοµοι.
Για το µισό εκατοµµύριο τι σκοπεύετε να κάνετε; Τι θα αρχίσουν;
Συλλήψεις; Οµαδικές απελάσεις; Σηκώνει το σηµερινό κλίµα στα
Βαλκάνια τέτοιου είδους αντιµετώπιση αυτών;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Υφυπουργός
έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Με το να πούµε ότι κατεβάζουµε τα
σαράντα ηµεροµίσθια, δεν θα λύσουµε το πρόβληµα. ∆ιότι η λογική
µας δεν ήταν λογική να καλύψουµε πρόσφυγες. Αυτό είναι µια άλλη
πολιτική υπόθεση που είναι µια από τις δεδοµένες στάσεις της
ελληνικής Κυβέρνησης και ελπίζω σε λίγο µε την προώθηση των
ειρηνευτικών διαδικασιών που προδιαγράφονται στον ορίζοντα, να
µην υπάρχει καν πρόβληµα.
Η πρόθεσή µας ήταν να αντιµετωπίσουµε το θέµα οικονοµικών
µεταναστών. Ανθρώπων δηλαδή που ζουν και δουλεύουν στη χώρα
µας -πιθανώς όχι γιατί τους αρέσει, αλλά γιατί αναγκάστηκαν να το
κάνουν οι περισσότεροι- και που δεν έφυγαν εξαιτίας κάποιου
πολέµου ή κάποιου άλλου έκτακτου γεγονότος και αύριο θα
γυρίσουν στα σπίτια τους.
∆εν ξέρουµε πόσοι είναι αυτοί, κύριε Κουναλάκη. ∆εν ξέρουµε αν
είναι επτακόσιες χιλιάδες ή τετρακόσιες χιλιάδες. ∆εν υπάρχει
κανένα αποδεικτικό στοιχείο που να λέει πόσοι ακριβώς είναι. Η
πρόβλεψη της Αστυνοµίας ήταν πως ο αριθµός των τριακοσίων
εβδοµήντα πέντε χιλιάδων που δηλώθηκαν είναι πολύ
ικανοποιητικός και πολύ κοντά στην πραγµατικότητα. Αναµφίβολα
µπορεί να υπήρχαν και πενήντα-εξήντα χιλιάδες άλλοι, που δεν
δηλώθηκαν. Αυτό αφορά αυτούς, δεν αφορά εµάς. Εµείς τους
δώσαµε όλη την ενηµέρωση και όλες τις ευκαιρίες. Από τη στιγµή
που δεν το έκαναν σήµαινε ή ότι δεν τους ενδιέφερε ή ότι είχαν κάτι
να κρύψουν. ∆ιότι υπάρχουν και τέτοια στοιχεία, όπως ξέρετε.
Προχωρήσαµε σε διαδικασίες "πράσινης κάρτας", µε έναν ελάχιστο
αριθµό ενσήµων. Να δεχθώ πλήρως τις προτάσεις σας και για τη
γραφειοκρατία και για την επιτάχυνση των διαδικασιών, και για την
επιτάχυνση των διαδικασιών της "πράσινης κάρτας" κλπ. Αλλά
µπορούµε να αλλάξουµε τα ένσηµα αυτήν τη στιγµή; Σαράντα
ένσηµα µέσα σε ένα διάστηµα περίπου ενός έτους; Σηµαίνει ότι
αυτοί δεν δουλεύουν. Σας πληροφορώ ότι λάβαµε όλα τα αναγκαία
µέτρα, ώστε όποιος εργοδότης παρανοµούσε, να µπορούσαµε µε
την παραµικρή καταγγελία να υποστεί δρακόντειες συνέπειες.
Ξέρετε καλά τις διατάξεις που περιλαµβάνει ρητά ο νόµος και το
προεδρικό διάταγµα που έχει εκδοθεί σε περίπτωση παρανοµίας.
Γι' αυτό και βάλαµε έναν πολύ µικρό αριθµό.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗΣ: Πόσοι εργοδότες πιάστηκαν να
παρανοµούν;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Από τις επιθεωρήσεις εργασίας έχουν
υποβληθεί µέχρι τώρα χιλιάδες µηνύσεις και σας πληροφορώ ότι
ειδικά µε την αναβάθµιση των επιθεωρήσεων εργασίας που
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κάναµε τώρα, αυτό το πράγµα θα µπορέσει να αποκτήσει και ένα
ουσιαστικό περιεχόµενο.
∆εν µπορούµε να αλλάξουµε τα κριτήρια. Αν το κάνουµε, θα
σηµαίνει ότι αρχίζουµε από την αρχή. Και αν γίνει αυτό σηµαίνει ότι
ανοίγουµε µία πληγή χωρίς τέλος. Αυτή είναι η διαδικασία. Η
διαδικασία έχει αποδώσει. Θα αποδώσει αρκετά. Από κει και πέρα
θα πάµε στις διακρατικές συµφωνίες που ρυθµίζουν πόσοι
χρειάζονται, πού χρειάζονται και µε ποιον τρόπο θα έχουν
δουλέψει. Και χαίροµαι διότι τέτοιες διακρατικές συµφωνίες έχουν
υπογραφεί ήδη και µε την Αλβανία και µε τη Βουλγαρία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): 'Εχω την τιµή να
ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από
τα δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ" ενενήντα έξι µαθητές
και έξι καθηγητές απο το Γυµνάσιο Μηχανιώνας Θεσσαλονίκης.
Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα)
Τέταρτη είναι η µε αριθµό 989/5.5.99 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Γεωργίου
Καρατάσου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης σχετικά µε τις
επιπτώσεις στο περιβάλλον και την υγεία των κατοίκων στο ∆ήµο
Βάρης από τη λειτουργία του λατοµείου "ΑΜΜΟΣ ΑΕ".
Η επίκαιρη ερώτηση έχει ως εξής:
"Στο ∆ήµο Βάρης λειτουργούν τα λατοµεία "ΑΜΜΟΣ ΑΕ" µε πολλές
και σοβαρές επιπτώσεις στο περιβάλλον, στην υγεία των κατοίκων
και στην τουριστική και οικονοµική ανάπτυξη του τόπου.
Το Υπουργείο προβαίνει σε ενέργειες για νοµοθετική ρύθµιση που
θα επιτρέπει την παράταση λειτουργίας του λατοµείου.
Επειδή η λειτουργία του λατοµείου "ΑΜΜΟΣ ΑΕ" δεν πληροί τις
προϋποθέσεις του ν.2115/93.
Επειδή οι επιπτώσεις από τη λειτουργία του επηρεάζουν την υγεία
των κατοίκων, το περιβάλλον και την τουριστική κίνηση του ∆ήµου
Βάρης και
Επειδή σύµφωνα µε το ∆ασαρχείο Πεντέλης το λατοµείο
επεκτείνεται σε βάρος δασικής και αναδασωτέας έκτασης.
Ερωτάται ο κύρος Υπουργός:
Τι προτίθεται να πράξει, ώστε να αποτραπεί η επαναλειτουργία του
λατοµείου "ΑΜΜΟΣ ΑΕ"."
Η Υφυπουργός Ανάπτυξης κ. ∆ιαµαντοπούλου έχει το λόγο.
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Πρέπει
να καταστήσω σαφές και να απαντήσω στην ουσία του ερωτήµατος
του κυρίου συναδέλφου ότι το Υπουργείο Ανάπτυξης ούτε προέβη
ούτε προβαίνει ούτε έχει κανένα σχεδιασµό για να προχωρήσει σε
νοµοθετική ρύθµιση που θα βοηθήσει στην παράταση της
λειτουργίας του λατοµείου. Και αν υπάρχουν τέτοια στοιχεία,
παρακαλώ να τα καταθέσετε. ∆εν υπάρχει καµία πρόθεση ούτε έχει
διατυπωθεί θετική άποψη -έχει διατυπωθεί το ακριβώς αντίθετο- και
θα σας καταθέσω το αντίστοιχο έγγραφο, για τη λειτουργία αυτού
του λατοµείου.
Το λατοµείο αυτό λειτούργησε µε βάση το γνωστό νόµο 2115 άρθρο
20, µε στόχο την ολοκλήρωση της αποκατάστασης του
περιβάλλοντος. Τα χρονικά περιθώρια που είχε, ήταν µέχρι τον
Αύγουστο του 1998 οι εξορύξεις και µέχρι το Φεβρουάριο του 1999
η λειτουργία της εγκατάστασης των σπαστιροτριβείων.
Μετά από τη διαδικασία αυτή, το λατοµείο έπρεπε να κλείσει. Σε όλη
αυτή τη διάρκεια της τελικής φάσης της λειτουργίας του, υπήρχαν
έλεγχοι από το Υπουργείο. Μετά τον Αύγουστο που έπρεπε να µη
γίνεται εξόρυξη έγιναν έλεγχοι από το Υπουργείο και προέκυψε ότι
λειτουργούσε. Επιβλήθηκαν πολύ αυστηρά πρόστιµα και από τον
τελευταίο έλεγχο που έγινε τον Απρίλιο διαπιστώθηκε ότι το
λατοµείο ήταν κλειστό.
Πρέπει να πούµε ότι το Υπουργείο Ανάπτυξης απέρριψε προσφυγή
αίτηµα επαναλειτουργίας της συγκεκριµένης εταιρείας κατά της
απόφασης του Γενικού Γραµµατέα της Περιφέρειας. Απορρίφθηκε
το αίτηµα επαναλειτουργίας, δεν επετράπη η παράταση της άδειάς
του και βεβαίως ισχύει αυτό που σας είπα ότι δεν υπάρχει καµία

περίπτωση να υπάρξει νοµοθετική ρύθµιση γι' αυτό το θέµα.
Παραπέρα θέλω να καταθέσω µία επιστολή του Γενικού Γραµµατέα
προς τον ∆ήµαρχο Βάρης, όπου του εφιστά την προσοχή για
ελέγχους για το συγκεκριµένο λατοµείο και κάνει σαφές ότι η
πρόθεση της Κυβέρνησης δεν είναι να συνεχισθεί η λειτουργία του.
(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Ανάπτυξης κ. ∆ιαµαντοπούλου
καταθέτει για τα Πρακτικά τη σχετική επιστολή, η οποία βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Καρατάσος έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µετά την επεξήγηση της
κυρίας Υφυπουργού, δεν υπάρχει λόγος να επεκταθεί η ερώτηση,
αλλά επειδή οι πληροφορίες του ∆ήµου Βάρης ήταν τέτοιες, µας
ανάγκασαν να κάνουµε αυτήν την ερώτηση. Χαίροµαι που
βεβαιώνονται παλαιότερες αποφάσεις σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Πράγµατι υπάρχει µία
αναγνώριση εκ µέρους του κ. Καρατάσου, ο οποίος το έχει
ξανακάνει και αυτό τον τιµά.
Επίκαιρες Ερωτήσεις δεύτερου κύκλου:
Πρώτη είναι η µε αριθµό 983/3.5.99 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αθανασίου Γιαννόπουλου προς
τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε τη δαπάνη της
διαφηµιστικής καµπάνιας για τα επιτεύγµατα στο χώρο της Υγείας
και Πρόνοιας κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου έχει ως εξής:
"Το Υπουργείο Υγείας στην προσπάθεια που καταβάλλει να
ωραιοποιήσει το έργο του εν όψει Ευρωεκλογών, καταφεύγει σε µια
διαφηµιστική καµπάνια, κακόγουστη και πανάκριβη που
προσβάλλει την νοηµοσύνη του ελληνικού λαού και παραβιάζει τις
αρχές της υπεύθυνης ενηµέρωσης.
'Ετσι, µε πολυτελή φυλλάδια η Κυβέρνηση θέλει να παρουσιάσει
επιτεύγµατα στο χώρο της υγείας και πρόνοιας όπως για το ΕΚΑΒ,
για την αιµοδοσία, για τα ΑΜΕΑ κλπ., ενώ από στοιχεία που
κατατέθηκαν στη Βουλή προκύπτει ότι οι απορροφήσεις από το
Εθνικό Σκέλος για την Υγεία και πρόνοιας από το 2ο Κ.Π.Σ.
ανέρχονται µόνο στο 22%.
Θα ήταν φρονιµότερο η Κυβέρνηση διά του Υπουργού της να
ζητήσει και πάλι συγγνώµη για την ολιγωρία και ανικανότητα να
απορροφήσει κοινοτικούς πόρους, παρά να παρουσιάζει κάποια
φανταστικά έργα.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
Πότε πρόκειται να ολοκληρωθεί η διαδικασία προµήθειας των πέντε
ασθενοφόρων ελικοπτέρων και των δύο αεροσκαφών του ΕΚΑΒ;
Πότε θα ξεκινήσει η ανέγερση του Κέντρου Αυτιστικών Ατόµων και
του Εθνικού Κέντρου Αιµοδοσίας;
Πόσα εκατοµµύρια δαπάνησε και απο ποιους πόρους γι' αυτήν τη
διαφηµιστική καµπάνια που µόνο τη νοηµοσύνη του ελληνικού λαού
προσβάλλει, ενώ τα χρήµατα της δαπάνης αυτής θα µπορούσαν να
διατεθούν για την αγορά µερικών αναπνευστήρων για τις ΜΕΘ;"
Ο Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας κ. Φαρµάκης έχει το λόγο για
τρία λεπτά να πρωτολογήσει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριοι συνάδελφοι, η διαφηµιστική καµπάνια στην οποία κατά βάση
αναφέρεται ο συνάδελφος κ. Γιαννόπουλος στην επίκαιρη ερώτησή
του δεν έχει σχέση µε τις ευρωεκλογές. 'Εχει σκοπό να ενηµερώσει
τον ελληνικό λαό για τα προγραµµατισµένα, ενταγµένα στο Β'
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης έργα, σε όποιο στάδιο ή εξέλιξη και αν
βρίσκονται. Οι ενέργειες δηµοσιότητας που αυτές τις µέρες
βρίσκονται σε εξέλιξη από το Υπουργείο Υγείας, είναι συµβατική
υποχρέωση της χώρας προς την Ευρωπαϊκή 'Ενωση για το σύνολο
των έργων του Β' Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης και εποµένως και
για το Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας. Κινήθηκε µέσω κεντρικής
διαδικασίας  από  το  Υπουργείο  Εθνικής  Οικονοµίας  και  ένα
κοµµάτι αυτής  της  ενηµέρωσης,  της  υποχρέωσης  που  έχουµε
προς  την  Ευρωπαϊκή 'Ενωση, η οποία πληρώνει για το 75%
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αυτών των δαπανών, αναφέρεται στο χώρο της υγείας. Το συνολικό
κόστος για το οποίο ερωτά ο κύριος συνάδελφος είναι τετρακόσια
εκατοµµύρια περίπου, για το κοµµάτι το δικό µας, από το οποίο
75% χρηµατοδοτείται από την Κοινότητα και είναι µέρος των
δαπανών του προγράµµατος που αφορά το Υπουργείο µας.
Σε ό,τι αφορά τα αεροπορικά µέσα για τα οποία συζητούµε χρόνια,
που θα υποστηρίξουν τις αεροµεταφορές επειγόντων περιστατικών
από τη νησιωτική κυρίως Ελλάδα, αλλά και την άλλη Ελλάδα,
δηλαδή τα αεροπορικά µέσα µεταφοράς του ΕΚΑΒ, θέλω να
πληροφορήσω το συνάδελφο ότι για µεν τα ελικόπτερα οι
διαδικασίες έχουν ολοκληρωθεί και υπεγράφη προ τριηµέρου και η
οριστική σύµβαση µε την ανάδοχο εταιρεία µε χρόνο παράδοσης
επτά µήνες, όπως προβλέπεται στη διακήρυξη από της υπογραφής
της συµβάσεως για το πρώτο ελικόπτερο και κατά µήνα παράδοση
και των υπολοίπων. ∆ηλαδή σε ένα χρόνο θα έχουµε πέντε
ελικόπτερα, το πρώτο επτά µήνες από τώρα. Και για τα δύο
αεροπλάνα που προβλέπονται από το ίδιο πρόγραµµα η διαδικασία
θα έχει ολοκληρωθεί στο επόµενο δίµηνο. Η προθεσµία λήξης των
προσφορών είναι αρχές Ιουλίου, θα έχει υπογραφεί µέχρι τότε και η
σύµβαση, ώστε επαναλαµβάνω σε ένα χρόνο περίπου από σήµερα
το ΕΚΑΒ και η χώρα και οι πολίτες της θα έχουν αποκτήσει τα
αεροπορικά µέσα µεταφοράς ασθενών, πέντε ελικόπτερα και δύο
αεροπλάνα αξίας εννέα δισεκατοµµυρίων δραχµών.
Προσθέτω και για το τρίτο σκέλος της ερώτησης ότι το Εθνικό
Κέντρο Αιµοδοσίας δεν έχει ακόµα ξεκινήσει παρά το γεγονός ότι
υπεγράφη η σύµβαση µε την ανάδοχο εταιρεία. Αυτό το έργο είναι
αξίας 4,7 δισεκατοµµυρίων. Υπάρχουν κάποια προβλήµατα του
χώρου από την πλευρά του δασαρχείου, τα οποία τελειώνουν αυτές
τις ηµέρες θετικά και θα ξεκινήσει η ανέγερσή του ώστε να
ολοκληρωθεί µέσα στα πλαίσια της εξέλιξης του Β' Κοινοτικού
Πλαισίου Στήριξης.
Σε ό,τι αφορά δε τα τρία κέντρα για αυτιστικά παιδιά, που είχαν
προγραµµατιστεί (Αθήνα, Θεσσαλονίκη και Μαγνησία), δυστυχώς
για Αθήνα και Θεσσαλονίκη υπάρχουν προβλήµατα στους
εκλεγέντες χώρους και οι διαδικασίες δεν προχωρούν, ενώ το
κέντρο της Μαγνησίας έχει απεµπλακεί. Θα αναφερθώ λίγο
περισσότερο σ' αυτό στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς, κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε Γιαννόπουλε, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Χαίροµαι για την ειλικρινή
απάντηση του κυρίου Υπουργού πάνω στα ερωτήµατά µου, αλλά
θα ήθελα να πω ότι αυτά τα πολύ ωραία φυλλάδια µε τα γραµµικά,
τα γραφικά, τα ωραία, τα χρώµατα τα ωραία προκαλούν µία
αισθητική εντύπωση σ' αυτούς που δεν ξέρουν την πραγµατικότητα.
Είναι γεγονός, κύριε Υπουργέ, ότι θα έπρεπε εκτός από αυτά τα
οποία δεν έχετε κάνει και αναφέρεστε ότι γίνονται ή θα γίνουν -και
οµολογήσετε την ολιγωρία η οποία υπάρχει και την καθυστέρηση
στα κέντρα- να πείτε και αυτά που δεν έχουν γίνει, καίτοι θα έπρεπε
να είχαν γίνει. ∆ιότι µη µου πείτε ότι µετά από έξι χρόνια
υπογράψατε προχθές τη σύµβαση για τα ελικόπτερα, την οποία
ακούσαµε. ∆εν µας έχετε, όµως, πει µετά από επτά µήνες που θα
πάρετε το πρώτο ελικόπτερο, πώς θα πετάξει το ελικόπτερο αυτό
και µε ποιους θα πετάξει. Πρώτον.
∆εύτερον: Τα αεροπλάνα ακόµα καθυστερούν. Το Νοσοκοµείο του
"ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ" µπορείτε να µας πείτε γιατί δεν λειτουργεί; Της
Λιβαδειάς το Νοσοκοµείο γιατί υπολειτουργεί; Της 'Αρτας το
Νοσοκοµείο γιατί υπολειτουργεί; Τα τρία περιφερειακά
πανεπιστηµιακά νοσοκοµεία, γιατί δεν λειτουργούν επαρκώς;
Μπορείτε να µας πείτε γιατί οι ΜΕΘ δεν λειτουργούν σωστά και
έχουµε έλλειψη τόσο κλινών ΜΕΘ, όσο και ΜΑΦ; Μπορείτε να µας
πείτε ο χρόνος προεγχειρητικής αναµονής που βρίσκεται; Μπορείτε
να µας πείτε για τις δαπάνες που έχουν εκτιναχθεί και ξεπερνούν τα
εκατό δισεκατοµµύρια µετά την τελευταία ρύθµιση που έγινε επί
κυβερνήσεως δικής σας; Μπορείτε να µας πείτε για τη
µηχανογράφηση των δώδεκα πιλοτικών νοσοκοµείων που άρχισε
από το 1989 και ακόµα µοιάζει σαν της 'Αρτας το γεφύρι;

Αυτά, λοιπόν, θα έπρεπε µε συνέπεια και σαφήνεια να τα έχετε
περιγράψει µέσα στα φυλλάδια σας για να δει ο ελληνικός λαός και
να µάθει ότι αυτά τα οποία λέτε είναι απλώς και µόνο κάποια έργα
τα οποία έχετε προγραµµατίσει. Eίχαν προγραµµατιστεί, δεν έχουν
γίνει, ΘΑ γίνουν κλπ.
Να πούµε και το άλλο: Είσαστε υπερήφανος για τα νοσοκοµεία τα
οποία κτίζετε τώρα. Μάλιστα, πολύ καλά. Μπορείτε να µας πείτε
πως θα λειτουργήσουν αυτά τα νοσοκοµεία τη στιγµή που δεν
προβλέπονται πόροι στους προϋπολογισµούς και δαπάνες για να
λειτουργήσουν; ∆ιότι όπως σας προανέφερα τα νοσοκοµεία που
ήδη έχουν γίνει δεν µπορούν να λειτουργήσουν. Το Nοσοκοµείο δε
της Λαµίας, η τραγική αυτή κατάσταση, µε µία ανάδοχο εταιρεία µε
πολύ χαµηλή πιστοληπτική επιφάνεια, δεν πρόκειται να γίνει ούτε
µετά από µία δεκαετία.
Αυτά, λοιπόν, θα έπρεπε να τα περιγράψετε και επειδή δεν σας
έφθανε ο χώρος σε αυτά τα δύο φυλλάδια, να βγάλετε και ένα άλλο
τρίτο φυλλάδιο ενηµερωτικό για αυτά που έπρεπε να κάνετε και δεν
τα κάνατε, ώστε να ενηµερωθεί ο ελληνικός λαός υπεύθυνα, ο
οποίος καθηµερινά βιώνει όλες αυτές τις ανακολουθίες στο χώρο
της υγείας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Υφυπουργός
έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Πρόεδρε, συνηθίζουν οι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας -
και είναι κατανοητό αυτό βέβαια, αντιπολίτευση κάνουν. Εν όψει
των ευρωεκλογών να επεκτείνουν τα θέµατα στα οποία
αναφέρονται µε τις επίκαιρες ερωτήσεις τους σε όλο το φάσµα των
πολιτικών του Υπουργείου. Αυτό έκανε και σήµερα ο συνάδελφος κ.
Γιαννόπουλος. Τηλεγραφικά αναφέρθηκε σε όσα πραγµατικά ή και
µη πραγµατικά, αλλά κατ' αυτόν προβλήµατα του χώρου της υγείας,
του Υπουργείου της Υγείας.
Μία επερώτηση -έχετε κάνει τρεις, τέσσερις µέχρι τώρα- κύριε
συνάδελφε, θα µας δώσει τη δυνατότητα να απαντήσουµε σε όλα
αυτά.
Φαίνεται, όµως, ότι δεν µε ακούγατε την ώρα που µιλούσα. Το
φυλλάδιο αυτό είναι υποχρεωτικό, είναι υποχρέωσή µας -και
χαίροµαι που παρίσταται και ο αρµόδιος Υφυπουργός που
χειρίζεται τα θέµατα του Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης- απέναντι
στην Κοινότητα. Σε αυτό το φυλλάδιο δεν έχουµε καµία δυνατότητα
να περιλάβουµε αυτού του είδους την ενηµέρωση την οποία µας
προτείνετε, τις αδυναµίες δηλαδή του ελληνικού συστήµατος υγείας,
το τι έγινε ή δεν έγινε και γιατί δεν έγινε έτσι και έγινε αλλιώς, γιατί
υπήρξαν καθυστερήσεις κλπ. Οι οδηγίες του, τι πρέπει να περιέχει
αυτή η διαφηµιστική -η υποχρεωτική επαναλαµβάνω από την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση-καµπάνια, οι υποχρεώσεις, είναι γνωστές.
Περιλαµβάνει τα ενταγµένα στο πρόγραµµα έργα, τα
συγχρηµατοδοτούµενα, τα οποία επιθυµεί η Κοινότητα να γίνουν
γνωστά στον ελληνικό λαό.
Εάν ολοκληρωθούν ή υπάρξουν καθυστερήσεις, διαφοροποιήσεις
και οτιδήποτε άλλο, εµείς ενηµερώνουµε συνεχώς την Κοινότητα και
ο ελληνικός λαός ασφαλώς θα γνωρίζει αν έχει γίνει ένα νοσοκοµείο
για παράδειγµα ή δεν έχει γίνει. Αυτό, όµως, δεν έχει καµία σχέση
µε όλα όσα είπατε. Γιατί δεν λειτουργεί το Νοσοκοµείο
"ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ" -δεν έχει καµία σχέση µε αυτό το πρόγραµµα και
το Β' Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης- γιατί δεν λειτουργεί το
Νοσοκοµείο της Λάρισας -δεν έχει καµία σχέση και αυτό- πώς θα
λειτουργήσουν τα άλλα νοσοκοµεία. ∆εν έχουν σχέση µε τα
φυλλάδια.
Εν όψει, των εκλογών το διαφηµιστικό φυλλάδιο του ΠΑ.ΣΟ.Κ. θα
αναφέρεται και σε αυτά που αναφέρατε. Εάν εσείς, όµως, θέλετε
ειδικότερες απαντήσεις υπάρχει η διαδικασία του κοινοβουλευτικού
ελέγχου µέσα από µία επερώτηση για να τα ξαναπούµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Να κάνετε ένα φυλλάδιο για να
ενηµερώσετε τον ελληνικό λαό.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Θα βγάλουµε και καινούρια τώρα για τις ευρωεκλογές, που θα είναι
του ΠΑ.ΣΟ.Κ. Αυτά δεν είναι του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι πολλά που δεν έχετε κάνει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Η δεύτερη, η µε αριθµό
999/5.5.99 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδος κ. Μαρίας Μπόσκου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων, σχετικά µε το
πρόσφατο πολύνεκρο ατύχηµα στα Καµένα Βούρλα, την εφαρµογή
των διεθνών και κοινοτικών κανονισµών που αφορούν τη µεταφορά

τοξικών και εύφλεκτων υλικών κλπ., διαγράφεται λόγω κωλύµατος
του κυρίου Υπουργού.
Η τέταρτη επίκαιρη ερώτηση µε αριθµό 990/5-5-99 της Βουλευτού
του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Βασιλικής Αράπη-
Καραγιάννη προς τον Υφυπουργό Πολιτισµού (Aρµόδιο για θέµατα
Aθλητισµού), σχετικά µε την οικονοµική ενίσχυση των
ερασιτεχνικών σωµατείων ποδοσφαίρου, διαγράφεται επίσης
κατόπιν συνεννόησης του Υπουργού και της Βουλευτού.
Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Εισερχόµαστε στην
ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ
Θα συζητηθεί η µε αριθµό 39/1-4-99 επερώτηση των Βουλευτών
της Νέας ∆ηµοκρατίας κυρίων Νικολάου Παπαφιλίππου,
Κωνσταντίνου Σηµαιοφορίδη, Νικολάου Τσιαρτσιώνη, Χαράλαµπου
Παπαθανασίου και Θεόδωρου Σκρέκα, προς τους Υπουργούς
Εθνικής Οικονοµίας, Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης, Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων,
Ανάπτυξης και Γεωργίας, σχετικά µε την πολιτική της Κυβέρνησης
για την οικονοµική ανάπτυξη της ∆υτικής Μακεδονίας.
Ο Πρόεδρος του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου µε
επιστολή του προς το Προεδρείο ορίζει Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο στη συζήτηση αυτής της επερώτησης το Βουλευτή κ.
Ευάγγελο Αποστόλου.
Ο πρώτος επερωτών κ. Νικόλαος Παπαφιλίππου έχει το λόγο για
είκοσι λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µε την επερώτηση
που συζητούµε σήµερα, η Νέα ∆ηµοκρατία, µε τους Βουλευτές της,
που εκπροσωπούν το λαό της δυτικής Μακεδονίας στην Εθνική
Αντιπροσωπεία, ελέγχει την Κυβέρνηση, γιατί µε την πολιτική που
εφαρµόζει και τις παραλείψεις της, οδήγησε τη δυτική Μακεδονία σε
τραγικά αδιέξοδα.
Πέραν αυτού, κάνουµε προτάσεις στην Κυβέρνηση, για άµεσες,
αλλά και µεσοπρόθεσµες παρεµβάσεις που απαιτούνται για να
στηριχθεί η οικονοµία της παραµεθόριας αυτής περιοχής που,
όπως φαίνεται, µε τις εξελίξεις, τα τραγικά γεγονότα στη
Γιουγκοσλαβία, σύντοµα θα κληθεί να παίξει έναν ιδιαίτερο ρόλο για
τη διασφάλιση των συµφερόντων της πατρίδας µας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παραµεθόρια δυτική Μακεδονία,
είναι µία περιφέρεια µε τεράστια εθνική προσφορά. Οι κάτοικοί της
πάντοτε προέταξαν τα στήθη τους, για να υπερασπιστούν την
πατρίδα µας. ∆εν αναφέροµαι στους µεγάλους αγώνες για την
απελευθέρωσή µας από τους Τούρκους, αλλά στο γεγονός ότι στον
Αλβανικό πόλεµο του 1940 είχαµε τα περισσότερα θύµατα και τους
περισσότερους τραυµατίες σε σχέση µε όλη τη χώρα. Οι συµφορές
αυτές ολοκληρώθηκαν και µε άλλα τόσα θύµατα και µε πολλούς
τραυµατίες, καθώς και την ολοκλήρωση της καταστροφής των
υποδοµών µας κατά την περίοδο 1946-1949.
Χωρίς ουσιαστική βοήθεια από το κράτος, αλλά µε µεγάλη
προσπάθεια των κατοίκων της, επιβίωσε η περιοχή, χάνοντας όµως
ένα αξιόλογο τµήµα του πληθυσµού που µετανάστευσε στα µεγάλα
αστικά κέντρα της χώρας και κυρίως στο εξωτερικό.
Η πολιτεία µένει και σήµερα µε το χρέος της προς αυτούς τους
ακρίτες της χώρας, που την υπερασπίζονται πάντοτε και ιδιαίτερα
στους δύσκολους καιρούς µε πλήρη αυτοθυσία.
Η προσφορά όµως της περιοχής αυτής προς το έθνος, κύριε
Υπουργέ, είναι µεγάλη και κατά την ειρηνική περίοδο, δίνοντας τα
σπλάχνα της για την στήριξη της εθνικής µας οικονοµίας, µε την
παραγωγή φθηνής ηλεκτρικής ενέργειας, αλλά και το πολύτιµο
συνάλλαγµα από ιδιωτικές παραγωγές, όπως τα γουναρικά της, τα
µάρµαρα και τα αγροτικά προϊόντα.
Η πολιτεία αυτά που έκανε στη δυτική Μακεδονία είναι κυρίως
επενδύσεις για το κοινό όφελος των Ελλήνων. Οι επενδύσεις αυτές
έδωσαν βέβαια τη δυνατότητα απασχόλησης στον κόσµό µας.
'Αφησαν όµως αθεράπευτες πληγές µε τα δυσεπίλυτα προβλήµατα
στο περιβάλλον µας.
Από το ευνοϊκό αυτό αποτέλεσµα που προέκυψε, τίποτε το
ουσιαστικό δεν επέστρεψε στην περιοχή µας.
Οι δηµόσιες αυτές επενδύσεις όµως στραγγάλισαν ακόµη και τις
αναλογικές µε άλλες περιοχές της χώρας εισροές κρατικών, αλλά
και της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης επιχορηγήσεων για την πραγµατική
ανάπτυξη της ∆υτικής Μακεδονίας.
'Εγιναν κρατικά εργοστάσια στην περιοχή µας για τη στήριξη της
εθνικής οικονοµίας και µείναµε χωρίς δρόµους, χωρίς υποδοµές για

τον τουρισµό, χωρίς υποδοµές για τη γεωργία και γενικά µε µια
οικονοµία που καταρρέει, σήµερα.
Εάν κάποιος δει τη γεωγραφική, κατά περιοχές, κατανοµή των
πόρων από το δεύτερο Πακέτο Ντελόρ, αµέσως θα εντοπίσει πόσο
αδικήθηκε η µεγάλη περιφέρειά µας µε τα τόσα προβλήµατα. Με
εξαίρεση τη µικρή περιοχή των νησιών στο ανατολικό Αιγαίο και το
Ιόνιο, η δυτική Μακεδονία είναι η τελευταία µε 5,5% επί του
συνόλου των πόρων της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, έναντι 12,5% της
Θράκης που έχει τον ίδιο πληθυσµό.
∆υστυχώς, η δυσµενής αυτή µεταχείριση της περιφέρειάς µας έχει
γενικευθεί- σαφώς και τίθενται µε τις κρατικές επενδύσεις που
έγιναν στην περιοχή µας. Οι εκάστοτε καθησυχαστικές εξαγγελίες
της Κυβέρνησης ακόµα και δια στόµατος του κυρίου
Πρωθυπουργού αποδείχθηκαν περίτρανα αναξιόπιστες.
Η ωµή πραγµατικότητα, κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι τα τελευταία
τέσσερα χρόνια το ακαθάριστο κατά κεφαλήν εισόδηµα στη δυτική
Μακεδονία, µειώθηκε τραγικά και έπεσε κατά 20% και πλέον.
Ο Νοµός Καστοριάς έχασε πάνω από 25%. Η Κοζάνη έχει µείωση
18% τουλάχιστον, ενώ οι άλλοι δύο Νοµοί Φλώρινας και Γρεβενών,
βρίσκονται πολύ χαµηλά, ιδιαίτερα ο Νοµός Γρεβενών που
χαρακτηρίστηκε νοµός υπό ερήµωση.
Η οδυνηρή αυτή κατάσταση φαίνεται και από την έξαρση της
ανεργίας που ξεπερνάει το 20%. Αιτία της κατάστασης αυτής είναι η
δυσµενής µεταχείριση της περιοχής από την Κυβέρνηση.
Κραυγαλέα είναι τα εξής συγκεκριµένα παραδείγµατα: 1) Η ΑΕΒΑΛ
έκλεισε οριστικά, και παρά το γεγονός ότι ήταν βιώσιµη και χωρίς
χρέη, µια που είχε εξυγιανθεί από τη Νέα ∆ηµοκρατία. Η
ακατανόητη αυτή ενέργεια της Κυβέρνησης ήταν ολέθρια για το
Νοµό Κοζάνης, αφού αφήρεσε από την οικονοµία της περιοχής µας
πάνω από διακόσια πενήντα εκατοµµύρια (250.000.000) δραχµές
µηνιαίο τζίρο. Η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. την έκλεισε για να µη
θίξει την επίσης κρατική, αλλά έντονα προβληµατική
λιπασµατοβιοµηχανία της ∆ραπετσώνας, που είναι όµως στην
εκλογική περιοχή του Πρωθυπουργού, κ. Σηµίτη.
Το ίδιο φαινόµενο είχαµε και µε τα ΜΑΒΕ που έκλεισαν για µεγάλα
χρονικά διαστήµατα τον τελευταίο καιρό. Το κακό όµως δεν
σταµάτησε εδώ, γιατί η Κυβέρνηση έκλεισε το ΕΛΚΕΠΑ της
Κοζάνης, το ΚΤΕΣΚ, το εργοστάσιο επεξεργασίας της τέφρας.
Εξήγγειλε το κλείσιµο του παραρτήµατος ΙΓΜΕ που τελικά
παραµένει ως γραφείο µε συρρίκνωση της δραστηριότητας και του
προσωπικού κ.α.
2) Η µεγάλη κρίση στον τοµέα της γουνοποιϊας και της εµπορίας
της. Η κρίση αυτή έχει σχέση βέβαια µε τις διεθνείς συγκυρίες,
όπως είναι οι κοσµογονικές αλλαγές στο χώρο της τέως Σοβιετικής
'Ενωσης, αλλά και οι διακυµάνσεις στην οικονοµία του υπόλοιπου
κόσµου.
Η Κυβέρνηση παρά το ότι διαπίστωσε τις συνέπειες στην οικονοµία
της περιοχής µας, έµεινε απλός θεατής χωρίς καµία πρωτοβουλία
για αναζήτηση έστω κάποιων λύσεων. ∆υνατότητες υπάρχουν
ακόµα και µέσω διακρατικών συµφωνιών µε τα κράτη αυτά, µια που
η γούνα που παράγουµε είναι πρώτης ανάγκης για τις χώρες αυτές
που επικρατούν πολύ χαµηλές θερµοκρασίες το χειµώνα.
Υπάρχουν συµβάσεις µε τη Ρωσία από όπου παίρνουµε φυσικό
αέριο και άλλα προϊόντα και γίνεται διακανονισµός πληρωµών µε
ανταλλαγή προϊόντων, κύριοι συνάδελφοι.
Στο sos που εκπέµπουν οι γουνοποιοί και οι έµποροι της γούνας, η
Κυβέρνηση απαντά µε φειδωλά ηµίµετρα που έχουν σχέση µόνο µε
ρυθµίσεις δανείων από τις τράπεζες για να µην τους κατασχέσουν
τα σπίτια και να µην οδηγηθούν στη φυλακή λόγω χρεών.
3) Υπάρχουν δυσχέρειες στις συναλλαγές µε τη ∆ηµοκρατία των
Σκοπίων και το εµπάργκο προς τη Γιουγκοσλαβία.
'Οπως είναι γνωστό, οι οικονοµικές συνέπειες στην περιοχή από το
µακροχρόνιο εµπάργκο προς τη Γιουγκοσλαβία αλλά και τις
δυσχερείς συναλλαγές µε τη ∆ηµοκρατία των Σκοπίων
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και την Αλβανία είναι άµεσες και σηµαντικές.
Εδώ και χρόνια έχει νεκρώσει η αγορά της Φλώρινας καθώς και
πολλών άλλων πόλεων της Μακεδονίας από την ουσιαστική
διακοπή των συναλλαγών µας µε τις χώρες αυτές.
Πλέον αυτών, ο πόλεµος στη Βοσνία και στο Κόσοβο έχουν
παγώσει το εµπόριο και µηδένισαν τον τουρισµό.
Κάποτε η περιοχή µας αποτελούσε είσοδο και έξοδο των τουριστών
από τη ∆υτική και Κεντρική Ευρώπη, που έρχονταν προς τη χώρα
µας, αλλά και οι µεταφορές από και προς τη ∆ύση
πραγµαταποιούνταν µέσω της δυτικής Μακεδονίας. Εδώ και χρόνια
έχει νεκρώσει αυτή η κίνηση, µε σηµαντικές συνέπειες στην
οικονοµία µας.
Η Κυβέρνηση και εδώ µένει θεατής, αδιαφορώντας και γι'αυτό, ενώ
θα µπορούσε να ενισχύσει την περιοχή, καλύπτοντας τη ζηµιά που
υφίσταται από αυτήν την αιτία.
'Αλλους πόρους εκτός από αυτούς δεν έχει η περιοχή µας, διότι η
πολιτική που άσκησε η Κυβέρνηση σε όλους τους τοµείς της
οικονοµίας δεν έφερε αποτέλεσµα α) Για τις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις ήταν αρνητική η πολιτική και δηµιούργησε µεγάλα
προβλήµατα. Κατέστησε τις περισσότερες επιχειρήσεις
προβληµατικές, ενώ τις υπόλοιπες τις οδήγησε στο κλείσιµο.
Με τους όρους και τα µέτρα που επέβαλε δεν κατάφερε να
απορροφήσει ούτε το 5% από τις προβλεπόµενες επιχορηγήσεις
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Επισηµαίνω ότι η Κυβέρνηση καθόρισε
το σχετικό πρόγραµµα για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, που είναι
ενταγµένο στο επιχειρησιακό πρόγραµµα βιοµηχανίας του δεύτερου
Πακέτου Ντελόρ. Ο όρος του υποχρεωτικού ετήσιου τζίρου ύψους
εβδοµήντα εκατοµµυρίων (70.000.000) δραχµών τα τελευταία τρία
χρόνια εξαίρεσε το 95% έως 98% των µικροµεσαίων επιχειρήσεων
της χώρας και τις στέρησε από κάθε εκσυγχρονισµό και ανάπτυξη.
Αγωνιστήκαµε τρία ολόκληρα χρόνια για να πείσουµε την
Κυβέρνηση ότι έκανε λάθος. 'Εστω και αργά το αντελήφθη
επιτέλους και πριν λίγους µήνες µείωσε τον όρο αυτό στα τριάντα
εκατοµµύρια (30.000.000) το χρόνο, αλλά ο χρόνος πέρασε για το
δεύτερο Πακέτο Ντελόρ και συνεπώς ελάχιστα θα µπορέσει να
βοηθήσει τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις η αναθεωρηµένη αυτή
απόφαση.
Β) Στον αγροτικό τοµέα και στην κτηνοτροφία, κύριε Υπουργέ, η
πολιτική της Κυβέρνησης επέφερε µείωση του εισοδήµατος και αυτό
το ξέρει όλος ο κόσµος. Οι αγρότες και οι ακρίτες της περιοχής µας
φεύγουν από τα χωριά, αναζητώντας αλλού την τύχη τους.
Η δυτική Μακεδονία, κύριε Υπουργέ, έχει πολλές δασικές εκτάσεις.
Συνεπώς, είναι µικρή η ορεινή και η ηµιορεινή έκταση που
καλλιεργείται. Γι'αυτήν την περιοχή µε την εθνική της σηµασία, θα
περίµενε κανείς να εκδηλώνεται το ενδιαφέρον της πολιτείας µε
αυξηµένες ποσοστώσεις, τουλάχιστον στα καπνά και στο γάλα, για
να δώσει στους αγρότες τη δυνατότητα επιβίωσης και παραµονής
στις εστίες τους. Για µας δεν νοείται µία ίση µεταχείριση των
αγροτών στις πεδιάδες της Θεσσαλίας, της Θεσσαλονίκης και
αλλού, µε τους αγρότες της περιοχής µας.
Επισηµαίνουµε επίσης ότι στη δυτική Μακεδονία δεν προχώρησαν
επαρκώς οι αναγκαίες υποδοµές σε αναδασµούς και αρδευτικά
έργα για τη στήριξη της αγροτικής παραγωγής. Ούτε έγιναν έργα για
την αξιοποίηση των επιφανειακών νερών, που διαθέτει η περιοχή
µας.
γ) Στον τοµέα του τουρισµού η δυτική Μακεδονία βρίσκεται πολύ
πίσω σε σχέση µε άλλες περιοχές της χώρας και αυτό παρά τις
φυσικές οµορφιές της και την ύπαρξη σηµαντικών αρχαιοτήτων,
που δυστυχώς ενώ πολλές από αυτές έχουν εντοπισθεί και
διαπιστωθεί, είναι ακόµα θαµένες.
Η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας θεµελίωσε το 1991 το
αρχαιολογικό µουσείο της Αιανής για να στεγαστούν και να
προβληθούν τα αξιόλογα αρχαιολογικά ευρήµατα της περιοχής
αυτής. Πέρασαν τόσα χρόνια, κύριε Υπουργέ, και όµως δεν
ολοκληρώθηκε, µε συνέπεια να κινδυνεύουν από καταστροφή τα
µεγάλης ιστορικής και πολιτισµικής αξίας ευρήµατα που
αναδεικνύουν την ελληνικότητα της δυτικής Μακεδονίας από

αρχαιοτάτων χρόνων.
Επίσης πρέπει να πούµε ότι δεν διατίθενται επαρκή χρήµατα για τις
ανασκαφές σε εντοπισµένους αρχαιολογικούς χώρους της δυτικής
Μακεδονίας, ούτε και το αναγκαίο εξειδικευµένο επιστηµονικό
προσωπικό για την επίβλεψη των εργασιών.
Στην περιοχή µας είναι εµφανής η αδυναµία, θα έλεγα και η
αδιαφορία της Κυβέρνησης, από το γεγονός ότι σχεδόν όλα τα
αξιόλογα βυζαντινά και µεταβυζαντινά µνηµεία που υπέστησαν
µεγάλες ζηµιές από το σεισµό του Μαϊου του 1985, βρίσκονται
ακόµα µε τα προσωρινά ξύλινα στηρίγµατα και καταστρέφονται
περαιτέρω από τις καιρικές συνθήκες.
Αποτελέσµα όλων αυτών είναι η αδυναµία προαγωγής του
τουρισµού µας που τόσο ανάγκη τον έχουµε για την υποστήριξη της
οικονοµίας µας.
δ) Στον κοινωνικό τοµέα, στην εκπαίδευση και στον αθλητισµό
υστερεί επίσης η περιοχή µας. Η Κυβέρνηση και ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός διαψεύσθηκαν και φάνηκαν αναξιόπιστοι σε σχέση
µε τις εξαγγελίες για την ίδρυση τριτοβάθµιας υγειονοµικής
περίθαλψης στην περιοχή µας. ∆υστυχώς σε σοβαρά περιστατικά ο
κόσµος φεύγει εκτός περιοχής γιατί δεν έχει εµπιστοσύνη και
ασφάλεια στα υφιστάµενα νοσοκοµεία, που δεν µπορούν να
προσφέρουν υπηρεσίες ούτε δευτεροβάθµιας περίθαλψης.
Αλλά γι' αυτά όπως και για τη στήριξη της παραγωγής και την
προβολή του πολιτισµού µας χρειάζεται η παρουσία ανώτατου
εκπαιδευτικού ιδρύµατος. Η δυτική Μακεδονία είναι η µόνη περιοχή
της χώρας που το στερείται και το έχει τόσο ανάγκη.
ε) Η Κυβέρνηση ευθύνεται ακόµη, κύριε Υπουργέ, και µάλιστα
περισσότερο για την παντελή έλλειψη ουσιαστικών κινήτρων
ανάπτυξης του ιδιωτικού τοµέα. Με βάση τα προβλήµατα που
εµφανίστηκαν στην πορεία των κρατικών βιοµηχανικών µονάδων
της περιοχής µας, είχαν αποφασιστεί ορισµένα κίνητρα για την
ανάπτυξη του ιδιωτικού τοµέα, όπως περιοχές ∆' ζώνης, φθίνουσες
περιοχές κλπ. 'Ολα αυτά η Κυβέρνηση τα κατήργησε µε το νέο
αναπτυξιακό νόµο, όπως εξαφάνισε και το χαρακτηρισµό "νοµός
υπό ερήµωση" για τα Γρεβενά, ωθώντας έτσι την περιοχή µας στην
υποβάθµιση και στη στασιµότητα. Η κατάσταση αυτή είναι βέβαιο
ότι επιδεινώθηκε από την ανασφάλεια, τις ληστείες και την
εγκληµατικότητα που για πρώτη φορά εµφανίστηκαν στην περιοχή
µας και µέτρα ουσιαστικά µέχρι στιγµής τουλάχιστον η Κυβέρνηση
δεν έλαβε.
Η δυτική Μακεδονία µπροστά στα αδιέξοδα που έχουν
δηµιουργηθεί έχει άµεση ανάγκη από θέσπιση ουσιαστικών
κινήτρων τύπου Θράκης. Αν κύριε Υπουργέ, θέλετε να βοηθήσετε
και να σώσετε την περιοχή, κάντε το τώρα, έστω και
καθυστερηµένα.
στ) Στον τοµέα των µεγάλων έργων εθνικής εµβέλειας, που έχουν
σχέση µε τη δυτική Μακεδονία, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση
εµφανίζεται και πάλι αναξιόπιστη. Η Εγνατία Οδός και ιδιαίτερα το
τµήµα της παράκαµψης του Βερµίου που βγάζει από την
αποµόνωση την περιοχή µας, παραπέµπεται µε νέα επίσηµη θέση
το 2005. Αυτό γίνεται παρά το γεγονός ότι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
είχε δεσµευθεί προ διετίας µε εξαγγελία του στην Κοζάνη ότι εντός
τριών - τεσσάρων µηνών θα γίνονταν η δηµοπράτηση του. Σε όλους
µας είναι επίσης γνωστά και τα διαφηµιστικά φυλλάδια του κ.
Λαλιώτη, µε δηλώσεις του: ότι η ολοκλήρωση της Εγνατίας έχει
στόχο το 2000. Αλλά και οι κάθετοι άξονες στην Εγνατία από
Σιάτιστα, - Καστοριά - Κρυσταλοπηγή και Αλβανία και από Κοζάνη -
Πτολεµαϊδα - Νίκη και ∆ηµοκρατία των Σκοπίων, παραπέµπονται
στο 2005 και πέρα.
Το υδροηλεκτρικό έργο του Ιλαρίωνα που το άρχισε η ∆ΕΗ και
δαπάνησε πέντε δισεκατοµµύρια (5.000.000.000) δραχµές,
σταµάτησε τελείως εδώ και πολλά χρόνια, χωρίς να υπάρχει
προοπτική.
Η  Κυβέρνηση  βλέποντας  όλα  αυτά,  όπως  και  τη  µεγάλη
καταστροφή  που  υπέστη  η  περιοχή  µας  από  τους  σεισµούς
του  1995,  ανακοίνωσε  ένα  ειδικό  ολοκληρωµένο  αναπτυξιακό
πρόγραµµα ύψους ογδόντα περίπου δισεκατοµµυρίων
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(80.000.000.000) δραχµών, χωρίς χρονοδιάγραµµα και χωρίς
συγκεκριµένους στόχους. Στα τέσσερα χρόνια που πέρασαν από
τότε, σηµαντικό και αξιόλογο έργο σε σχέση µε τα άλλα
προγράµµατα δηµοσίων επενδύσεων και του 2ου πακέτου Ντελόρ,
δεν πραγµατοποιήθηκε. Ο κάθε Υπουργός µη γνωρίζοντας την
πραγµατικότητα αναφέρεται κατά καιρούς σε ποσά που σχέση
έχουν µε την αποκατάσταση των ζηµιών από τους σεισµούς και όχι
µε τη στήριξη της οικονοµίας στην περιοχή µας.
Η ζηµιά που έγινε από τους σεισµούς του 1995, κύριε Υπουργέ,
είναι πολύ µεγάλη και η αποκατάστασή της µε την τακτική
χρηµατοδότηση της Κυβέρνησης καθυστερεί αδικαιολόγητα.
Σήµερα ακόµη υπάρχουν εγκαταλελειµµένα µνηµεία που
περιµένουν αποφάσεις της Κυβέρνησης υπάρχουν πολλά χωριά
που ο κόσµος ζει κάτω από απαράδεκτες συνθήκες αναµένοντας
ενέργειες και βοήθεια της Κυβέρνησης. Υπάρχει κόσµος που
αναµένει ένα χρόνο και πλέον την κρατική αρωγή για να
προχωρήσει στην ανοικοδόµηση της καταστραφείσης οικίας του.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα και όχι αυτά που λέγονται κατά
καιρούς.
Αν πράγµατι, κύριε Υπουργέ, θέλετε να στηρίξετε την ανάπτυξη της
περιοχής που δικαιούται τη βοήθεια της πολιτείας, τότε πρέπει να
πάρετε σοβαρές αποφάσεις, να προωθήσετε ουσιαστικές υποδοµές
όπως είναι η σιδηροδροµική γραµµή Κοζάνης-Γρεβενών-
Καλαµπάκας και Σιάτιστας-Καστοριάς-Αλβανίας, ένα σύγχρονο
αεροδρόµιο στην περιοχή, να χρηµατοδοτήσετε την ανάδειξη των
αρχαιοτήτων µας, να προχωρήσετε τις υποδοµές για τη γεωργία, να
χρηµατοδοτήσετε την αποκατάσταση του περιβάλλοντος που
καταστράφηκε προς χάρη της εθνικής οικονοµίας, να προχωρήσετε
το υδροηλεκτρικό έργο του Ιλαρίωνα, αυτά πρέπει να κάνει η
Κυβέρνηση µε σοβαρότητα και χωρίς εµπαιγµούς.
Το τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο Σαντέρ και για την περιοχή είναι
µπροστά σας, κύριε Υπουργέ. Πάρτε τις αποφάσεις που
απαιτούνται για να στηριχθεί η παραµεθόρια αυτή περιοχή της
δυτικής Μακεδονίας και να παίξει το ρόλο που ζητάει η χώρα µε τη
διείσδυσή µας στις οικονοµίες των χωρών που συνορεύει η δυτική
Μακεδονία.
Για την κατάσταση που µας οδηγήσατε, κύριε Υπουργέ, έχετε
ευθύνες. Είναι ώρα µε τις υπάρχουσες δυνατότητες τώρα να
αποκαταστήσετε αντιστρέφοντας την καθοδική πορεία της
οικονοµίας και ανοίγοντας το δρόµο της επιστροφής των
∆υτικοµακεδόνων στα πατρώα τους εδάφη.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Σηµαιοφορίδης
έχει το λόγο.
Κύριε Σηµαιοφορίδη, θέλετε όλο το χρόνο σας;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΑΙΟΦΟΡΙ∆ΗΣ: 'Οχι, κύριε Πρόεδρε, γιατί θα
περιµένω να δω ποια θα είναι η τοποθέτηση του κυρίου Υπουργού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε.
ΚΩΣΝΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΑΙΟΦΟΡΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, την εικόνα
της δυτικής Μακεδονίας την περιέγραψε µε πληρότητα και
γλαφυρότητα και περιεκτικότητα ο συνάδελφος κ. Παπαφιλίππου.
Αλλά θα τολµούσα να πω ότι η πραγµατική εικόνα είναι πολύ πιο
οδυνηρή από εκείνη όπως την απεικόνισε ο συνάδελφος. Μπορείτε
να διανοηθείτε ένα ολόκληρο διαµέρισµα που είναι καταδικασµένο
λόγω των δυσµενών καιρικών συνθηκών για µακρό χρονικό
διάστηµα να τελεί σε πλήρη αποµόνωση; Είναι και η απόσταση
αλλά και οι ορεινοί όγκοι που περιβάλλουν και αποµονώνουν αυτόν
το γεωγραφικό χώρο.
Το πρώτο, λοιπόν, αίσθηµα που διακατέχει τους κατοίκους της
δυτικής Μακεδονίας εδώ και δεκαετίες είναι ότι είναι αποµονωµένοι
και ξεχασµένοι. Ποιο θα έπρεπε να είναι το µέληµα της πολιτείας;
Να ανακουφίσει αυτόν τον κόσµο. Ε, δεν τον ανακουφίζει. Εννοεί
και επιµένει να τον ξεχνά.
Βεβαίως, δεν θα έλεγα ότι υπήρξε πλήρης αδιαφορία. Ωστόσο όµως
δεν υπήρξε σωστή ιεράρχηση στην αντιµετώπιση των

προβληµάτων. Και φυσικά η ψυχολογία και η ατµόσφαιρα που
ανασαίνει, κύριε Υπουργέ, ο κόσµος έχει πολύ µεγάλη σηµασία. Αν
δει κανείς τους δείκτες τους δηµογραφικούς θα κυριευθεί από
απογοήτευση και απελπισία. Μια περιοχή που δίνει την εντύπωση
ότι καταρρέει ότι φθείνει και µάλιστα µε ρυθµούς καλπάζοντες.
Θα αναφερθώ στον Νοµό Καστοριάς.
Κατ'ευτυχή συγκυρία για κάποια χρόνια µε τη δραστηριότητά της,
που κινούνταν σε παγκόσµιο επίπεδο, είχε βελτιώσει το επίπεδο
ζωής, που θα µπορούσε να συνεισφέρει πολλά περισσότερα από
όσα εισέφερε στην εθνική οικονοµία, εάν υπήρχε η συµπαράσταση,
η συνεπικουρεία και η βοήθεια σε µεγαλύτερο βαθµό από πλευράς
πολιτείας. Θα έλεγε κανείς, ότι σε µεγάλο βαθµό ό,τι επετεύχθη στα
χρόνια εκείνα, επετεύχθη χάρη στην ατοµική πρωτοβουλία των
γουνοποιών της Καστοριάς.
Είπε ο συνάδελφος, κύριε Υπουργέ, ότι η µείωση του εισοδήµατος
στην Καστοριά υπερβαίνει το 25%. Φοβούµαι, ότι είναι επιεικής και
πολύ ελαστικός.
Αυτήν τη στιγµή το άγχος και η αγωνία σχεδόν του συνόλου του
πληθυσµού της Καστοριάς έχει φθάσει στο έσχατο όριο. Πλανάται
επί της κεφαλής τους δαµόκλειος σπάθη. Κινδυνεύουν να χάσουν
τα σπίτια όπου κατοικούν. Οι τράπεζες απειλούν να προβούν σε
πλειστηριασµούς, γιατί οι γουνοποιοί, λόγω της χειρότερης κρίσης
που έχουν περάσει στην ιστορία τους, αδυνατούν να
ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις. ∆εν αρνούνται, αλλά αδυνατούν.
Και ζητούν µια ανακούφιση και πάλι. Και η πολιτεία µε ηµίµετρα
προσπαθεί να αντιµετωπίσει αυτό το πελώριο πρόβληµα.
Ακόµα δεν βλέπει κανείς κάτι ενθαρρυντικό που να τονώνει.
Αντιθέτως πολλά υπόσχονται οι συνάδελφοί σας, αλλά λίγα
βλέπουν ή ελάχιστα βλέπουν. 'Εργα, που έχουν αρχίσει πολλά έτη
πριν, είναι τελµατωµένα, δεν προχωρούν. 'Ενα µόνο παράδειγµα θα
σας πω.
Για το δρόµο Καστοριά-Κόνιτσα, που διασχίζει το Γράµµο, ενώ επί
των ηµερών της Νέας ∆ηµοκρατίας είχαν δαπανηθεί περίπου
ενάµισι δισεκατοµµύριο (1.500.000.000) δραχµές και για να
συνδεθούν τα δύο τµήµατα χρειάζονταν τριακόσια εκατοµµύρια
(300.000.000) δραχµές τότε, όπως θυµάµαι, από το 1993 µέχρι
σήµερα δεν κατορθώθηκε να συνδεθούν τα δύο τµήµατα αυτά.
Ερωτώ, αυτό δείχνει µέριµνα και ενδιαφέρον της πολιτείας; Αυτό
δείχνει ικανοποιητικό βαθµό προόδου των εργασιών; ∆εν ξέρω πού
σκοντάφτει, αν σκοντάφτει µέσα στο δαίδαλο των γραφειοκρατικών
διαδικασιών ή σε πνεύµα µανδαρινισµού. Το γενικότερο κλίµα είναι
απελπιστικό. Τα έργα υποδοµής και τα έργα εθνικής εµβέλειας αν
δεν γίνουν, θα παραµείνει ένα απραγµατοποίητο όραµα. Ποιο
όραµα; Το όραµα ότι η δυτική Μακεδονία αργά ή γρήγορα θα γίνει ο
προθάλαµος εισβολής οικονοµικής επιθέσεως της Ελλάδος στις
βαλκανικές χώρες, γιατί είναι εγγύτερα στις βαλκανικές χώρες.
Αυτό, όµως, για να γίνει πόλος ή χώρος, που θα χρησιµοποιηθεί
σαν εφαλτήριο οικονοµικής επιθέσεώς µας σε αυτές τις χώρες,
χρειάζεται έργα υποδοµής, τα οποία δεν βλέπω να προχωρούν.
Θα παρακαλούσα πολύ, κύριε Υπουργέ, να είσθε συγκεκριµένος και
σαφής, για να δώσω και εγώ τη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Σκρέκας έχει το
λόγο.
Κύριε Σκρέκα, εσείς θα πάρετε και το χρόνο της δευτερολογίας σας.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι  συνάδελφοι,  η  πρωτοβουλία  µας  αυτή  έχει  ως  σκοπό
να  αναδείξουµε  την  τραγική  εικόνα  που  παρουσιάζει  η
περιφέρεια  δυτικής  Μακεδονίας  από  τα  προβλήµατα  που  έχουν
συσσωρευθεί  στην  περιοχή  σε  όλους  τους  τοµείς  λόγω  της
έλλειψης  ενδιαφέροντος    της    Κυβέρνησης    του    ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Είναι    προβλήµατα    σοβαρά,    προβλήµατα    που    αγγίζουν
όλους    τους    τοµείς    που    θα    µπορούσαν    να    αναδειχθούν,
να    αξιοποιηθούν    στη    δυτική    Μακεδονία,    µια    περιοχή
ιδιαίτερα    καλή    από    πλευράς    στοιχείων    για    ανάπτυξη.
Μια    ανάπτυξη    που    δυστυχώς    ακόµα    δεν    έχει    φθάσει
στη    δυτική    Μακεδονία,    µια    ανάπτυξη    που
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δυστυχώς δεν φαίνεται να υπάρχει µέσα στο οπλοστάσιο
προγραµµατισµού της σηµερινής Κυβέρνησης του ΠΑ.ΣΟ.Κ τόσο
στον τοµέα ανάπτυξης των υποδοµών όσο και στην αντµετώπιση
της ανεργίας.
Και αυτό φαίνεται από τις κακές απορροφήσεις που παρουσιάζει η
εφαρµογή του Β' Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης στη δυτική
Μακεδονία, στον τοµέα των επενδύσεων, όπου δυστυχώς δεν
υπάρχει ενδιαφέρον για το επενδυτικό κοινό, ώστε να στραφούν
προς την περιοχή για να την ενισχύσουν.
Ο προγραµµατισµός ανάπτυξης, είναι ένας προγραµµατισµός που
είναι αναγκαίος τόσο για την περιοχή, αλλά και για την εθνική
οικονοµία, γιατί, όπως αναφέρθηκε από τους δύο προλαλλήσαντες,
η ∆υτική Μακεδονία, µία παραµεθόρια περιοχή, είναι η περιοχή που
αποτελεί την πύλη προς τα Βαλκάνια. Είναι µια χώρα, µία περιοχή
που µπορούµε ιδιαίτερα να την αξιοποιήσουµε προωθώντας και την
παραγωγή µας, αλλά και την ανάπτυξή µας.
'Ενα άλλο επίσης που παρατηρείται στη δυτική Μακεδονία και που
είναι συνέπεια όλων των προηγούµενων είναι η µείωση του
εισοδήµατος των πολιτών της περιοχής. Ακόµα, οι χρηµατοδοτήσεις
από τα ταµεία της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης δεν είναι αυτά που έπρεπε
και που χρειάζεται και που έχει ανάγκη η δυτική Μακεδονία.
Η Κυβέρνηση, κύριε Πρόεδρε, αντί να στρέψει το βλέµµα της προς
αυτήν την κατεύθυνση και να δραστηριοποιηθεί για να
αντιµετωπίσει τα προβλήµατα, επιδεικνύει ιδιαίτερο ζήλο στον τοµέα
των δηµοσίων σχέσεων µε µαζική επιδίωξη να καλλωπίσει και να
βελτιώσει την εικόνα της που εµφανίζει σε περιεχόµενο και σε
βαρύτητα.
Με την επερώτησή µας αυτή θέλουµε να αναδείξουµε και να
αποδείξουµε ποιοι είναι οι υπεύθυνοι γι'αυτό που ζει σήµερα η
περιφέρεια της δυτικής Μακεδονίας, µια περιφέρεια ιδιαίτερα
σηµαντική από πλευράς γεωγραφικής θέσης στον ελλαδικό χώρο.
Θα ανατρέξω λίγο στο παρελθόν αρχίζοντας, για να φθάσω σ'αυτό
που ζει σήµερα η δυτική Μακεδονία, πριν την περίοδο του 1990,
από την περίοδο, δηλαδή, πριν αναλάβει τη διακυβέρνηση της
χώρας η Νέα ∆ηµοκρατία.
Ο σχεδιασµός του Α' Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης για την Ελλάδα
αλλά και για τη δυτική Μακεδονία, είχε γίνει από την Κυβέρνηση του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. Στη δυτική Μακεδονία είχαν δοθεί για την ανάπτυξή της
δεκαοκτώ δισεκατοµµύρια (18.000.000.000) δραχµές, χρήµατα τα
οποία και πολύ λίγα ήταν, αλλά ήταν και η µικρότερη
χρηµατοδότηση που είχε δοθεί από την τότε Κυβέρνηση του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. στη δυτική Μακεδονία. Στην περίοδο 1990-1993 µε
διακυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας τα χρήµατα που έφθασαν στη
δυτική Μακεδονία υπερδιπλασιάσθηκαν και έφθασαν στο ύψος των
σαράντα οκτώ δισεκατοµµυρίων (48.000.000.000) δραχµών. Αυτό
και σε συνδυασµό µε την αξιοποίηση και ολοκλήρωση της
απορρόφησης των δεσµεύσεων από τα ΜΟΠ -γιατί την περίοδο
1990-1993 η Νέα ∆ηµοκρατία βρήκε τις απορροφήσεις των ΜΟΠ
στο ύψος του ποσοστού 22%- έδωσαν µία άλλη προοπτική και
δηµιούργησαν µία άλλη προϋπόθεση για τη δυτική Μακεδονία. Στην
περίοδο αυτή σχεδιάσθηκε από την Κυβέρνηση της Νέας
∆ηµοκρατίας και το Β' Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης.
Στο Β' Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης προεβλέπετο για τις περιφέρειες
το 40% των επτά τρισεκατοµµυρίων (7.000.000.000.000) δραχµών,
που ήταν το Β' Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης. Και για τη δυτική
Μακεδονία το ύψος από το σχεδιασµό αυτό είχε φθάσει στο ποσό
των εκατόν δεκαεπτά δισεκατοµµυρίων (117.000.000.000)
δραχµών.
Είναι ένα νούµερο που είχε συµπεριλάβει έργα, τα οποία είχαν
µελετηθεί, είχαν ιεραρχηθεί και είχαν εγκριθεί από όλους τους
φορείς και από όλους τους Βουλευτές της δυτικής Μακεδονίας από
όλους τους πολιτικούς χώρους.
Μετά την αλλαγή της Κυβέρνησης, το ποσό αυτό των εκατόν
δεκαεπτά δισεκατοµµυρίων (117.000.000.000) κατέβηκε στα
ογδόντα δύο δισεκατοµµύρια (82.000.000.000), όπως επίσης
κατέβηκε και το ποσοστό δέσµευσης από το συνολικό πρόγραµµα
για την ανάπτυξη των περιφερειών από το 40% στο 28%.

Επενδύσεις για τη δυτική Μακεδονία. Την περίοδο 1990-1993, ό,τι
επενδυτικά προγράµµατα κατατέθηκαν στην περιφέρεια, εγκρίθηκαν
όλα και χρηµατοδοτήθηκαν. Σήµερα η εικόνα είναι τελείως
αλλιώτικη. 'Εφτασε η δυτική Μακεδονία να παρουσιάζει την εικόνα,
που και οι συνάδελφοι ιδιαίτερα χρωµάτισαν, της τραγικότητας και
της εγκατάλειψης.
Με την έναρξη της θητείας της Κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας,
στην προσπάθειά της να εξυγιάνει σηµαντικές µονάδες της
περιοχής, όπως ήταν η ΑΕΒΑΛ, η ΜΑΒΕ, η ΓΟΥΝΑ, ο αγροτικός
τοµέας, η κτηνοτροφία, ο τουρισµός, θυµάµαι ότι αντιµετωπίσαµε
µία λυσσαλέα αντίδραση και των συνδικαλιστών, αλλά και του
κόµµατος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Επτά εβδοµάδες ήταν αποκλεισµένη η νοµαρχία Κοζάνης, γιατί
επιχειρήσαµε την εξυγίανση και της ΑΕΒΑΛ και της ΜΑΒΕ. Και
εξυγίανση σήµαινε µείωση του προσωπικού στη δύναµη εκείνη που
έπρεπε, για να είναι ανταγωνιστική επιχείρηση, δηλαδή, των
τριακοσίων ατόµων αντί των χιλίων διακοσίων πενήντα, που τους
είχε φτάσει το ΠΑΣΟΚ στην περίοδο που κυβερνούσε. Και βεβαίως
προχωρήσαµε.
Σήµερα η ΑΕΒΑΛ έκλεισε και δεν υπάρχει αντίδραση από κανένα
από αυτούς, που µε τόσο πείσµα και µε τόση προσπάθεια ήθελαν
να ανατρέψουν το πρόγραµµα εξυγίανσης της Νέας ∆ηµοκρατίας.
Σε ό,τι αφορά το θέµα των απορροφήσεων -και τελειώνω µ' αυτό-
την περίοδο 1990-1993 τα ποσοστά απορρόφησης εκινούντο πάνω
από το 120%. Γι' αυτό και οι αποδείξεις που προηγουµένως
ανέφερα, τα δεκαοκτώ δισεκατοµµύρια (18.000.000.000) έφθασαν
τα σαράντα εφτά δισεκατοµµύρια πεντακόσια εκατοµµύρια
(47.500.000.000), όπως επίσης απορροφήθηκαν και τα
προγράµµατα των ΜΟΠ.
1994-1999, ογδόντα δύο δισεκατοµµύρια (82.000.000.000). Είναι η
µοναδική περιφέρεια που έχει τη χαµηλότερη απορρόφηση από
αδυναµία της Κυβέρνησης να προχωρήσει στην ανάπτυξη αυτής
της ευαίσθητης περιοχής.
Κλείνοντας, επισηµαίνω ότι αυτή η εγκατάλειψη και η αδιαφορία της
Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ για τη δυτική Μακεδονία έχει σαν
συνέπεια την ένταση της φτώχειας των κατοίκων της δυτικής
Μακεδονίας, την ερήµωση της περιοχής και την αποδυνάµωση των
συνόρων µας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Παπαθανασίου
έχει το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Στο λίγο χρόνο που έχω στη
διάθεσή µου, κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να ασχοληθώ κύρια µε
το νοµό µου, το Νοµό Φλώρινας.
Ο Νοµός Φλώρινας, κύριε Υπουργέ, κατέχει το βορειοδυτικό άκρο
της χώρας µας µε έκταση ένα εκατοµµύριο εννιακόσιες είκοσι πέντε
χιλιάδες στρέµµατα. Χαρακτηρίζεται δε ορεινός, αφού το 63% της
συνολικής του έκτασης καλύπτεται από ορεινά και ηµιορεινά
τµήµατα και δάση. Η δε καλλιεργήσιµη γη αποτελεί το 28%, ενώ
αρδεύεται µόνο το 23% των εκτάσεων.
Κύριε Υπουργέ, υπάρχουν πράγµατι τεράστιες πολιτικές ευθύνες
της Κυβέρνησης για τη σηµερινή κατάσταση του Νοµού Φλωρίνης.
Οι δε ελπίδες των κατοίκων του για καλύτερες µέρες και για
απασχόληση, εξανεµίζονται πλέον.
Τι πρέπει να γίνει λοιπόν; Πρώτον, πρέπει οπωσδήποτε, κύριε
Υπουργέ, ο Νοµός Φλωρίνης να ενταχθεί στο ειδικό αναπτυξιακό
καθεστώς µε τη Θράκη. Ποτέ δεν κατάλαβα γιατί δεν δίνεται αυτή η
δυνατότητα σε έναν από τους πιο φτωχούς νοµούς της χώρας µας,
που έχει µάλιστα πληγεί επανειληµµένα και συνεχίζει να πλήττεται
από την κρίση στα Βαλκάνια.
∆εύτερον, πρέπει να µειωθεί οπωσδήποτε το ελάχιστο ύψος
επένδυσης για τη µεταποίηση σε ένα χαµηλότερο πιο ειδικό για τις
τουριστικές επιχειρήσεις για τη γεωµετάλλευση γεωργικών
προϊόντων και για επενδύσεις διατήρησης περιβάλλοντος
οπωσδήποτε, µετά µάλιστα την κατασκευή του νέου ΑΗΣ.
Τρίτον, πρέπει να συµπεριληφθούν οπωσδήποτε στον
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αναπτυξιακό νόµο επιχειρήσεις ειδικού τουρισµού, όπως
περιβαλλοντικός τουρισµός, τουρισµός ειδικών οµάδων, δηλαδή
επιχειρήσεις παροχών υπηρεσιών τουρισµού.
Κύριε Υπουργέ, πολλά είναι αυτά που πρέπει να γίνουν και δεν
γίνονται. Η ανεργία έχει φτάσει στο τροµακτικό ύψος και ποσοστό
του 40%. Ο πρωτογενής τοµέας πλήττεται. Ο Νοµός Φλωρίνης
προσφέρεται για την ανάπτυξη της κτηνοτροφίας, γιατί έχει
εκτεταµένους και καλής δυναµικότητας βοσκοτόπους. Η
κτηνοτροφία είχε φθάσει να είναι ο δυναµικότερος κλάδος του
πρωτογενή τοµέα και να συµµετέχει µε ποσοστό 56% στην
ακαθάριστη αξία αυτού του τοµέα. ∆υστυχώς, οι ποσοστώσεις
όµως φεύγουν από τη Φλώρινα και πλήττεται ανεπανόρθωτα η
κτηνοτροφία.
Επίσης -και πάλι δυστυχώς, κύριε Υπουργέ- από εγκληµατική
αµέλεια ουσιαστικά του κράτους, χαλάσαµε ό,τι ωραιότερο, ό,τι
οµορφότερο είχε ο νοµός µας, τις έξι λίµνες µας.
Στο δευτερογενή και στον τριτογενή τοµέα είναι έκδηλη πλέον και
εκεί η απόγνωση. Οι ελάχιστες, που απέµειναν, βιοµηχανικές και
βιοτεχνικές επιχειρήσεις εξαγωγικές είναι αποµονωµένες από την
υπόλοιπη Ελλάδα εξαιτίας της έλλειψης βασικών οδικών
υποδοµών. Είχαν µάλιστα, αυτές σαν διέξοδο για τη διάθεση των
προϊόντων τους προς την Ευρώπη τον οδικό άξονα νούµερο 10 µε
τον οποίο συνδεόταν µέσω Νίκης-Μοναστηρίου και Πρίλεο. Είναι
αυτές όµως και κύρια από την παρατεταµένη κρίση που επλήγησαν.
Τι µέλλει γενέσθαι, κύριε Υπουργέ, καθώς οι τράπεζες πλέον δεν
είναι και αυτές διατεθειµένες να δείξουν την παραµικρή
ελαστικότητα; Τα ίδια και χειρότερα ισχύουν και για το εµπόριο του
νοµού µας.
Κύριε Υπουργέ, πρέπει επίσης να σας τονίσω την ανάγκη ιδιαίτερης
προσοχής που πρέπει να επιδείξει η Κυβέρνηση στην τουριστική
ανάπτυξη του νοµού, ώστε να µην αλλοιωθεί το περιβάλλον, να
προβληθούν οι αρχαιολογικοί και βυζαντινοί θησαυροί µας και
συγχρόνως, να διαφυλαχθεί η γεωργοκτηνοτροφική χρήση της γης
από τυχόν αλλαγή.
Απαραίτητα τα ακόλουθα θεσµικά µέτρα: Παροχή ισχυρών
κινήτρων για τη βελτίωση και επέκταση των ξενοδοχειακών
µονάδων για να προσφέρουν ανέσεις, τουλάχιστον εφάµιλλες µε
αυτές των ευρωπαϊκών χιονοδροµικών κέντρων. Σας λέω γιατί
υπάρχει και το χιονοδροµικό κέντρο της Βίγλας στη Φλώρινα.
Ανάπτυξη του διασυνοριακού εµπορίου -επίσης, πολύ σπουδαίος
τοµέας- µε την εξοµάλυνση των διεθνών µας σχέσεων.
Ανταλλαγή τεχνογνωσίας µε όµορες χώρες µέσω των τεχνολογικών
ιδρυµάτων του νοµού αλλά και της χώρας µας.
Πολιτιστικές ανταλλαγές για τη σύσφιξη σχέσεων προς ειρηνική
συνύπαρξη µεταξύ των τριών κρατών.
Στον τοµέα εκπαίδευσης περισσότερες εγκαταστάσεις
πανεπιστηµιακών σπουδών.
Αναβάθµιση της υγείας.
Εδώ πρέπει να τονίσω την ανάγκη στελέχωσης του Νοσοκοµείου
Φλώρινας µε ικανούς ιατρούς, αφού δοθούν κίνητρα φυσικά,
ειδικοτήτων χειρουργού, ορθοπεδικού, ακτινοδιαγνωστικού,
νευρολόγου, παθολόγου, πνευµονολόγου. ∆εν υπάρχει τίποτα στη
Φλώρινα, κύριε Υπουργέ.
Επίσης, απαιτείται η στελέχωση του Νοµαρχιακού Νοσοκοµείου µε
το απαραίτητο βοηθητικό προσωπικό. Περαιτέρω, χρειάζεται
ανακαίνιση των αγροτικών ιατρείων, συµπλήρωση και ανακαίνιση -
και αυτό είναι πολύ σπουδαίο- του νοσοκοµειακού ιατρικού
εξοπλισµού.
Και το σπουδαιότερο, αποπεράτωση επιτέλους του Νοσοκοµείου
χρονίων παθήσεων του Αµυνταίου. 'Εχει ξεκινήσει από το 1991,
είµαστε στο 1999 και δεν λειτουργεί -µόνο κτιριακές εγκαταστάσεις
υπάρχουν- και δεν γνωρίζω για ποιο λόγο.
Τελειώνοντας, κύριε Υπουργέ, σας τονίζω ότι ο νοµός µου είναι
πράγµατι ιδιαίτερα προβληµατικός, λόγω της κρίσιµης γεωγραφικής
θέσης του, αλλά και λόγω των κλιµατολογικών συνθηκών που τον
αποµονώνουν από την υπόλοιπη χώρα κατά τη χειµερινή περίοδο.
Κύριε Υπουργέ, είµαι έτοιµος να σας κάνω γραπτή ολοκλη-

ρωµένη πρόταση ανάπτυξης του νοµού µου, γιατί ήδη έχω
εξαντλήσει το χρόνο µου.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κι εµείς σας
ευχαριστούµε, κύριε Παπαθανασίου.
Ο Πρόεδρος του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. ∆ηµήτριος
Τσοβόλας ορίζει για την επερώτηση αυτή ως Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο τον κ. Γεώργιο Ρόκο.
Επίσης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Ορέστης Κολοζώφ ορίζει στη θέση του ως
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο για την επερώτηση αυτή την κ. Μαρία
Μπόσκου.
Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
"ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", σαράντα τρεις µαθητές και έξι
συνοδοί-καθηγητές από το Γυµνάσιο Γουµένισσας Κιλκίς.
Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
Θέλω να πω στους µαθητές ότι σήµερα έχουµε κοινοβουλευτικό
έλεγχο και βρίσκονται στην Αίθουσα οι επερωτώντες Βουλευτές και
ο επερωτώµενος Υπουργός.
Ο κ. Τσιαρτσιώνης έχει το λόγο.
Κύριε Τσιαρτσιώνη, θέλετε όλο το χρόνο σας;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΙΑΡΤΣΙΩΝΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΙΑΡΤΣΙΩΝΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, η
δυτική Μακεδονία σήµερα µε τη σηµαντική ανισορροπία και τις
αντιφάσεις στην οικονοµία και την ανάπτυξη εµφανίζει ανάγλυφα
την υστέρηση της ελληνικής περιφέρειας. Γεωγραφικά
αποµονωµένη, σε σχέση µε τα µεγάλα αστικά κέντρα της χώρας, µε
ορεινή µορφολογία, κακές κλιµατολογικές συνθήκες, αδυνατεί να
επικοινωνήσει, να συγκροτηθεί και να αναπτυχθεί.
Συνορεύοντας µε την Αλβανία και τη FYROM, δέχεται τις
επιπτώσεις της ιδιόµορφης και ασταθούς λειτουργίας των
γειτονικών αυτών χωρών. Η µακροχρόνια τάση µετανάστευσης
προς το εσωτερικό, αλλά και το εξωτερικό, φυσική συνέπεια ενός
τόπου, που αδυνατεί να θρέψει τα παιδιά του, αναδεικνύει σήµερα
αυτή την απουσία εξειδικευµένου και ενεργού ανθρώπινου
δυναµικού, στοιχείων άκρως απαραίτητων για την ώθηση, που
χρειάζεται το κάρο να ξεκολλήσει επιτέλους από τη λάσπη.
Είναι επιτακτική και άµεση η ανάγκη να δηµιουργηθούν
αποτελεσµατικοί µηχανισµοί στήριξης και προώθησης µιας νέας
ανάπτυξης, που δεν µπορεί και δεν πρέπει να έχει τα
χαρακτηριστικά της υφιστάµενης άναρχης, µονοσήµαντης και
στρεβλής που στηρίζεται κυρίως στη ∆ΕΗ, στη γούνα και στο
συνάλλαγµα του µετανάστη.
Χρειάζονται, συνεπώς, αποφάσεις τώρα µε σαφή προσανατολισµό
και ρεαλιστικούς στόχους. Η µείωση του κατά κεφαλήν εισοδήµατος
κατά 20% κατά τα τελευταία τέσσερα χρόνια, το γεγονός ότι
βρισκόµαστε µαζί µε την Περιφέρεια Καβάλας στην τελευταία θέση
από πλευράς δηµοσίων επενδύσεων και η συνεχιζόµενη αύξηση
του ποσοστού ανεργίας, που κατά το Ευρωπαϊκό Παρατηρητήριο
φτάνει στο 14%, συνιστούν όλα αυτά ένα εκρηκτικό µίγµα, που
δυναµιτίζει τα θεµέλια της κοινωνίας µας.
Στη δυτική Μακεδονία, το ποσοστό ανεργίας στους νέους φθάνει
στους 46%, δηλαδή, ένας στους δυο βρίσκεται εκτός εργασίας και
τα παυσίπονα απαλύνουν µόνο προσωρινά τον πόνο, παρατείνουν
την αρρώστια και οδηγούν τον τόπο στο µαρασµό.
Ο Νοµός Γρεβενών κατατάσσεται πεντηκοστός στο δείκτη του κατά
κεφαλήν ΑΕΠ, µε το µισό του µέσου όρου της Ελλάδος, δηλαδή,
είναι ένας από τους πιο φτωχούς νοµούς της χώρας.
Ο Νοµός Καστοριάς βρίσκεται τεσσαρακοστός πέµπτος στο δείκτη
του κατά κεφαλήν ΑΕΠ, στο 64% του µέσου όρου της
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Ελλάδος και ο οικονοµικός δείκτης ανάπτυξης κατακρηµνίζεται, µετά
τα αδιέξοδα στον τοµέα της γούνας.
Ο Νοµός Κοζάνης είναι τρίτος στο δείκτη του κατά κεφαλήν ΑΕΠ και
αυτό, λόγω του µεγάλου αριθµού µισθωτών που δηµιουργεί αυτήν
την πλασµατική εικόνα. Στην πραγµατικότητα κυριαρχείται από
έντονες ανισότητες και αδιέξοδα που δεν οδηγούν σε νέες
προοπτικές ανάπτυξης.
Τέλος, ο Νοµός Φλώρινας µε συνεχή µείωση, αλλά και αλλοίωση
του πληθυσµού, λόγω του προβλήµατος της λαθροµετανάστευσης -
είναι τριακοστός όγδοος στο δείκτη του κατά κεφαλήν ΑΕΠ, µε
ιδιαίτερα µακροχρόνια προβλήµατα- φαίνεται ότι δεν συγκινεί τα
αισθητήρια των κρατούντων που δεν φαίνεται να έχουν ένα νέο
σχεδιασµό ανάπτυξης. Βέβαια, δεν µπορεί ένας λιγνιτικός σταθµός
της ∆ΕΗ να υποκαθιστά τις προοπτικές ανάπτυξης αυτού του
νοµού.
Ο υφιστάµενος παραγωγικός ιστός της περιφέρειας έχει διαταραχθεί
άµεσα από το κλείσιµο βιοµηχανιών, όπως ήταν η ΑΕΒΑΛ και η
ΜΑΒΕ και υπηρεσιών του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, όπως το
ΙΓΜΕ, τα ΕΛΚΕΠΑ, το ΚΤΕΣΚ. Οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις,
εγκαταλελειµµένες από την πολιτεία, διάσπαρτες και ασυντόνιστες,
αδυνατούν να δηµιουργήσουν συνθήκες ανάπτυξης και κυρίως νέες
θέσεις εργασίας, οδηγούµενες καθηµερινά στο µαρασµό και στο
κλείσιµο, συνεπεία και της κυβερνητικής αδυναµίας και
ανικανότητος να καλύψει έγκαιρα τις λόγω των σεισµών
υποχρεώσεις της στους Νοµούς Κοζάνης και Γρεβενών. Η µια µετά
την άλλη οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, αδυνατώντας -διότι έχουν
πάρει δάνεια κίνησης, αλλά και σεισµού- να εισπράξουν σήµερα την
κρατική παροχή, δεν µπορούν να δηµιουργήσουν ρευστότητα στην
αγορά και δυστυχώς, οδηγούνται στο κλείσιµο.
Η γούνα και το µάρµαρο βρίσκονται στο έλεος των διακυµάνσεων
της αγοράς αφ'ενός και στον έντονο ανταγωνισµό των εισαγόµενων
προϊόντων αφ'ετέρου, προσθέτοντας συνεχώς νέες στρατιές
ανέργων στους ήδη υπάρχοντες. Απειλείται ανοικτά πλέον ο
κοινωνικός και οικονοµικός ιστός που κράτησε την περιοχή τρεις
δεκαετίες τώρα.
Ο αγροτικός τοµέας και η κτηνοτροφία είναι σε φθίνουσα πορεία και
δεν µπορούν να δηµιουργήσουν εισόδηµα, αλλά ούτε και να
συντηρήσουν τις αγροτικές οικογένειες.
Οι υπηρεσίες και το εµπόριο υφίστανται την γεωγραφική
αποµόνωση και τις συνέπειες της πολιτικής του εµπάργκο που
ερήµωσε τη Φλώρινα.
Οι µεταφορές και επικοινωνίες παραµένουν προβληµατικές στις
βασικές υποδοµές τους, περιµένοντας την ολοκλήρωση των
µεγάλων έργων, προκειµένου να αξιοποιηθεί το συγκριτικό
πλεονέκτηµα της περιφέρειας που είναι η γεωπολιτική και
οικονοµική της θέση στα Βαλκάνια.
Για τη δυτική Μακεδονία, η Εγνατία Οδός, κύριε Υπουργέ, δεν είναι
η κατασκευή στα ισιώµατα και στα "Φιλέτα" της περιοχής, όπως
γίνεται τώρα. Εγνατία Οδός σηµαίνει κατασκευή του τµήµατος της
Καστανιάς και της διεξόδου προς Ιωάννινα και Ηγουµενίτσα.
Επίσης, η κατασκευή των καθέτων αξόνων προς τη FYROM, την
Αλβανία, αλλά και προς τη Λάρισα, που σήµερα ελάχιστα έχουν
προχωρήσει.
Αεροδρόµιο και σιδηρόδροµος αποτελούν διαχρονικά ζητούµενα
στην περιοχή και δυστυχώς, χωρίς προοπτική, µε τους
σχεδιασµούς της Κυβέρνησης.
Η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση και ο εκσυγχρονισµός της, βασική
προϋπόθεση ανάπτυξης αναµένει την επαρκή στελέχωσή της,
σύµφωνα και µε τις ανάγκες των απαιτούµενων αναπτυξιακών
προγραµµάτων.
Ο τουρισµός, ανύπαρκτος σήµερα, συµπαρασύρει και το χαµηλό
βαθµό ανάπτυξης της πλούσιας πολιτιστικής κληρονοµιάς.
'Εντονα και τα προβλήµατα της ποιότητας περιβάλλοντος
αναζητούν εναγωνίως λύση.
Η ανεπαρκής υγειονοµική περίθαλψη επιδεινώνεται περισσότερο
απ'το δύσβατο του εδάφους και τις µεγάλες αποστάσεις. Η ίδρυση
ανοµοιογενών και διάσπαρτων πανεπιστηµιακών τµηµάτων, δεν
στοιχειοθετεί τη βάση για την ίδρυση πανεπιστηµίου στη δυτική

Μακεδονία, αλλά µάλλον αποµακρύνει την προοπτική του.
Τέλος, στάσιµος και ο πληθυσµός στην περιφέρεια, φθίνει συνεχώς
στα ορεινά εξ αιτίας της ανύπαρκτης δυνατότητας εξεύρευσης
εργασίας και η υποβαθµισµένη ποιότητα ζωής στην ύπαιθρο
διώχνει τους νέους, µε αποτέλεσµα τη γήρανση του πληθυσµού και
τη βαθµιαία ερήµωση της περιοχής.
Η Κυβέρνηση οφείλει να αντιστρέψει άµεσα την αρνητική αυτή
προοπτική µε ριζική αλλαγή της έως τώρα ανερµάτιστης πολιτικής
ανάπτυξης της δυτικής Μακεδονίας. Το οφείλει, αν µη τι άλλο για
ιστορικούς λόγους σ' αυτήν την περιοχή. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο για τριάντα λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν κάποιος που δεν γνωρίζει, διάβαζε
την επερώτηση που καταθέσατε, θα σχηµάτιζε εύκολα την
εντύπωση ότι η περιφέρεια της δυτικής Μακεδονίας, είναι µια
εγκαταλελειµµένη περιφέρεια, για την οποία δεν έγινε τίποτα, καµία
αναπτυξιακή παρέµβαση.
∆εν θέλω να αµφισβητήσω τα προβλήµατα που υπάρχουν και τις
ανησυχίες που έµπρακτα αναδείξατε µε τις παρεµβάσεις σας. ∆εν
µπορώ, όµως, να δεχθώ ότι δεν έχει γίνει τίποτα και ότι όλα είναι
µηδενικά στην περιοχή.
Ακολουθείτε, κύριοι συνάδελφοι, µια τακτική µηδενισµού της όποιας
προσπάθειας κάνουµε και την κάνουµε από κοινού αυτήν την
προσπάθεια. Η τακτική όµως αυτή δεν θα αποδώσει για δυο
βασικούς λόγους. Αφ'ενός ο πολίτης έχει πλέον κουραστεί µ'αυτές
τις πρακτικές και αφ'ετέρου γνωρίζει ποια είναι η πραγµατικότητα.
Γνωρίζει και τα αρνητικά που συνεχίζουν να υπάρχουν, γνωρίζει τις
προσπάθειες που γίνονται, αλλά γνωρίζει και τις θετικές εξελίξεις
εκεί που και αυτές υπάρχουν.
Ο πολίτης αγωνιά για τα πραγµατικά προβλήµατα. Αναζητά λύσεις
και δεν αρκείται στις ανέξοδες και επιφανειακές διαπιστώσεις για
προβλήµατα και αδυναµίες.
Ο πολίτης γνωρίζει ότι σήµερα υπάρχει αλλαγή τοπίου, ότι έχουµε
νέο οικονοµικό περιβάλλον στη χώρα µας. 'Οτι βιώνουµε τα
τελευταία χρόνια µια αλλαγή πλεύσης µε τον τερµατισµό ενός
εικοσιπενταετούς κύκλου προσαρµογής της ελληνικής οικονοµίας
στο διεθνές περιβάλλον. 'Οτι οδηγούµε την οικονοµία σε υγιή
τροχιά. 'Οτι βαδίζουµε µε υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης µε
δηµοσιονοµική εξυγίανση.
Η πολιτική µας απελευθέρωσε και απελευθερώνει πόρους και
αποδίδει ένα όφελος στην κοινωνία που συνεχώς θα διευρύνεται τα
επόµενα χρόνια. 'Ενα όφελος παρόµοιου µεγέθους µε τις εισροές
πόρων από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση για τη χρηµατοδότηση των
διαρθρωτικών παρεµβάσεων του Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης.
Ο πολίτης γνωρίζει ότι όλα αυτά δεν αποτελούν ψυχρά λογιστικά
δεδοµένα που δεν τον αφορούν, γιατί αυτόν ακριβώς αφορούν.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα από τα βασικά χαρακτηριστικά
της πολιτικής µας, της πολιτικής των Κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ,
ήταν ότι σχεδίασαν και εφάρµοσαν µια συγκεκριµένη περιφερειακή
πολιτική που είχε σαν στόχο να µειώσει τις ενδοπεριφερειακές
ανισότητες και να δηµιουργήσει ταυτόχρονα προϋποθέσεις
περαιτέρω ανάπτυξης σε κάθε περιφέρεια της χώρας.
Το αποτέλεσµα αυτής της συστηµατικής προσπάθειας, όπως
αποδεικνύεται από τα σχετικά στοιχεία και τους δείκτες, είναι
συγκεκριµένα και είναι και σηµαντικά.
Σήµερα, δεν έχουµε µόνο την Αθήνα ως αναπτυγµένο κέντρο και
την υπόλοιπη χώρα σε κατάσταση εγκατάλειψης και ερήµωσης.
Σήµερα, παρατηρούµε µια ραγδαία εξέλιξη και άλλων πόλων
ανάπτυξης και προόδου, όπως είναι η περιοχή της Θεσσαλονίκης, η
Θράκη, το νότιο νησιώτικο τόξο, η Κρήτη και άλλες περιφέρειες της
χώρας µας.
Σήµερα  η  Ελλάδα  έχει  τις  µικρότερες  διαπεριφερειακές
ανισότητες  σε  ολόκληρη  την  Ευρωπαϊκή  'Ενωση.  Θέλω  να  το
τονίσω  αυτό.  'Εχουµε  ως  χώρα  τις  µικρότερες  ενδοδιαπερι-



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΚΑ' - 7 ΜΑ'Ι'ΟΥ 1999 6659

φερειακές ανισότητες.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Με ποιο δείκτη;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας):
Σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή 'Ενωση το ΑΕΠ κατά περιφέρεια και η
διαφοροποίηση των επί µέρους ΑΕΠ των δεκατριών περιφερειών
της χώρας µεταξύ τους. Η ψαλίδα µεταξύ Αθήνας και άλλων
περιφερειών, αλλά και ανάµεσα στις διάφορες περιοχές µεταξύ
τους, µικραίνει συνεχώς τα τελευταία χρόνια.
Η µεταβίβαση πόρων και αρµοδιοτήτων από το κέντρο στην
περιφέρεια, τα κίνητρα, τα αναρίθµητα έργα υποδοµών, τα
συγκεκριµένα περιφερειακά προγράµµατα και πολλά άλλα µέτρα
οικονοµικής και περιφερειακής πολιτικής, έχουν µεταβάλλει ριζικά
την ελληνική ύπαιθρο και τα εκτός Αθηνών και Θεσσαλονίκης
αστικά κέντρα. Με την αδιάψευστη γλώσσα των αριθµών, εύκολα
καταγράφονται τα εξής:
Τα τελευταία χρόνια στην περιφέρεια, εφαρµόζοντας τους νόµους
για τα κίνητρα, εγκαταστάθηκαν χιλιάδες νέες επιχειρήσεις,
δηµιουργήθηκαν χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας και δαπανήθηκαν
εκατοντάδες δισεκατοµµύρια δραχµές σε επενδύσεις. Το
µεγαλύτερο µέρος της ραγδαίας αύξησης των δαπανών του
προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων διοχετεύθηκε στις
περιφέρειες, µε αποτέλεσµα κάθε χρόνο όλες οι περιφέρειες να
γνωρίζουν µεγαλύτερους ρυθµούς αυξήσεων από την Αττική και
ορισµένες από αυτές σε υπερδιπλάσιο µέγεθος.
Η εξέλιξη δεικτών δηµιουργίας. Κατά κεφαλή κατανάλωση
ενέργειας. Αυτοκίνητα ανά χίλιους κατοίκους, τηλεφωνικές συσκευές
ανά εκατό κατοίκους, αριθµούς ιατρών ανά χίλιους κατοίκους. Κατά
κεφαλή τραπεζικές καταθέσεις και άλλα δείχνουν ότι έχει επιτευχθεί
µία εντυπωσιακή σύγκλιση µεταξύ των περιφερειών.
Ειδικότερα το δεύτερο Πακέτο Ντελόρ, λόγω του µεγέθους, του
εύρους και της φύσης των παρεµβάσεών του, αποτέλεσε ένα
βασικό εργαλείο για τον περιορισµό των περιφερειακών
ανισοτήτων. Η πλειοψηφία των παρεµβάσεων που επελέγησαν
είναι χωροθετηµένες, σε συγκεκριµένες περιέφερειες. Ανεξάρτητα
δε από τη γενικότερη εθνική τους σηµασία, συµβάλλουν ουσιαστικά
στην περιφερειακή ανάπτυξη. Εάν προσπαθήσει κάποιος να
περιφερειακοποιήσει το δεύτερο Πακέτο Ντελόρ, καταλήγει στο
συµπέρασµα ότι στις περιφέρειες κατευθύνθηκε πλέον του 90% των
συνολικών πόρων.
Τα δεκατρία περιφερειακά επιχειρησιακά προγράµµατα καλύπτουν
το 30% περίπου του Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης. Το ποσοστό
συµµετοχής της περιφέρειας Αττικής καλύπτει το 15% του
προϋπολογισµού του περιφερειακού σκέλους του Κοινοτικού
Πλαισίου Στήριξης, εάν και στην περιφέρεια Αττικής κατοικεί το 35%
της χώρας, το 45% του ενεργού πληθυσµού και παράγεται το 35%
του ΑΕΠ της χώρας.
Ο προϋπολογισµός τελικά του ΕΠΕΠ Αττικής, Επιχειρησιακού
Προγράµµατος της Περιφέρειας Αττικής, διαµορφώθηκε σε ογδόντα
µία χιλιάδες (81.000) δραχµές ανά κάτοικο, που αποτελεί τη
χαµηλότερη αναλογία από όλα τα περιφερειακά προγράµµατα.
Ενδεικτικά: Ανατολική Μακεδονία και Θράκη τριακόσιες σαράντα
επτά χιλιάδες (347.000) δραχµές ανά κάτοικο σε σχέση µε το
ογδόντα µία χιλιάδες (81.000) δραχµές. ∆υτική Μακεδονία διακόσιες
ενενήντα έξι χιλιάδες (296.000) δραχµές ανά κάτοικο. 'Ηπειρος
διακόσιες εβδοµήντα εννέα χιλιάδες (279.000) δραχµές ανά κάτοικο.
Νότιο Αιγαίο τριακόσιες σαράντα οκτώ χιλιάδες (348.000) δραχµές
ανά κάτοικο. Στερεά Ελλάδα διακόσιες πενήντα επτά χιλιάδες
(257.000) δραχµές ανά κάτοικο.
'Ολα αυτά καταδεικνύουν, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι η Κυβέρνηση
σχεδίασε και εφάρµοσε µία πολιτική. ∆ιαµορφώσαµε και
συνεχίζουµε να διαµορφώνουµε συνθήκες ικανές να δώσουν νέες
προοπτικές στην αναπτυξιακή προσπάθεια που συντελείται, να
δώσουν διέξοδο στο πρόβληµα της απασχόλησης, να
δηµιουργήσουν νέες πηγές εισοδήµατος, να δώσουν τελικά νέα
πνοή στον τόπο και ιδιαίτερα στην περιφέρεια.

Πρέπει να οµολογήσουµε ότι καλύπτουµε κενά δεκαετιών.
∆ηµιουργούµε υποδοµές που δεν είχαµε ποτέ ως χώρα. Και όλα
αυτά που τα χρειάζεται η χώρα µας, η ελληνική περιφέρεια, εδώ και
δεκαετίες, κατασκευάζονται τώρα, όλα και ταυτόχρονα.
Το ενδιαφέρον της Κυβέρνησης για τη δυτική Μακεδονία
αναδεικνύεται µέσα από πρωτοβουλίες και έργα που συνδέονται
άρρηκτα µε τη συνολική αντίληψη για τις προοπτικές και τη
στρατηγική ανάπτυξη της περιοχής της δυτικής Μακεδονίας.
Αγαπητοί συνάδελφοι, η υλοποίηση του προγράµµατός µας,
δηµιουργεί προϋποθέσεις για τη συµµετοχή της περιοχής στην
εθνική προσπάθεια για ανάπτυξη ενώ της επιτρέπει να διεκδικήσει
δυναµικότερο ρόλο στη νέα πραγµατικότητα που διαµορφώνεται.
Στο πλαίσιο της τρέχουσας προγραµµατικής περιόδου, θα
διατεθούν για τη δυτική Μακεδονία από διασφαλισµένους πόρους
του Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης αλλά και µέσω εθνικών
πρωτοβουλιών και βεβαίως των πρωτοβουλιών της ∆ΕΗ περίπου
ένα τρισεκατοµµύριο (1.000.000.000.000) δραχµές αποκλειστικά και
µόνο για έργα περιφερειακής και εθνικής εµβέλειας µέσα στην
περιφέρεια δυτικής Μακεδονίας για την περίοδο 1994-2000.
Η Κυβέρνηση έθεσε και υλοποιεί τέσσερις βασικούς άξονες δράσης
για την επίτευξη του στόχου της ανάπτυξης και αναγέννησης της
δυτικής Μακεδονίας.
Πρώτον, τον εκσυγχρονισµό και την ολοκλήρωση µεταφορικών και
επικοινωνιακών υποδοµών εθνικής και τοπικής εµβέλειας, που είναι
απαραίτητη για τη βελτίωση του οικονοµικού και κοινωνικού
κλίµατος της δυτικής Μακεδονίας, τη δηµιουργία πρόσθετων
ευκαιριών επικοινωνίας τόσο µέσα στην περιφέρεια όσο και µε
ευρύτερους γεωγραφικούς χώρους.
∆εύτερον, την ανάδειξη της δυτικής Μακεδονίας σε κόµβο
ενεργειακής Εγνατίας.
Τρίτον, την ουσιαστική βελτίωση των υποδοµών περιβάλλοντος,
την καλύτερη διαχείριση και αξιοποίηση του περιβάλλοντος, την
αναβάθµιση της ποιότητας της ζωής των κατοίκων, τη στήριξη όλων
των παραγωγικών τοµέων ώστε να καταστεί ανταγωνιστικός πόλος
οικονοµικών και εµπορικών συναλλαγών στη βόρειο Ελλάδα και τη
βαλκανική ενδοχώρα.
Αναµφίβολα τα τρία πιο σηµαντικά προβλήµατα, που ορθώς
αναφέρατε και σεις, κύριοι συνάδελφοι, που έχουµε να
αντιµετωπίσουµε στη δυτική Μακεδονία, είναι η καταπολέµηση της
ανεργίας, η βελτίωση της θέσης του αγρότη και η στήριξη του
παραγωγικού ιστού της περιοχής.
Η περιοχή της δυτικής Μακεδονίας ξέρουµε ότι υποφέρει από
υψηλό επίπεδο ανεργίας. Αλλά αυτό δεν δηµιουργήθηκε σε ένα, σε
δύο, σε τρία χρόνια. Είναι αποτέλεσµα των προβληµάτων που είχαν
σωρευτεί στην περιοχή εδώ και δεκαετίες. Και σωστά αναφέρετε τις
τρεις τελευταίες δεκαετίες. Γι' αυτό και το πρόβληµα αυτό βρίσκεται
στο κέντρο των πολιτικών µας και θα µας απασχολήσει και στο
σχεδιασµό των νέων πολιτικών.
Το επενδυτικό πρόγραµµα της Κυβέρνησης στην περιφέρεια, οι
επενδύσεις των δηµοσίων επιχειρήσεων, το πρόγραµµα
"ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ", η σύναψη τοπικών συµφωνιών απασχόλησης,
αποτελούν δράσεις που, από διαφορετικό σηµείο εκκίνησης η κάθε
µία, στοχεύουν στο να αντιµετωπίσουν το κρίσιµο αυτό πρόβληµα
που πλήττει ιδιαίτερα νέους, γυναίκες και άλλες ειδικές κατηγορίες
του ανθρώπινου δυναµικού της χώρας και της περιοχής.
Βεβαίως, για το πρόβληµα της ανεργίας δεν διατάσσεται διά
µικροφώνου η επίλυσή του. Θέλει άλλες προσπάθειες, συλλογικές.
Πιστεύουµε ότι µέσα από τη µακροοικονοµική πολιτική της
σταθεροποίησης της δηµόσιας και ιδιωτικής επένδυσης, την
προώθηση των διαρθρωτικών παρεµβάσεων στην αγορά εργασίας
και τη φιλόδοξη εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, δηµιουργούµε θετικούς
όρους αντιµετώπισης της ανεργίας και διασφάλισης των θέσεων
απασχόλησης.
Ο  αγροτικός  τοµέας  θέλουµε  να  αποτελέσει  σοβαρό  µοχλό
ανάπτυξης.  Γι'  αυτό  και  η  Κυβέρνηση  προχώρησε  σε  όλες
εκείνες  τις  ρυθµίσεις,  ώστε  να  επιτύχουµε  την  ενίσχυση  του
νέου  αγρότη,  την  τόνωση  των  αγροτικών  επενδύσεων,  τη
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βελτίωση των συνθηκών υγείας και εκπαίδευσης στην ύπαιθρο και
την εξασφάλιση στον αγρότη της σιγουριάς στην τρίτη ηλικία.
Στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση διαπραγµατευτήκαµε µε επιτυχία,
πιστεύω, τα συµφέροντα των αγροτών µας. Το καθεστώς ενίσχυσης
για τους αγρότες µας θα συνεχιστεί και την επόµενη προγραµµατική
περίοδο 2000-2006.
'Ετσι, λοιπόν, θέλω να κάνω κάποιες ειδικές αναφορές, απαντώντας
στα επιµέρους ζητήµατα που θέσατε, κύριοι συνάδελφοι.
Πρώτος άξονας δράσης µας. Μεταφορικές και επικοινωνιακές
υποδοµές. Ο τοµέας των µεταφορών σηµατοδοτείται από την
κατασκευή της Εγνατίας Οδού και των δύο κάθετων αξόνων που τη
συνδέουν µε την Αλβανία και τη FYROM. 'Οµως θα πρέπει να
συνειδητοποιήσουµε ότι έργο τέτοιας εµβέλειας σαν την Εγνατία δεν
ξανακατασκεύασε ποτέ το ελληνικό δηµόσιο. ∆εν είχαµε τη
δυνατότητα να το κατασκευάσουµε. Και δεν είχαµε τη δυνατότητα
ωριµότητας και ετοιµότητας στην αρχή της τρέχουσας
προγραµµατικής περιόδου. Και δεν θέλω να µεταθέσω την ευθύνη
για τις κυβερνήσεις προ του 1994, γιατί δεν είχαν ετοιµάσει τις
µελέτες ωριµότητας που χρειάζονται από τέσσερα έως πέντε χρόνια
ειδικά για την περιοχή της Εγνατίας, για να µπορούµε να
ξεκινήσουµε. Και βέβαια, θέλω να µεταφέρω τις ευθύνες κάπου
αλλού, γιατί δεν είχαµε δηµιουργήσει εκείνο το θεσµικό πλαίσιο για
να κατασκευάσουµε τα επτακόσια χιλιόµετρα της Εγνατίας, όταν
από το πρώτο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης συνολικά κατασκευάσαµε
στη χώρα έναν αριθµό χιλιοµέτρων κλειστών αυτοκινητοδρόµων
που δεν ξεπέρασε τα εβδοµήντα χιλιόµετρα. Και µε την ίδια δηµόσια
διοίκηση δεν µπορούσαν τα εβδοµήνα χιλιόµετρα να γίνουν
επτακόσια µόνο χιλιόµετρα για την Εγνατία. Και έπρεπε να
δηµιουργήσουµε την ανώνυµη εταιρεία, παίρνοντας την αφρόκρεµα
και από τον ιδιωτικό και από το δηµόσιο τοµέα, για να δηµιουργηθεί
αυτός ο νέος οργανισµός που έχει πλέον τη δυνατότητα και την
ικανότητα σήµερα και µελέτες να ολοκληρώνει µέσα στα τέσσερα
χρόνια που απαιτούνται και βεβαίως να προκηρύσσει και να
υλοποιεί τα έργα.
Αλλά αυτά έπρεπε να τα είχαµε κάνει το 1988-1990, 1990-1993.
Εµείς ξεκινήσαµε το 1995 να τα κάνουµε όλα αυτά. Και βεβαίως η
Εγνατία δεν θα ολοκληρωθεί το 2000 και θα ολοκληρωθεί µέσα
στην αρχή της επόµενης προγραµµατικής περιόδου. Αλλά, όµως,
ξεκίνησε η Εγνατία και ξεκίνησε τώρα και για πρώτη φορά στην
πατρίδα µας.
Από τα εκατόν είκοσι τρία χιλιόµετρα της Εγνατίας που εµπίπτουν
στα διοικητικά όρια της περιφέρειας, σήµερα κατασκευάζονται τα
εβδοµήντα τρία χιλιόµετρα µε εννέα εγκατεστηµένες εργολαβίες
συνολικού προϋπολογισµού ογδόντα δύο δισεκατοµµυρίων
(82.000.000.000) δραχµών. 'Εχουν δηµοπρατηθεί και
κατασκευάζονται όλα τα τµήµατα από Γρεβενά ως Πολύµυλο. Σε
όλο το µήκος του τµήµατος προβλέπεται η κατασκευή
αυτοκινητοδρόµου δύο κλάδων µε δύο λωρίδες κυκλοφορίας και
λωρίδες έκτακτης ανάγκης ανά κατεύθυνση, καθώς και
διαχωριστική νησίδα. ∆ηµοπρατήθηκε το ∆εκέµβριο του 1998 η
παράκαµψη Γρεβενών µήκους 6,7 χιλιοµέτρων και
προϋπολογισµού 17,5 δισεκατοµµυρίων δραχµών. Με την
υλοποίηση του έργου αυτού εξασφαλίζεται όχι µόνο η παράκαµψη
της πόλης των Γρεβενών, αλλά και η σύνδεση του υπό κατασκευήν
επόµενου τµήµατος Γρεβενών Κοζάνης µε το υφιστάµενο οδικό
δίκτυο. Στο αντικείµενο της εργολαβίας αυτής θα περιληφθεί και η
κατασκευή της µεγάλης γέφυρας στο Γρεβενιώτικο ποταµό, καθώς
και του ανισόπεδου κόµβου Γρεβενών. Το τµήµα Παναγιάς-
Γρεβενών που περιλαµβάνει το βιότοπο της καφέ αρκούδας,
µήκους τριάντα επτά χιλιοµέτρων και προϋπολογισµού εκατόν
πέντε δισεκατοµµυρίων (105.000.000.000) δραχµών, προβλέπεται
να δηµοπρατηθεί εντός του 2000. Μετά από πολλές δυσκολίες
υπήρξε µία χάραξη, προχωρεί η ολοκλήρωση της µελέτης
περιβαλλοντικών επιπτώσεων και επίκειται η διακήρυξη τριών
συµβάσεων για την εκπόνηση των υπολοίπων µελετών,
γεωτεχνικών, οδοποιίας, τεχνικών. Να ένα πρόβληµα που

αναδεικνύεται µέσα από την πορεία του έργου. Γιατί το κάθε έργο
έχει τη δική του ιστορία και ιδιαίτερα το έργο της Εγνατίας. Γι' αυτό
και µίλησα ότι χρειαζόταν προετοιµασία πολύ πιο έγκαιρα, πολύ πιο
νωρίς, πολύ πιο πριν από το 1994-1995 για αυτήν την προσπάθεια.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: ∆εκα χρόνια συζητιέται το θέµα της
αρκούδας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): Τώρα
λύνεται όµως και αυτό είναι θετικό. Αρνητικό είναι ότι συζητιέται εδώ
και πέντε χρόνια, ενώ το θετικό είναι ότι τώρα λύνεται. Και το
ερώτηµα είναι γιατί δεν λυνόταν πριν.
Η δηµοπράτηση του τµήµατος Πολύµυλου-Λευκόπετρας έχει
προγραµµατιστεί για τον Ιούνιο του 1999. Πρόκειται για εξαιρετικά
δύσκολο από τεχνική άποψη τµήµα που διασχίζει τον ορεινό όγκο
του Βερµίου και παρακάµπτει τις στροφές της Καστανιάς.
'Οσον αφορά τώρα τους δύο κάθετους άξονες, ο άξονας Σιάτιστα -
Κρυσταλλοπηγή το τµήµα Χάνι Μπερίκη-Κοροµηλιά, µήκους δέκα
χιλιοµέτρων, ήδη κατασκευάζεται από το INTERΕG, ενώ το τµήµα
Κοροµηλιά-∆ισπηλιό, µήκους δεκαοκτώ χλιοµέτρων προβλέπεται
να δηµοπρατηθεί µέσα στο επόµενο τρίµηνο.
Ο άξονας Νίκης-Φλώρινας µε όρια Νοµού Λάρισας. Εκτελούνται ή
ολοκληρώθηκαν έργα σε µήκος ενενήντα χιλιοµέτρων και
προβλέπεται η ολοκλήρωση του άξονα κατά την επόµενη
προγραµµατική περίοδο από το τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης.
Τα µεγάλα αυτά έργα του τοµέα στην περιφέρεια συµπληρώνονται
από πρόσθετα οδικά έργα περιφερειακής, τοπικής και επαρχιακής
εµβέλειας. Σήµερα έχουν ολοκληρωθεί διακόσια είκοσι χιλιόµετρα
και είναι σε εξέλιξη εκατόν τριάντα ένα χιλιόµετρα οδικού δικτύου.
Με τα έργα εκσυγχρονισµού και επέκτασης, το αεδροδρόµιο της
Καστοριάς αναβαθµίζεται πλέον σε διεθνές, ώστε να εξυπηρετεί και
τις αυξηµένες εµπορικές ανάγκες των γουνοποιών της περιοχής.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΑΙΟΦΟΡΙ∆ΗΣ: Πότε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): 'Εχει
ενταχθεί και είναι σε εξέλιξη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΑΙΟΦΟΡΙ∆ΗΣ: Αυτό το ακούω χρόνια.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): Κύριοι
συνάδελφοι, είπα και προηγουµένως ότι δεν φθάνει να έχει κανείς
µία καλή ιδέα. Μία καλή ιδέα δεν είναι ποτέ καλή εάν δεν
συνοδεύεται από ένα ολοκληρωµένο σχέδιο εφαρµογής,
υλοποίησης και κατασκευής. Και αυτό το ολοκληρωµένο σχέδιο
εφαρµογής, υλοποίησης και κατασκευής, προϋποθέτει µία
µελετητική ωριµότητα. Και εγώ ρωτάω, κύριοι συνάδελφοι, πότε
έγινε αυτή η µελέτη; 'Εγινε ή δεν έγινε τα τελευταία τρία χρόνια; Αν
ήταν πριν από µία πενταετία έτοιµη, η απάντηση στο τότε θα ήταν
τρία χρόνια πριν.
∆εν φθάνει να έχουµε καλές ιδέες και αυτή είναι και η ευθύνη όλων
µας, ιδιαίτερα ως κοινοβουλετικοί άνδρες που είµαστε.
Επιπλέον θέλω να συµπληρώσω ότι εκσυγχρονίζεται πλήρως το
αεροδρόµιο της Κοζάνης.
Σε σχέση µε τον εκσυγχρονισµό της επικοινωνιακής υποδοµής
έγιναν τεράστια βήµατα στην περιφέρεια της δυτικής Μακεδονίας.
Το τηλεπικοινωνιακό δίκτυο της δυτικής Μακεδονίας χαρακτηρίζεται
σήµερα σύγχρονο για πρώτη φορά µετά από τόσα χρόνια. 'Ολες οι
βασικές εσωτερικές γραµµές του δικτύου έχουν ανανεωθεί και
αντικατασταθεί µε καλώδια οπτικών ινών, ενώ οι συνδέσεις του
κυρίως κέντρου που είναι η Κοζάνη - Βέροια - Θεσσαλονίκη και
Σέρβια - Λάρισα, υλοποιείται µε οµοαξονικό καλώδιο.
∆εύτερος  άξονας  δράσης  µας:  Η  ανάδειξη  της  δυτικής
Μακεδονίας  σε  κόµβο  ενεργειακής  Εγνατίας,  όπως  ανέφερα
προηγουµένως.  Αναµφίβολα  η  δυτική  Μακεδονία  και  ειδικότερα
ο  Νοµός  Κοζάνης,  διαθέτει  ένα  ξεχωριστό  αναπτυξιακό
πλεονέκτηµα.  Αποτελεί  τη  µεγαλύτερη  ενεργειακή  πηγή  της
χώρας  µας  και  ένα  από  τα  µεγαλύτερα  ενεργειακά  κέντρα  της
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Ευρώπης. Η ανάπτυξη της περιοχής στηρίχθηκε -και στηρίζεται
σηµαντικά- από τη δραστηριότητα της ∆ΕΗ που έχει αναπτύξει µία
εκτεταµένη επενδυτική αναπτυξιακή και παραγωγική προσπάθεια.
Είναι γνωστή η συµβολή από τις δραστηριότητες -επαναλαµβάνω-
της ∆ΕΗ στον εθνικό σχεδιασµό ηλεκτρικής ενέργειας, όπως είναι
γνωστή η περιφερειακή και τοπική ενίσχυση µε εισοδήµατα, µε
χιλιάδες µόνιµες θέσεις απασχόλησης, µε δηµιουργία δορυφορικών
επιχειρήσεων µεταξύ των άλλων.
Ο νέος σταθµός που πρόκειται να κατασκευαστεί στην περιοχή της
Μελίτης στο Νοµό Φλώρινας, προβλέπεται να προκαλέσει
σηµαντικές αλλαγές στην εικόνα της απασχόλησης της περιοχής,
αλλά και να ολοκληρώσει τη βιοµηχανοποίηση του ανατολικού
τµήµατος της περιφέρειάς µας και βεβαίως να διασφαλίσει πάρα
πολλές θέσεις εργασίας για την περιοχή µας. 'Ετσι αντιµετωπίζονται
τα προβλήµατα της ανεργίας.
Τρίτος άξονας παρέµβασης: Περιβάλλον και κοινωνικές υποδοµές.
Στην τρέχουσα περίοδο πολλές και σηµαντικές υπήρξαν οι
παρεµβάσεις στον τοµέα του περιβάλλοντος. Αντικαταστάθηκαν
από τη ∆ΕΗ όλα τα παλαιάς τεχνολογίας ηλεκτροστατικά φίλτρα
των µονάδων της Πτολεµαϊδος και των µονάδων 1 και 2 Καρδιάς µε
νέα σύγχρονης τεχνολογίας και υψηλού βαθµού απόδοσης.
∆ηµοπρατήθηκαν και προωθείται η αντικατάσταση των φίλτρων
στις µονάδες 3 και 4 της Καρδιάς. Πραγµατοποιήθηκαν επίσης
βελτιώσεις στη λειτουργία των φίλτρων των µονάδων 1 και 4 του
Αγ. ∆ηµητρίου όπως θα γνωρίζετε περισσότερο εσείς, κύριε
συνάδελδε, από την Κοζάνη. Αντικαταστάθηκε µε νέο πλήρως
αυτοµατοποιηµένο το παλαιάς τεχνολογίας δίκτυο µέτρησης
ποιότητας της ατµόσφαιρας.
Για την αποκατάσταση και την αναβάθµιση του περιβάλλοντος από
την εξοντωτική δραστηριότητα των ορυχείων, αποκαταστάθηκαν
περιβαλλοντολογικά, πλέον των οκτώ χιλιάδων στρεµµάτων από τα
δεκαπέντε χιλιάδες στρέµµατα τελικών επιφανειών και έχουν
φυτευθεί έξι εκατοµµύρια δενδρύλλια, ενώ η αποκατάσταση όλων
των επιφανειών προγραµµατίζεται να ολοκληρωθεί µέσα στον
επόµενο χρόνο.
∆ιαθέτουµε ήδη στην τοπική κοινωνία µε νοµοθετική ρύθµιση,
πρόσθετο πόρο περίπου δέκα δισεκατοµµυρίων δραχµών για την
περίοδο 1997-2000 µε το νόµο του 1997 µε τη θέσπιση του τέλους
ανάπτυξης βιοµηχανικών περιοχών για την υλοποίηση
αναπτυξιακών έργων στο βιοµηχανικό άξονα.
Υλοποιείται η πρωτοβουλία Ρισάρ που αφορά περιοχές που
αντιµετωπίζουν προβλήµατα από την παραγωγή και την καύση
λιγνίτη που χρηµατοδοτεί µόνο στη δυτική Μακεδονία έργα
αναπλάσεως και βελτιώσεως του περιβάλλοντος προϋπολογισµού
1,2 δισεκατοµµυρίων δραχµών.
Στον τοµέα των λιµναίων οικοσυστηµάτων έγιναν επίσης σηµαντικά
βήµατα για την προστασία και εξυγίανση της λίµνης της Καστοριάς,
της λίµνης της Βεγορίτιδας, ενώ σε εξέλιξη είναι επίσης οι
παρεµβάσεις στο Γράµµο και στον υδροβιότοπο των Πρεσπών.
Στο ανθρωπογενές περιβάλλον περιλαµβάνονται σηµαντικά έργα τα
οποία υλοποιούνται. 'Εργα βελτίωσης και επέκτασης των δικτύων
ύδρευσης, σαράντα έργα. Αποχέτευσης είκοσι έργα και
εγκαταστάσεις βιολογικού καθαρισµού που καλύπτουν σηµαντικό
τµήµα των συνολικών αναγκών, καθώς και τα µεγάλα έργα της
τηλεθέρµανσης. ∆εν θα καλύψουµε πλήρως τις ανάγκες µε αυτές τις
παρεµβάσεις, αλλά η ζωή συνεχίζεται. 'Εχουµε διασφαλίσει πόρους
για την επόµενη περίοδο.
Το πρόβληµα των απορριµµάτων επιλύεται µε την υλοποίηση
σηµαντικού τµήµατος του πιλοτικού προγράµµατος ολοκληρωµένης
διαχείρισης απορριµµάτων δυτικής Μακεδονίας. 'Εχουµε επίσης
έργα αναβάθµισης και ανάπλασης αστικών περιοχών.
Το επίπεδο ζωής που θέλουµε να προσδώσουµε στη δυτική
Μακεδονία συνδέεται και µε προτεραιότητες σε θέµατα κοινωνικών
υποδοµών.
Γνωρίζουµε όλοι ότι δόθηκε έµφαση στη συµπλήρωση της κτιριακής
υποδοµής των νοσοκοµείων και των προνοιακών µονάδων της

περιφέρειας. Κατασκευάζεται το Νοσοκοµείο Γρεβενών και η νέα
πτέρυγα του Νοσοκοµείου Φλώρινας. Χρηµατοδοτήθηκαν επίσης οι
επεκτάσεις των νοσοκοµείων Κοζάνης και Καστοριάς. Με τα έργα
αυτά δηµιουργούνται ογδόντα οκτώ νέες κλίνες, τριάντα ένα νέα
τµήµατα και επτά νέες µονάδες εντατικής θεραπείας.
Και στον τοµέα της πρόνοιας αναφέρω απλά ότι δηµιουργούνται
δύο κέντρα υποστήριξης ατόµων µε ειδικές ανάγκες, ένα κέντρο
φυσικής αποκατάστασης ατόµων µε ειδικές ανάγκες και ένας
µεθοριακός υγεινοµικός σταθµός στη Φλώρινα. 'Αρχισε βέβαια να
λειτουργεί και το ΕΚΑΒ της δυτικής Μακεδονίας. Και όλα αυτά
γίνονται τώρα και ταυτόχρονα.
Στην εκπαίδευση και την κατάρτιση έχει ολοκληρωθεί σηµαντικό
τµήµα των στόχων για την αναβάθµιση των εκπαιδευτικών
υποδοµών και τη βελτίωση της λειτουργίας των σχολικών µονάδων
µε την κατάργηση της διπλής βάρδιας στα σχολεία.
Στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση έγιναν εκατόν ογδόντα µία αίθουσες
διδασκαλίας και τέσσερις αίθουσες πολλαπλών χρήσεων.
Στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση έγιναν τριακόσεις εννέα αίθουσες
διδασκαλίας, σαράντα οκτώ αίθουσες εργαστηρίων και είκοσι έξι
αίθουσες πολλαπλών χρήσεων.
Στην τριτοβάθµια εκπαίδευση έγιναν είκοσι τρεις αίθουσες
διδασκαλίας, αίθουσες εργαστηρίων, βιβλιοθήκη και φοιτητική εστία
ογδόντα ατόµων. Λειτουργεί πανεπιστηµιακή σχολή στη Φλώρινα
ως παράρτηµα της Παιδαγωγικής Σχολής του Αριστοτελείου
Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης. Η περιοχή διαθέτει ένα από τα
καλύτερα ΤΕΙ της χώρας µε έδρα την Κοζάνη και παραρτήµατα στη
Φλώρινα και την Καστοριά. Σχετικά πρόσφατα έχει ανακοινωθεί και
από το Υπουργείο Παιδείας η ίδρυση νέων πανεπιστηµιακών
σχολών στην Κοζάνη και τη Φλώρινα, καθώς και παραρτήµατα ΤΕΙ
στα Γρεβενά.
Στην περιφέρεια δηµιουργήθηκαν και λειτουργούν δεκαεπτά κέντρα
επαγγελµατικής κατάρτισης, που διαθέτουν ενενήντα τρεις αίθουσες
συνολικής δυναµικότητας δύο χιλιάδων είκοσι ατόµων. Την
τελευταία τετραετία εκπαιδεύτηκαν δύο χιλιάδες διακόσια πενήντα
άτοµα σε ειδικότητες που έχει ανάγκη η αγορά εργασίας.
∆ύο λόγια για τους σεισµούς. Η Κυβέρνηση και οι τοπικές κοινωνίες
πιστεύω ότι αντιµετώπισαν µε µεγάλη επιτυχία κατά κοινή οµολογία
τα σοβαρά προβλήµατα που δηµιουργήθηκαν από τους σεισµούς
του 1995. Προχωρήσαµε σε ένα πρωτόγνωρο έργο για την
περιοχή. ∆εν έχει προηγούµενο αυτή η παρέµβαση που έγινε από
την Κυβέρνηση στην περιοχή. Υλοποιούµε πρόγραµµα για την
αποκατάσταση των ζηµιών στους νοµούς Γρεβενών, Κοζάνης και
Φλώρινας συνολικού ύψους εκατό δισεκατοµµυρίων
(100.000.000.000) δραχµών και µέχρι σήµερα έχουν διατεθεί πλέον
των εβδοµήντα δισεκατοµµυρίων (70.000.000.000) δραχµών. Το
πρόγραµµα δεν αντιµετωπίζει πρόβληµα στη χρηµατοδότησή του
πλέον.
Υλοποιούµε παράλληλα τα ολοκληρωµένα προγράµµατα
ανασυγκρότησης νοµών Γρεβενών, Κοζάνης, Φλώρινας και
Καστοριάς ενός συνολικού προϋπολογισµού περίπου ογδόντα
πέντε µε ενενήντα δισεκατοµµύρια δραχµές και έχουµε διαθέσει
µέχρι τώρα δεκαοχτώ δισεκατοµµύρια (18.000.000.000) δραχµές.
Ολοκληρώθηκε η εκπαίδευση των πενταετής θητείας αστυφυλάκων.
Την Κυριακή ο Πρωθυπουργός θα είναι στη Φλώρινα και θα
εγκαταστήσει τους χίλιους συνοροφύλακες. Κατανέµονται σε έντεκα
τµήµατα στην περιφέρεια της δυτικής Μακεδονίας και της Ηπείρου
και βασικό κριτήριο πρόσληψης ήταν το κριτήριο της εντοπιότητας.
'Αλλες περίπου χίλιες θέσεις εργασίας στην περιοχή.
Τέταρτος άξονας δράσης µας: Η στήριξη και ενδυνάµωση των
παραγωγικών τοµέων.
Στον αγροτικό τοµέα υλοποιήθηκαν και υλοποιούνται πενήντα εφτά
αρδευτικά έργα. Ολοκληρώνονται οι αναδασµοί σε εκατόν
εβδοµήντα χιλιάδες στρέµµατα που θα κάνει εφικτή την
αναδιάρθρωση των καλλιεργειών και θα αυξήσει το ποσοστό της
αρδευόµενης γης από το 13% που είναι σήµερα
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στο 35% αύριο.
Στην κτηνοτροφία εφαρµόζοντο ογδόντα σχέδια µετεγκατάστασης
κτηνοτροφικών µονάδων που εκσυγχρονίζονται. Κατασκευάζονται
νέοι δασικοί δρόµοι που ξεπερνούν τα εβδοµήντα χιλιόµετρα.
Βελτιώνονται ορεινοί δασικοί βοσκότοποι και αναδασώνονται
επτακόσια ογδόντα εκτάρια δάσους.
Υλοποιήθηκαν επίσης δράσεις ανάπτυξης του αγροτικού χώρου
µέσα από την κοινοτική πρωτοβουλία leader συνολικού κόστους
επτά δισεκατοµµυρίων (7.000.000.000) δραχµών. Από τα εκατόν
εξήντα έργα που έχουν εγκριθεί, τα είκοσι έξι έχουν ήδη
ολοκληρωθεί.
Από το επιχειρησιακό πρόγραµµα της γεωργίας έχουν ήδη
δαπανηθεί πλέον των τριάντα δισεκατοµµυρίων δραχµών για τη
βελτίωση της αποτελεσµατικότητας των γεωργικών διαρθρώσεων.
Στο δευτερογενή τοµέα δηµιουργούνται οικονοµικές υποδοµές για
τη στήριξη βιοµηχανικών και βιοτεχνικών δραστηριοτήτων.
Αναφέρω την ΒΙΟΠΕΤ της Κοζάνης, το εκθεσιακό κέντρο της
Κοζάνης, το ΒΙΟΠΑ της Κοζάνης, της Σιάτιστας, της Εράτειρας, των
Γρεβενών και της ∆εσκάτης.
Χρηµατοδοτούµε µικρές επιχειρήσεις και βιοτεχνίες µέσω του
προγράµµατος leader. Σηµαντικό έργο είναι η µονάδα παραγωγής
ζωοτροφών για γουνοφόρα ζώα.
∆ηµιουργούµε γραφεία στήριξης της βιοµηχανικής αλλαγής στους
νοµούς Κοζάνης, Φλώρινας και Καστοριάς.
Η δηµιουργία υποδοµών είχε άµεση ανταπόκριση στην
προσέλκυση ιδιωτικών επενδύσεων.
Από το 1995 µέχρι το 1998 έχουν εγκριθεί διακόσια εβδοµήντα
επενδυτικά σχέδια συνολικού κόστους πενήντα πέντε
δισεκατοµµυρίων (55.000.000.000) δραχµών. Την περίοδο 1990-
1994 είχαν εγκριθεί, κύριοι συνάδελφοι, τριάντα δύο σχέδια
προϋπολογισµού 4,2 δισεκατοµµυρίων δραχµών. ∆εν λύνουν
βεβαίως το πρόβληµα πάλι επαναλαµβάνω. Αλλά υπάρχει µία
σηµαντική πρόοδος, υπάρχει αλλαγή τοπίου όπως είπα στην αρχή,
υπάρχει αλλαγή πλεύσης στην περιοχή.
Για την ενίσχυση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων εγκρίθηκαν
εξήντα δύο προτάσεις συνολικού προϋπολογισµού έξι
δισεκατοµµυρίων (6.000.000.000) δραχµών. Στο πλαίσιο δε
πρόσφατης εκδήλωσης ενδιαφέροντος από το πρόγραµµα της
βιοµηχανίας, που αναφερθήκατε, κύριοι συνάδελφοι, κατατέθηκαν
εξήντα οχτώ σχέδια προϋπολογισµού 1,7 δισεκατοµµυρίων
δραχµών, ενώ έχει προκηρυχθεί εκ νέου και βρίσκεται σε εξέλιξη το
πρόγραµµα των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων του ΠΕΠ ύψους
1,2 δισεκατοµµυρίων δραχµών.
Η µέριµνα για την ενίσχυση της γουνοποιϊας και των κλάδων
συνδέεται µε τη µείωση του µεταφορικού κόστους µέσα από τον
εκσυγχρονισµό των οδικών και αεροπορικών υποδοµών, τη
βελτίωση των δοµών στήριξης, τη διαδικτύωση των επιχειρήσεων
και τη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας. Και εκεί πρέπει να ρίξουµε
το βάρος µας. ∆εν υπάρχουν άλλοι τρόποι παρέµβασης.
Πέραν όµως αυτών, οι επιχειρήσεις γουνοποιϊας της ∆υτικής
Μακεδονίας αποτελούσαν πάντοτε αντικείµενο µιας ειδικής
χρηµατοδοτικής µεταχείρισης από την πλευρά της πολιτείας. Και να
κλείσω, κύριοι συνάδελφοι, εδώ την παρέµβασή µου αυτή, γιατί
κτυπάει προειδοποιητικά και το κουδούνι. Στη δευτερολογία µου θα
υπάρξει η δυνατότητα να αναφερθώ και σε άλλα σηµεία.
Πάντως, θα ήθελα να πω αγαπητοί συνάδελφοι, ότι όλα αυτά που
γίνονται στην περιφέρεια της δυτικής Μακεδονίας δίνουν απλώς µια
άλλη εικόνα απ'αυτήν που καταγράφηκε στην επερώτηση που
καταθέσατε. Μια εικόνα που δεν είναι απατηλή, αλλά µια
πραγµατικότητα που γνωρίζει πολύ καλά ο πολίτης της δυτικής
Μακεδονίας.
Οι επιλογές που έγιναν ήταν οι ορθές επιλογές για την ανάπτυξη και
την ανασυγκρότηση της περιφέρειας. Και δίνουν ήδη σηµαντικά
αποτελέσµατα όσον αφορά την άρση της αποµόνωσης, αλλά
κυρίως, όσον αφορά την καλλιέργεια ενός νέου κλίµατος για τη
συµµετοχή του πληθυσµού στα σχέδια για την τοπική και

περιφερειακή ανάπτυξη.
Θα πρέπει εδώ να σηµειώσω ότι οι πρωτοβουλίες για τη δηµιουργία
ευρωπεριφέρειας, µε τη συµµετοχή των περιφερειών Κορυτσάς και
Μοναστηρίου και η προώθηση κοινών δράσεων για την
ολοκληρωµένη ανάπτυξη της περιοχής, δείχνουν πως οι τοπικές
κοινωνίες ήδη δραστηριοποιούνται και προπορεύονται κατά πολύ
από τις λογικές που ίσως αναδείχθηκαν µέσα από την επερώτησή
σας, κύριοι συνάδελφοι.
∆εν θα υποστηρίξω εδώ ότι δεν υπάρχουν προβλήµατα.
Προβλήµατα σαφώς και υπάρχουν. Και είναι πολλά, ιδιαίτερα στην
περιφέρεια της δυτικής Μακεδονίας. Γνωρίζουµε ότι η περιφέρεια
της δυτικής Μακεδονίας υποφέρει από υψηλό ποσοστό ανεργείας,
παρά το γεγονός ότι την τελευταία τριετία, σύµφωνα µε τα
προσωρινά στοιχεία, το ποσοστό αυτό έπεσε από 17% σε 13,5%.
Γι'αυτό και το πρόβληµα της απασχόλησης βρίσκεται στο κέντρο
των πολιτικών µας. Και θα είναι κεντρικό σηµείο στο σχεδιασµό
εν'όψει της νέας προγραµµατικής περιόδου.
Αγαπητοί συνάδελφοι, ας γίνει επιτέλους κατανοητό, ότι αυτή η
Κυβέρνηση προσπαθεί να καλύψει κενά πολλών δεκαετιών και να
δηµιουργήσει προϋποθέσεις µονιµότερης ευηµερίας στο λαό της
περιοχής. ∆εν είναι δυνατόν, µέσα σε µια µικρή σχετικά περίοδο
προγραµµατισµού και εφαρµογής πολιτικών -και αναφέροµαι στην
πενταετία 1994-1999- να υπάρξουν ανατρεπτικές αλλαγές που ως
δια µαγείας θα φέρουν την περιφέρεια στο δρόµο ανάπτυξης από τη
µια στιγµή στην άλλη. Ο δρόµος αυτός είναι δύσκολος. Απαιτεί
τόλµη. 'Εχει προκλήσεις. Αλλά, κυρίως, πρέπει να έχει όραµα. Και
αυτό το όραµα το έχει η Κυβέρνησή µας. ∆ιαµορφώνουµε συνθήκες
ικανές να δώσουν νέες προοπτικές στην αναπτυξιακή προσπάθεια
που συντελείται, να δώσουν στο πρόβληµα της απασχόλησης και
να δηµιουργήσουν νέες πηγές εισοδήµατος. Προσπαθούµε να
ελαχιστοποιήσουµε τα διαρθρωτικά µειονεκτήµατα της περιοχής και
να ισχυροποιήσουµε τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα της περιοχής.
Κυρίως όµως προχωρούµε εµπνέοντας την εµπιστοσύνη και
προωθώντας την εγρήγορση της ελληνικής κοινωνίας.
Θα γνωρίζετε ασφαλώς, κύριοι συνάδελφοι, ότι την περίοδο αυτήν
βρισκόµαστε στη φάση του σχεδιασµού του νέου αναπτυξιακού
προγράµµατος της χώρας. Προετοιµάζουµε την επόµενη περίοδο.
Και το κάνουµε νωρίτερα από ποτέ άλλοτε, µε ιδιαίτερο αίσθηµα
ευθύνης.
Επίσης γνωρίζετε κύριοι συνάδελφοι, ότι στην πρόσφατη Σύνοδο
Κορυφής του Μαρτίου στο Βερολίνο, επιτεύχθηκαν πολύ σηµαντικά
αποτελέσµατα για τη χώρα. 'Εγινε µια συµφωνία µε τεράστια
σηµασία για τις αναπτυξιακές προοπτικές στην αυγή της νέας
χιλιετίας. Τα αποτελέσµατα αυτά βέβαια, δεν προέκυψαν µέσα από
µια αυτόµατη διαδικασία. Προέκυψαν, µέσα από µια πολύµηνη και
σκληρή διαπραγµάτευση µε ισχυρές τάσεις από πολλές χώρες για
περικοπές στον κοινοτικό προϋπολογισµό.
Η Κυβέρνηση διασφάλισε πόρους -πόρους πολύ περισσότερους
από αυτούς της τρέχουσας περιόδου- προκειµένου να συνεχίσει την
αναπτυξιακή της στρατηγική τα επόµενα χρόνια.
Οι πόροι, που θα διατεθούν για την περιοχή της δυτικής
Μακεδονίας την επόµενη προγραµµατική περίοδο, θα είναι
σηµαντικά µεγαλύτερη από αυτούς της τρέχουσας περιόδου.
Κυρίως όµως θα είναι οι πόροι εκείνοι που θα επιτρέψουν τη
µετεξέλιξη της περιοχής σε ένα δυναµικό, ανταγωνιστικό και
αναπτυξιακό πόλο, όχι µόνον της Βόρειας Ελλάδας, αλλά και της
ευρύτερης περιοχής. Και νοµίζω ότι έχουµε ευθύνη να αναδείξουµε
ιεραρχήσεις, προτεραιότητες, κέντρα βάρους και στόχους γι'αυτήν
τη νέα περίοδο στην περιφέρεια της δυτικής Μακεδονίας, γι'αυτήν
τη νέα πραγµατικότητα που δηµιουργούµε καθηµερινά.
Σας ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Αλογοσκούφης ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
µπορούσα να πω ότι απογοητεύθηκα από την απάντηση
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που προσπάθησε να δώσει ο κύριος Υφυπουργός στην εξαιρετικά
επίκαιρη, εύστοχη και τεκµηριωµένη επερώτηση των αγαπητών
συναδέλφων, για την ευαίσθητη και παραµεληµένη περιοχή της
δυτική Μακεδονίας.
Αλλά πώς να πω ότι δεν απογοητεύθηκα, όταν ο κύριος
Υφυπουργός συνέχισε µία κυβερνητική τακτική που τη βλέπουµε να
αναδύεται ανάγλυφα όλες τις τελευταίες εβδοµάδες, µιας
Κυβέρνησης που κοµπορρηµονεί για την πορεία της ελληνικής
οικονοµίας, βασιζόµενη αποκλειστικά σε ονοµαστικά µεγέθη και σε
καταλόγους έργων και δήθεν πρωτοβουλιών, βασισµένη στην
πορεία ίσως του χρηµατιστηρίου, την ίδια στιγµή που η πραγµατική
οικονοµία, αυτή που αφορά την πλειοψηφία των πολιτών, έχει µία
εξαιρετικά ανησυχητική, αν όχι αρνητική πορείας. Και το γεγονός
αυτό της αρνητικής πορείας της πραγµατικής οικονοµίας, αναδύεται
ανάγλυφα από τα στοιχεία για την ανεργία, που µόλις δηµοσίευσε η
EUROSTAΤ και που προβάλλει σήµερα η εφηµερίδα
"ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ ΤΥΠΟΣ" τα οποία δείχνουν ότι η ανεργία στη χώρα
µας έχει φθάσει στο 11,5%. Η επίσηµη ανεργία, όχι του
Ευρωπαϊκού Παρατηρητηρίου Απασχόλησης, που τη δείχνει ακόµα
µεγαλύτερη.
Η επίσηµη ανεργία έχει φθάσει στο 11,5% και βέβαια δεν είναι 10%,
όπως υποστηρίζει η Κυβέρνηση στις επίσηµες δηµοσιεύσεις της. Η
Κυβέρνηση φροντίζει επιµελώς να κρύβει αυτά τα µεγέθη, τα οποία
βασίζονται στην έρευνα της Εθνικής Στατιστικής Υπηρεσίας της
Ελλάδος και δεν µας δίνει και τα τελευταία στοιχεία, γιατί τα
πρόσφατα στοιχεία µπορεί να δείχνουν ακόµα µεγαλύτερη αύξηση
για το 1999. Παίρνει τα στοιχεία του 1998.
'Εχουµε µία Κυβέρνηση που κοµπορρηµονεί, κρύβει και προσπαθεί
να παραπλανήσει τον ελληνικό λαό. Και αναδείχθηκε αυτή η
πολιτική πρακτική ανάγλυφα και στην απάντηση του κυρίου
Υφυπουργού εδώ.
Η χώρα µας έχει το χαµηλότερο βιοτικό επίπεδο σε όλη την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, έχει το πέµπτο υψηλότερο ποσοστό ανεργίας.
Υπάρχει µία χώρα µε πολύ υψηλότερη ανεργία, η Ισπανία. Και εµείς
είµαστε σε µία δεύτερη οµάδα χωρών, Ιταλία, Γαλλία και Φιλανδία
µαζί, µε ποσοστά ανεργίας της τάξης του 11%-12%.
'Εχουµε, λοιπόν, αυτές τις επιδόσεις -είµαστε οι φτωχότεροι- έχουµε
τα µεγαλύτερα ποσοστά ανεργίας και το κυριότερο έχουµε τα
υψηλότερα ποσοστά ανεργίας στους νέους. Μόνο η Ισπανία µας
περνάει στα ποσοστά ανεργίας στους νέους.
Θα καταθέσω για τα Πρακτικά πίνακες που δείχνουν ότι η ανεργία
στους νέους άνδρες, δηλαδή, στους άνδρες κάτω των είκοσι πέντε
ετών είναι 23% στην Ελλάδα -στην Ισπανία είναι 29%, είναι λίγο
υψηλότερο, αλλά στις υπόλοιπες χώρες είναι πολύ χαµηλότερο-
στις δε νέες γυναίκες η ανεργία ξεπερνά το 42%.
Καταθέτω αυτόν τον πίνακα για να περιληφθεί στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γ. Αλογοσκούφης καταθέτει για τα
Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βoυλής)
Αυτό το στοιχείο για την ανεργία, όπως και η επερώτηση των
συναδέλφων, αναδεικνύουν δύο γενικότερα προβλήµατα της
κυβερνητικής οικονοµικής πολιτικής. Και εγώ δεν θα δεχθώ σε
καµία περίπτωση τις δικαιολογίες του κυρίου Υφυπουργού για
δήθεν ευθύνες προηγουµένων κυβερνήσεων.
Τα τελευταία δεκαοκτώ χρόνια τις ευθύνες για την πορεία της
χώρας τις είχε στη συντριπτική πλειοψηφία η παράταξη που και
σήµερα κυβερνά. Το να ρίχνει ευθύνες στο παρελθόν, είναι σαν να
ρίχνει ανάθεµα στον ίδιο της τον εαυτό. Και αυτό εάν βγει και το πει
εδώ πέρα ευθαρσώς ο κύριος Υφυπουργός, µπορεί να τον
αντιµετωπίσουµε µε λιγότερη αυστηρότητα. Αλλά µε το να έρχεται
και να µας λέει ότι δεν υπήρξε σχεδιασµός στα προηγούµενα
χρόνια, ρίχνει ευθύνες στον ίδιο τον Πρωθυπουργό, που υπήρξε
υπουργός Γεωργίας, υπουργός Εθνικής Οικονοµίας, υπουργός
Βιοµηχανίας.
'Ενας από τους κυριότερους παράγοντες των αποτυχιών των

τελευταίων δεκαοκτώ χρόνων είναι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, αυτός
που και σήµερα προσπαθεί να πείσει τον ελληνικό λαό ότι θα βάλει
τη χώρα στον 21ο αιώνα. Αυτός που είναι ο κύριος υπεύθυνος για
την παρακµή της χώρας µας στα τέλη του 20ου αιώνα.
Ο σηµερινός Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας ήταν επί χρόνια
Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας, Αναπληρωτής Υπουργός
Εθνικής Οικονοµίας, Υπουργός Εµπορίου. Ποιοι φταίνε για την κακή
αναπτυξιακή πορεία της χώρας; Ποιοι φταίνε για το γεγονός ότι δεν
υπάρχουν µελέτες, δεν υπήρχε προετοιµασία της χώρας για να
απορροφήσει τη βοήθεια που µας δίνει η Ευρωπαϊκή 'Ενωση; Ποιοι
φταίνε για το ότι σπαταλήθηκαν τα τελευταία δεκαοκτώ χρόνια
δεκαέξι τρισεκατοµµύρια, σε κοινοτική βοήθεια και σε δάνεια;
Σπαταλήθηκαν από µία οικονοµία και µία χώρα, η οποία, ενώ
βρισκόταν σε µια πολύ δυναµική αναπτυξιακή πορεία µέχρι τα τέλη
της δεκαετίας του 1970, από τότε που ανέλαβε την τύχη της η
παρούσα Κυβέρνηση, την οδήγησε σε στασιµότητα.
'Εχουµε, λοιπόν, την πλήρη απουσία αναπτυξιακής κατεύθυνσης
στην οικονοµική πολιτική για πολλά χρόνια, αλλά και πρόσφατα, µε
τη µονοµανία, που υπάρχει για τους δείκτες σύγκλισης.
Ανακαλύψαµε ξαφνικά την Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση και
την αναδείξαµε ως το στόχο της οικονοµικής πολιτικής. Αν είναι
δυνατόν! Μια τέτοια προσέγγιση, µια τέτοια αναποτελεσµατικότητα
και µια τέτοια πολιτική έχει ως αποτέλεσµα τη διόγκωση της
ανεργίας.
Υπάρχει και ένα δεύτερο στοιχείο που αναδεικνύεται από την
επερώτηση. Είναι η πλήρης αποτυχία της περιφερειακής πολιτικής,
µε αποτέλεσµα να διογκώνονται οι ανισότητες µεταξύ των
περιφερειών της χώρας -δεν µειώνονται- όπως δείχνουν τα δικά
µου στοιχεία.
Κύριε Υπουργέ, εφόσον είπατε µε τόση έµφαση ότι µειώνονται οι
ανισότητες, θα ήθελα να καταθέσετε εδώ τα στοιχεία και τους
συγκεκριµένους δείκτες και όχι να λέµε "κούφια λόγια".
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας):
Καταθέστε τα στοιχεία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Αν δείτε την απόσταση µεταξύ των
φτωχών περιοχών της χώρας και των πλουσιοτέρων, θα δείτε
διόγκωση. 'Εχετε στοιχεία να καταθέσετε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): 'Οποιος
κατηγορεί, να φέρει τα στοιχεία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Εσείς επερωτάσθε να µας
καταθέσετε τα στοιχεία.
Υπάρχει λοιπόν πλήρης αποτυχία της περιφερειακής πολιτικής,
παρά το γεγονός ότι όλα αυτά τα χρόνια είχαµε σηµαντική βοήθεια
από την τότε Ευρωπαϊκή Οικονοµική Κοινότητα και σηµερινή
Ευρωπαϊκή 'Ενωση µε το ∆εύτερο Πακέτο Ντελόρ που βρίσκεται σε
ατυχή εξέλιξη αυτή τη στιγµή.
Επειδή ο κύριος Υφυπουργός τελείωσε την οµιλία του µιλώντας για
τη µεγάλη δήθεν επιτυχία της Κυβέρνησης µε το τρίτο Κοινοτικό
Πακέτο, θέλω να πω ότι το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο του Βερολίνου
κατέληξε σε µία απόφαση που µπορεί µεν να µην είναι βλαπτική για
τις Χώρες της Συνοχής, δηλαδή την Ελλάδα, την Πορτογαλία, την
Ισπανία και την Ιρλανδία, αλλά σε καµία περίπτωση δεν
προσφέρεται αυτή η απόφαση για πανηγυρισµούς εκ µέρους της
Κυβέρνησης, όπως ανεπιτυχώς προσπάθησε να κάνει και ο
Πρωθυπουργός και ο ίδιος ο κύριος Υφυπουργός, κάνοντας
παραπλανητικές συγκρίσεις επταετιών µε εξαετίες και µιλώντας για
µέσους όρους, τους παραπλανητικούς µέσους όρους, που όσοι
γνωρίζουν από στατιστική ξέρουν τι σηµαίνουν.
Θα εξηγήσω αµέσως ποιο ήταν το αποτέλεσµα της Συνόδου του
Βερολίνου. Πρώτα απ' όλα το οποιοδήποτε αποτέλεσµα δεν
οφείλεται στη διαπραγµατευτική επιτυχία της Ελλάδας, διότι είναι
ένα αποτέλεσµα συµβιβασµού µεταξύ των πλουσιοτέρων χωρών
και των Χωρών της Συνοχής, πρωτοστατούσης της Ισπανίας. Η
Ισπανία ήταν αυτή που τράβηξε το βάρος όλων των
διαπραγµατεύσεων.
Να σηµειωθεί δε, ότι οι φτωχότερες χώρες είχαν υποστη-
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ρικτές και την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και το Κοινοβούλιο. Αυτό που
συνέβη µε το πακέτο στο Βερολίνο -είναι πολύ σηµαντικό και
προσφέρεται για παραπλανητική χρήση από την Κυβέρνηση- είναι
ότι πάγωσε το επίπεδο της χρηµατοδότησης για την Ελλάδα και για
όλες τις άλλες χώρες στα επίπεδα του 1999. ∆εν συνέβη τίποτε
παραπάνω απ' αυτό.
Μάλιστα, για την Ελλάδα, µε βάση τους κανονισµούς, θα είχαµε και
απώλειες, δηλαδή θα είχαµε και πτώση από τα επίπεδα
υποστήριξης του 1999, επίπεδα που είχε πετύχει η Κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας στη Σύνοδο του Εδιµβούργου το 1992.
Γι'αυτό στην ίδια απόφαση, του Βερολίνου, προβλέπεται ειδική
βοήθεια για την Ελλάδα τετρακοσίων πενήντα εκατοµµυρίων Ευρώ,
για να µην πέσουµε από τα επίπεδα υποστήριξης του 1999. Στην
ουσία παγώσαµε την υποστήριξη και δεν είχαµε καµία αύξηση από
το 1999 και µετά. 'Ενα είναι αυτό.
∆εύτερον, επειδή ο Πρωθυπουργός είχε την απερισκεψία να πει τον
περασµένο Σεπτέµβριο ότι θα πάρουµε από την Ευρωπαϊκή
'Ενωση εννέα τρισεκατοµµύρια (9.000.000.000.000) δραχµές, η
Κυβέρνηση εξασφάλισε ό,τι εξασφάλισε, το οποίο αν το
πολλαπλασιάσουµε µε την τρέχουσα ισοτιµία της δραχµής,
προκύπτουν οκτώ (8.000.000.000.000) τρισεκατοµµύρια δραχµές.
'Επρεπε να βρούµε έναν τρόπο να γεφυρώσουµε αυτά που λέγαµε
πριν και αυτά που συνέβησαν στην πραγµατικότητα. Τι κάναµε;
Πολλαπλασιάσαµε τα Ευρώ, που πήραµε µε υποτιµηµένη ισοτιµία,
µε την κεντρική ισοτιµία της δραχµής, για να τα παρουσιάσουµε
περισσότερα σε δραχµές. Φθηνά τερτίπια! Λογιστικά τερτίπια
αντάξια κάποιου που δεν έχει την ειλικρίνεια να παρουσιάσει
προϋπολογισµούς. Παρουσιάζω την πραγµατική εικόνα των
δηµοσίων οικονοµικών.
Τρίτον, η συγκριτική µας µεταχείριση στο πακέτο του Βερολίνου σε
σχέση µε την Ισπανία, την Ιρλανδία και την Πορτογαλία, είναι πολύ
χειρότερη. Η Ελλάδα είναι η µόνη χώρα που λόγω των αποτυχιών
της Κυβέρνησης και του ΠΑ.ΣΟ.Κ γενικά τα τελευταία χρόνια
εξακολουθεί και βρίσκεται ολόκληρη στο στόχο ένα. ∆ηλαδή, όλη η
Ελλάδα θεωρείται φτωχή περιφέρεια της Ευρώπης. ∆εν συµβαίνει
το ίδιο µε τις άλλες χώρες. Ακόµα και στην Πορτογαλία σήµερα, η
περιοχή της Λισαβώνας, δεν εντάσσεται στο στόχο ένα. Και η
Ελλάδα έχει επίσης το µειονέκτηµα ότι δεν εντάχθηκε στο Ευρώ
στην τελευταία σύνοδο του περασµένου Μαίου.
Ενώ, λοιπόν, η Ελλάδα είναι η µόνη χώρα που είναι ολόκληρη στο
στόχο ένα και δεν έχει ενταχθεί ακόµα στο Ευρώ, στο Ταµείο
Συνοχής, που είναι ταµείο µέσω του οποίου πριµοδοτούνται οι
πολιτικές της πραγµατικής σύγκλισης, το µερίδιό µας από 18%, που
ήταν στο προηγούµενο πακέτο, έπεσε στο 17%. Η δε Ισπανία
ανέβηκε από το 15% στο 62%. Οι Ισπανοί έχουν κάθε λόγο να
πανηγυρίζουν, το ίδιο και οι Πορτογάλοι και οι Ιρλανδοί. Εµείς σε
σχέση µ'αυτούς βγαίνουµε οι αδικηµένοι, παρ' ότι είµαστε οι
φτωχότεροι και παρ'ότι ακόµα είµαστε εκτός του Ευρώ.
Η Κυβέρνηση, λοιπόν, δεν έχει κανένα λόγο γι'αυτό το θέµα να
θριαµβολογεί. Θα πρέπει να κοιτάξει τα προβλήµατα που
δηµιουργήθηκαν από την κακή διαχείριση του δεύτερου κοινοτικού
πακέτου, µε αποτέλεσµα η απορρόφηση να υστερεί ακόµα
σηµαντικά, ενώ βρισκόµαστε σχεδόν στο τέλος και να κοιτάξει στο
σχεδιασµό του επόµενου πακέτου να συµβουλευτεί κανέναν άλλον,
διότι δεν θα είναι η Κυβέρνηση που θα διαχειριστεί αυτό το πακέτο.
Είναι απαράδεκτο αυτήν τη στιγµή να προχωρά µόνη της και
µονοµερώς να σχεδιάζει το πώς θα χρησιµοποιήσουµε ακόµα και
αυτούς τους πόρους που πήραµε. Αυτά όσον αφορά το τρίτο
Κοινοτικό Πακέτο.
Ωστόσο επανέρχοµαι στο θέµα της επερώτησης. Θα ξεκινήσω από
το θέµα της γενικότερης έλλειψης αναπτυξιακής πολιτικής. Πού
οφείλεται αυτή η γενικότερη έλλειψη αναπτυξιακής πολιτικής;
Είµαστε η φτωχότερη χώρα στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση µε χαµηλούς
ρυθµούς ανάπτυξης. Την τελευταία πενταετία ο ρυθµός ανάπτυξης
της ελληνικής οικονοµίας ήταν 2,2%, όσος ακριβώς ήταν και στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, στην πολύ πλουσιότερη Ευρωπαϊκή 'Ενωση,
της οποίας εµείς έχουµε µόνο το 60% του κατά κεφαλήν

εισοδήµατος. Αναπτύσσεται η Ευρωπαϊκή 'Ενωση,
αναπτυσσόµαστε και εµείς παράλληλα, αλλά δεν πλησιάζουµε.
Ακόµα και αν πάρει κανείς τους φετινούς ρυθµούς ανάπτυξης, τους
προβλεπόµενους, που είναι λίγο ψηλότεροι, θα µας πάρει πενήντα
χρόνια για να φθάσουµε το βιοτικό επίπεδο των Ευρωπαίων. Αυτή
είναι η πολιτική που θέλουµε; Με αυτήν την πολιτική θα
µπορέσουµε να γίνουµε πραγµατικά Ευρωπαίοι;
Υπάρχει, λοιπόν, ένα θέµα γενικότερης οικονοµικής πολιτικής. Αλλά
δεν είναι σήµερα αυτό το θέµα µας, γι'αυτό θα είµαι λίγο
τηλεγραφικός πάνω σ'αυτό το θέµα. Χρειάζεται να δούµε τα µεγάλα
προβλήµατα που έχουν δηµιουργηθεί, το πρόβληµα της εξυγίανσης
της ∆ηµοσιας ∆ιοίκησης, το πώς θα κάνουµε τη φορολογική
µεταρρύθµιση και για αναπτυξιακούς λόγους και για κοινωνικούς
λόγους, το πώς θα µεταρρυθµίσουµε το σύστηµα παιδείας, υγείας
και κοινωνικής ασφάλισης, που πάσχει, το οποίο η Κυβέρνηση
κάνει ότι δεν το βλέπει.
Το πώς θα καταργηθούν τα κρατικά µονοπώλια µε παράλληλη
ενίσχυση του ανταγωνισµού, που µέχρι στιγµής καταργήθηκαν τα
κρατικά µονοπώλια και τα οποία κρατάνε την οικονοµία δέσµια µιας
στάσιµης κατάστασης. Το πώς θα γίνει αποκρατικοποίηση στις
µεταφορές, στις επικοινωνίες, στην ενέργεια. Το πώς θα ενισχυθεί η
οικονοµική δραστηριότητα στην ύπαιθρο.
Και εδώ ερχόµαστε πραγµατικά στο θέµα µας. ∆ιότι, ένας µεγάλος
τοµέας της αναπτυξιακής πολιτικής πρέπει να είναι αυτή η
περιφερειακή πολιτική. ∆εν νοείται η Ελλάδα να αναπτυχθεί και δεν
µπορεί η Ελλάδα να αναπτυχθεί εάν αυτή η ανάπτυξη δεν περάσει
µέσα από την ανάπτυξη της υπαίθρου. Τα περιθώρια για ανάπτυξη
στα µεγάλα µητροπολιτικά κέντρα είναι σχετικά µικρά πια, κυρίως
στην Αθήνα. Θα πρέπει λοιπόν όλη µας η αναπτυξιακή πολιτική και
όλη η αναπτυξιακή προσπάθεια να γίνει αποτελεσµατικά και µε
έµφαση στην ύπαιθρο. Το θέµα είναι γιατί δεν γίνεται και ποια είναι
η πραγµατική κατάσταση.
Η διάρθρωση της ανάπτυξης στον ελληνικό χώρο σήµερα
χαρακτηρίζεται από σηµαντική ανισοκατανοµή. Η ανισοκατανοµή
αυτή εκδηλώνεται µε πάρα πολλούς τρόπους. Υπάρχει
υπερσυγκέντρωση πληθυσµού και δραστηριοτήτων στα όρια της
πρωτεύουσας και δευτερευόντως στη Θεσσαλονίκη. Υπάρχει
συγκέντρωση όλων των προσπαθειών για τις υποδοµές και του
µεγαλύτερου τµήµατος της βιοµηχανίας κατά µήκος του άξονα
Πάτρας-Αθήνας-Θεσσαλονίκης-Καβάλας. ∆ηλαδή, η Ελλάδα στην
ουσία είναι αναπτυγµένη στη Στερεά Ελλάδα -όχι στη νησιωτική-
κατά µήκος ενός "γιώτα" περίπου που ξεκινάει από την Πάτρα και
φθάνει έως τη Θεσσαλονίκη-Καβάλα. ∆εν υπάρχει οριζόντιος
άξονας αναπτυξιακός. ∆ηλαδή, όλη η Βόρειος Ελλάδα πλην
Θεσσαλονίκης, Καβάλας, η Θράκη από τη µια πλευρά, η δυτική
Μακεδονία και η 'Ηπειρος από την άλλη, είναι από τις φτωχότερες
περιφέρειες της χώρας. Και δεν βλέπουµε κανένα σχεδιασµό σ'αυτό
το επίπεδο το πρώτο, το µακροοικονοµικό, για να αντιµετωπισθεί
αυτό το πρόβληµα, αυτό το "γιώτα" το αναπτυξιακό της χώρας να
γίνει ένα "ταυ", να αναπτυχθεί δηλαδή στο νοητό άξονα που θα
διατρέχει αν και όταν γίνει η Εγνατία.
'Εχουµε το φαινόµενο της αποβιοµηχάνισης. 'Εχουµε την
υποβάθµιση µεγάλου αριθµού ορεινών, νησιωτικών και
παραµεθόριων περιφερειών της χώρας µε βασικό τους πρόβληµα
την αποµόνωση από τις µεγάλες αγορές και την ανεπάρκεια των
κοινωνικών υποδοµών. Μία απ'αυτές τις περιφέρειες είναι η δυτική
Μακεδονία για πολλούς λόγους και ιστορικούς. ∆ιότι, πριν από
µερικά χρόνια δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι στα βόρεια σύνορά µας
υπήρχε το τείχος, άρα δεν µπορούσαν αυτές οι περιφέρειες να
έχουν οικονοµικές δοσοληψίες µε ελεύθερες οικονοµίες. Τώρα,
δηµιουργούνται ορισµένες ευκαιρίες, αλλά αν δεν βιαστούµε να
εκµεταλλευθούµε αυτές τις ευκαιρίες και να φτιάξουµε τις υποδοµές,
θα χάσουµε και αυτές τις ευκαιρίες.
Και  δεν  µου  έδωσε  η  απάντησή  σας,  κύριε  Υφυπουργέ,  τη
δυνατότητα  να  αισιοδοξήσω  λίγο,  να  πω  ότι  το  σκεφτόµαστε
και  κάτι  κάνουµε  γι'αυτό.  Γιατί  είναι  και  πολιτικό  το  πρόβληµα.
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Είναι και θέµα πολιτικών σχέσεων µ'αυτές τις χώρες. ∆ιότι, δεν
µπορεί η δυτική Μακεδονία να αναπτυχθεί εάν δεν ξεκινήσει και µια
διαδικασία ανάπτυξης των Βαλκανίων.
Υπάρχει η ανισότητα των ευκαιριών του πολίτη στην απασχόληση,
στην εκπαίδευση. Υπάρχει το πρόβληµα του αγροτικού τοµέα που
είναι µέγα πρόβληµα. Υπάρχει και η έλλειψη προγραµµατισµού της
περιφερειακής πολιτικής.
Τα λεφτά από µόνα τους δε λύνουν προβλήµατα. Αν αρχίσουµε και
ραντίζουµε τα προβλήµατα µε λεφτά χωρίς σχεδιασµό, χωρίς να
ξέρουµε τι κάνουµε, δεν πρόκειται να έχουµε καµία εγγύηση ότι
απ'αυτό το ράντισµα θα βγουν λουλούδια. Μπορεί να βγουν και
αγκάθια, µπορεί να µη βγει και τίποτα. ∆ιότι, πρέπει να υπάρχουν
ρίζες και ο σχεδιασµός είναι αυτός που θα βοηθήσει να υπάρξουν
ρίζες.
∆εν µας πείσατε ότι υπάρχει σχεδιασµός. Μιλήσατε για διάφορα
έργα ασύνδετα. ∆εν έχουν µια γενική αναπτυξιακή λογική αυτά που
µας είπατε.
Να δούµε λίγο τα προβλήµατα της δυτικής Μακεδονίας. Ποια είναι
τα προβλήµατα ανάπτυξής της; Πρώτα απ'όλα ότι δεν έχει
πρόσβαση στις αγορές στα βόρεια σύνορα. Οι αγορές αυτές λόγω
της πολιτικής αστάθειας της περιοχής είναι υπαναπτυγµένες.
∆εύτερον, ο αγροτικός τοµέας που όπως και σε άλλες περιοχές
είναι σηµαντικός τοµέας λόγω και των ευρωπαϊκών πολιτικών έχει
προβλήµατα. Κάνατε κάτι για τον αγροτικό τοµέα; Μειώσατε το
κόστος παραγωγής όπως επανειληµµένα σας έχουµε πιέσει, ως
Κυβέρνηση, για να βοηθήσουµε γενικά τον αγροτικό τοµέα; Η
γουνοποιία, ένας τοµέας ιδιαίτερα δυναµικός στη δυτική Μακεδονία
µε µεγάλες αναπτυξιακές δυνατότητες, πάσχει λόγω και των
προβληµάτων της Ρωσίας, αλλά πάσχει και από τα
χρηµατοοικονοµικά κόστη που του επέβαλε µια πολιτική υψηλών
επιτοκίων και που σήµερα πάρα πολλές µικρές και µεσαίες
επιχειρήσεις στενάζουν κάτω από τα βάρη των χρεών.
Πρέπει να υπάρξουν πέρα από τα µακροχρόνια, τα οποία µας
αναπτύξατε εδώ, και µέτρα ανακούφισης. Και µέτρα ανακούφισης
είναι η µείωση του κόστους παραγωγής για τον αγροτικό τοµέα και
η ρύθµιση των χρεών. Να υπάρξει ένα γενικό πλαίσιο ρύθµισης.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Θα µε συγχωρέσετε για δυο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, και κρατήστε το
χρόνο από τη δευτερολογία µου.
Να υπάρξει, λοιπόν, ένα γενικό πλαίσιο ρύθµισης γι' αυτά τα
υπέρογκα χρέη, που βαρύνουν τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις
κυρίως της γουνοποιίας και θα πρέπει να επιταχυνθούν τα έργα
υποδοµής, ως µέτρο ανακούφισης. ∆ιότι καλά να λέµε, θα γίνει
κάποτε η Εγνατία, αλλά αν δε ξεκινήσει να επιταχυνθεί αυτό το έργο
και να δηµιουργήσει εκεί απασχόληση έστω και προσωρινά µε το
κτίσιµο, µε την οδοποιία που θα γίνει δεν πρόκειται να ανακουφιστεί
αυτή η περιοχή.
Παράλληλα µε τα µέτρα ανακούφισης βεβαίως θα πρέπει να
ξεκινήσουν και µέτρα ανάπτυξης και αναδιάρθρωσης µελετηµένα.
Πώς θα ενισχυθεί ο τουρισµός; Πρόκειται για µια από τις
οµορφότερες περιοχές της Ελλάδος. Αν δεν αναπτύξουµε εκεί τον
τουρισµό και τον αγροτουρισµό πού θα τον αναπτύξουµε;
Πώς θα ενισχυθεί η υποδοµή ώστε να διευκολυνθεί η πρόσβαση;
Πώς θα ενισχυθεί η γουνοποιία µε άλλα µέτρα ώστε πραγµατικά
ένα δυναµικό κοµµάτι της ελληνικής οικονοµίας, το οποίο είναι
κυρίως εξαγωγικό να µπορέσουµε να το βοηθήσουµε να
αναπτυχθεί; 'Ισως σε λίγους κλάδους έχουµε συνθήκες σαν αυτές
που δίνουν τη δυνατότητα ενδογενούς ανάπτυξης. 'Εχουµε
συγκεντρωµένο ένα κλάδο, µικρές επιχειρήσεις, τεχνογνωσία,
παράδοση, καλό όνοµα. 'Ολα αυτά είναι δυνατό να τα αφήνουµε
έτσι αναξιοποίητα;
Και βέβαια ένα πολύ µεγάλο στοιχείο είναι η προστασία του
περιβάλλοντος. 'Οσο και αν είναι ευλογία για την περιοχή το
γεγονός ότι λειτουργεί η περιοχή της Κοζάνης, ως το ενεργειακό
αποθετήριο της Ελλαδας, δεν παύει αυτό να δηµιουργεί και

περιβαλλοντικά προβλήµατα και θα πρέπει την προστασία του
περιβάλλοντος να την αξιοποιήσουµε. Βεβαίως, να αξιοποιήσουµε
και ό,τι άλλες δυνατότητες έχουµε για να δηµιουργήσουµε
οικονοµική δραστηριότητα σ' αυτήν την περιοχή.
Η παιδεία και η υγεία δεν είναι µόνο ότι λύνουν προβλήµατα του
πληθυσµού είναι ότι δηµιουργούν και οικονοµική δραστηριότητα.
Ζητούν, κύριοι συνάδελφοι, για παράδειγµα να δηµιουργηθεί
πανεπιστήµιο. Αν είχατε αφήσει εδώ στο Σύνταγµα τη δυνατότητα
να δηµιουργηθούν ιδιωτικά πανεπιστήµια να είσθε βέβαιοι ότι ένα
ιδιωτικό πανεπιστήµιο µεγάλο θα δηµιουργούνταν σ' αυτήν την
περιοχή. Εδώ έχουµε µείνει δέσµιοι του κρατισµού, να γίνονται µόνο
δηµόσια πανεπιστήµια και αν αποφασίσει το κράτος να γίνει
πανεπιστηµιο στην περιοχή. Γιατί να µην απελευθερώσουµε τη
δυνατότητα; . Είµαστε κοντά στις χώρες των Βαλκανίων και ένα
πανεπιστήµιο σ' εκείνη την περιοχή, διεθνών µάλιστα
προδιαγραφών, που να διδάσκει και στα αγγλικά θα µπορούσε να
δηµιουργήσει σηµαντική οικονοµική δραστηριότητα. Πρόκειται για
µια όµορφη περιοχή κοντά στις αγορές των Βαλκανίων και θα
ερχόντουσαν οι Βαλκάνιοι να µορφωθούν στη Βόρεια Ελλάδα.
Αυτά είναι που πρέπει να καθίσετε να σκεφθείτε. Η παραδοσιακή
λογική των µικροέργων, των µικροκοµµατικών χατιριών, να
µοιράζουµε λεφτά από δω και από κει, δεν είναι η λογική που θα
λύσει το αναπτυξιακό πρόβληµα της Ελλάδας, όπως δεν το έλυσε
τα δεκαοκτώ χρόνια που κυβερνάτε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριοι συνάδελφοι, έχω
τη τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίαση
παρακολουθούν από τα δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ" σαράντα πέντε µαθητές και δεκαπέντε συνοδοί από
το 5ο ∆ηµοτικό σχολείο Χίου.
Καλωσορίζουµε τους Χιώτες µας µαθητές!

(Χειροκροτήµατα απ' όλες τις πτέρυγες)
Η κ. Μπόσκου έχει το λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΣΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, πριν καταθέσω την πρόταση
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος για την ανάπτυξης της
περιοχής της δυτικής Μακεδονίας, θα ήθελα να κάνω µερικές
γενικότερες επισηµάνσεις, οι οποίες προκύπτουν και από τη
σηµερινή συζήτηση στη Βουλή.
Εµείς κατανοούµε την αγωνία των Βουλευτών της Νέας
∆ηµοκρατίας, οι οποίοι πιεζόµενοι από τα προβλήµατα αλλά και την
αγανάκτηση του λαού της δυτικής Μακεδονίας, κάνουν αυτή την
επερώτηση σήµερα προς την Κυβέρνηση. Απαριθµούν τα
προβλήµατα, πολλά από τα προβλήµατα και βέβαια καταλήγουν
στο ένα και το εξής, ότι η Κυβέρνηση δεν έχει πολιτική.
Με τον τρόπο αυτόν εµείς πιστεύουµε ότι γίνεται µία προσπάθεια
απόκρυψης των πραγµατικών αιτιών της δηµιουργίας των
προβληµάτων της περιοχής της δυτικής Μακεδονίας, αλλά και σε
ολόκληρη την Ελλάδα.
Εµείς πιστεύουµε πως η Κυβέρνηση έχει πολιτική, αλλά είναι
πολιτική εξυπηρέτησης του µεγάλου κεφαλαίου και όχι των
συµφερόντων του ελληνικού λαού, πολιτική η οποία εκπορεύεται και
µε την οποία συµφωνεί η Κυβέρνηση, αλλά και η Νέα ∆ηµοκρατία,
από τις εντολές της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Αυτή η πολιτική
εφαρµόστηκε για χρόνια και από τις Κυβερνήσεις της Νέας
∆ηµοκρατίας, αλλά πολύ περισσότερο και από τις Κυβερνήσεις του
ΠΑΣΟΚ και έχουµε το µαρασµό ολόκληρης της χώρας, αλλά και της
περιοχής της δυτικής Μακεδονίας.
Γίνεται και µία προσπάθεια σήµερα, όχι για πρώτη φορά,
διαχωρισµού της χώρας ή των δραστηριοτήτων και συγκρίσεις για
δήθεν ευνοηµένες περιοχές στη χώρα µας και υποβαθµισµένες.
Εµείς δεν θα πούµε πως δεν υπάρχουν και τέτοιου είδους
διαχωρισµοί. 'Οµως, όταν ανάγονται στο νούµερο 1 πρόβληµα, τότε
πραγµατικά αποκρύπτουν τις αιτίες της εξαθλίωσης των περιοχών.
Θα  πω  για  παράδειγµα  το  εξής.  Ακούστηκε  σήµερα  στην
Αίθουσα από τον κ. Παπαφιλίππου, αν δεν κάνω λάθος, το
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επιχείρηµα ότι η Κυβέρνηση έκλεισε την ΑΕΒΑΛ, για να
εξυπηρετήσει τη δική της, να το πούµε έτσι, ∆ραπετσώνα. Μα, δεν
είναι αυτή η αλήθεια. Η αλήθεια είναι ότι τα συµφέροντα που
εξυπηρετούνται από το κλείσιµο και τη συρρίκνωση γενικά της
λιπασµατοβιοµηχανίας στη χώρα µας, είναι τα συµφέροντα των
πολυεθνικών. Αυτούς εξυπηρετεί η Κυβέρνηση κι αυτή είναι η
αλήθεια.
Βεβαίως, και η Κυβέρνηση ήρθε εδώ να µας απαριθµήσει µια σειρά
από έργα πνοής, τα οποία γίνονται στη δυτική Μακεδονία, όµως ο
λαός της περιοχής και αγανακτεί και πάσχει από υψηλό ποσοστό
ανεργίας. Η αγροτική οικονοµία της περιοχής ολοένα και
συρρικνώνεται, οι µικροµεσαίοι αγρότες εξωθούνται εκτός των
χωραφιών τους και βεβαίως παρατηρούµε φαινόµενα, που
παρατηρούµε και σ' ολόκληρη τη χώρα. 'Αρα, είναι απόδειξη του
γεγονότος ότι η Κυβέρνηση ακολουθεί µία πολιτική εξυπηρέτησης
των συµφερόντων του µεγάλου κεφαλαίου και όχι πολιτική
ανάπτυξης προς όφελος του ελληνικού λαού.
Το κόµµα µας κατά καιρούς έχει φέρει πολλές ερωτήσεις εδώ στην
Ολοµέλεια για προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο λαός στη δυτική
Μακεδονία. Βεβαίως, έχουµε παρουσιάσει και στο λαό της δυτικής
Μακεδονίας τη θέση µας, για το πώς βλέπουµε εµείς την ανάπτυξη
της περιοχής, µια προσπάθεια την οποία θα κάνουµε κι εδώ
σήµερα.
Εµείς πιστεύουµε πως για να βγει από το τέλµα και την υπανάπτυξη
η περιοχή της δυτικής Μακεδονίας, θα πρέπει να γίνεται πάντα σε
συνδυασµό µε την ανάπτυξη της υπόλοιπης χώρας. Γιατί δεν
πιστεύουµε πως µπορεί µια περιοχή από µόνη της να αναπτυχθεί,
αν δεν συνδυαστεί, αν δεν συντονιστεί η πορεία της µε την πορεία
της υπόλοιπης χώρας. Βλέπουµε την παραγωγική αλλά και γενικά
την οικονοµική ανάπτυξη, όχι τεχνοκρατικά και αποµονωµένα από
την κοινωνική διάστασή της, βασισµένη στα οικονοµικά και τεχνικά
δεδοµένα και τη σύγχρονη επιστηµονική σκέψη. Οικοδοµούµε την
πρότασή µας µε στόχο την εξυπηρέτηση των συµφερόντων των
εργαζοµένων.
Η πρόταση του ΚΚΕ για την ανάπτυξη της περιοχής της δυτικής
Μακεδονίας στηρίζεται στη γενικότερη πολιτική µας πρόταση για
διέξοδο και ανάπτυξη, η οποία βέβαια απαντάει στο ερώτηµα,
ανάπτυξη για ποιον;
Για µας τα επιτεύγµατα της επιστήµης και των νέων τεχνολογιών
πρέπει να χρησιµοποιούνται για την ολόπλευρη ανάπτυξη της
παραγωγικότητας της εργασίας και της κοινωνικής παραγωγής, για
την εξασφάλιση δουλειάς για όλους τους ικανούς προς εργασία, για
τη συνεχή βελτίωση των συνθηκών ζωής των εργαζοµένων, για την
άνοδο του επιπέδου της κοινωνικής και πολιτιστικής ευηµερίας του
λαού.
Θεωρούµε ότι η ανάπτυξη του παραγωγικού µας δυναµικού δεν
µπορεί να πραγµατοποιηθεί τυχαία και µέσα από την αναρχία της
ελεύθερης αγοράς, όπου κυριαρχεί το ιδιωτικό συµφέρον. Η
απαιτούµενη κινητοποίηση όλων των παραγωγικών δυνάµεων της
χώρας µπορεί και πρέπει να γίνει στα πλαίσια ενός σύγχρονου,
δηµοκρατικού, εθνικού σχεδίου οικονοµικής και κοινωνικής
ανάπτυξης, µε σεβασµό στο περιβάλλον και τα κοινωνικά
δικαιώµατα των εργαζοµένων.
Με αυτές τις θέσεις εξετάζουµε και το πώς µέχρι σήµερα έχει
αναπτυχθεί η δυτική Μακεδονία και σε ποια κατεύθυνση γίνονται τα
µεγάλα έργα.
Στην περιοχή, λοιπόν, της δυτικής Μακεδονίας, στρατηγικής
σηµασίας τοµείς της οικονοµίας είναι η αγροτική παραγωγή, ο
ορυκτός πλούτος, οι βιοµηχανίες και η ∆ΕΗ και η γούνα. Καµία
οικονοµία άλλωστε δεν µπορεί να διεκδικήσει µια ισότιµη και εθνικά
συµφέρουσα θέση στο διεθνή καταµερισµό εργασίας χωρίς
παραγωγή, µε µονοδιάστατη ανάπτυξη των υπηρεσιών.
'Ενα κεντρικό σχέδιο παραγωγικής και κοινωνικής ανάπτυξης
πρέπει να εξασφαλίζει τις προϋποθέσεις και τα µέσα για την
περιφερειακή ανάπτυξη και να αναπροσαρµόζεται στη διάρκεια του
χρόνου, σύµφωνα µε τις εξελίξεις που παρουσιάζονται.
Τα τελευταία είκοσι χρόνια και κύρια τη δεκαετία του '90 στη δυτική

Μακεδονία βρισκόµαστε στην αντίθετη κατεύθυνση. Η αγροτική
παραγωγή συρρικνώνεται. Ιδιωτικοποιούνται ή κλείνουν
βιοµηχανικές µονάδες. 'Εχουµε συγκεντροποίηση της γούνας σε
ελάχιστα χέρια. Οι υπόλοιποι γίνονται φασονίστες ή εργάτες των
µεγάλων. Και βέβαια, το µεγάλο πρόβληµα των επικοινωνιών
εντάχθηκε στα πλαίσια του δευτέρου Πακέτου Ντελόρ, όπου δίνεται
προτεραιότητα στη σύνδεση των κοινοτικών αγορών µε τη Μέση
Ανατολή, τη γνωστή Εγνατία, και βέβαια µε παντελή υποβάθµιση
των σιδηροδρόµων.
Βρισκόµαστε στην κατεύθυνση της πλήρους ταύτισης µε τις εντολές
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, όπου το κύριο είναι ότι οι υπηρεσίες και
τα διάφορα προγράµµατα που εκπονούνται βρίσκονται ακριβώς
στις ιδιες κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Τα κονδύλια που διατέθηκαν για την ορθολογική ανάπτυξη της
περιοχής, ήταν ελάχιστα, περίσσευαν όµως αυτά µε τα οποία
προχωρούσαν επιλογές που έκανε η Ευρωπαϊκή 'Ενωση και η
Κυβέρνηση για την περιοχή. 'Ετσι, έχουµε την Εγνατία οδό µε
παντελή αδιαφορία των σιδηροδρόµων. 'Εχουµε πολλαπλά
κονδύλια κατάρτισης ανέργων µε παντελή έλλειψη χρηµάτων για τις
νέες θέσεις εργασίας. 'Εχουµε ξεπούληµα ζωτικών επιχειρήσεων
και παράδοση άνευ όρων στους αγοραστές όπως ΜΑΒΕ και
διάφορα λιγνιτορυχεία. 'Εχουµε κλείσιµο επιχειρήσεων που
αντίκειται, όπως είπα και πριν, στα συµφέροντα οµοειδών
πολυεθνικών επιχειρήσεων της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Για µας, µεγάλα έργα θα ήταν αν όλα αυτά εντάσσονταν σ'ένα
πρόγραµµα εκσυγχρονισµού και σήµερα λειτουργούσαν 100% σαν
κρατικές επιχειρήσεις ιδιαίτερα στον τοµέα της ∆ΕΗ όπου προχωρά
κοµµάτι κοµµάτι η ιδιωτικοποίησή της, µε απαρχή τα λιγνιτορυχεία
της περιοχής Μελίτης, να δοθούν δηλαδή για άλλη µια φορά
σ'αυτούς που για χρόνια εκµεταλλεύονται τον ορυκτό πλούτο της
περιοχής και βέβαια την εργατική τάξη της δυτικής Μακεδονίας.
Πιστεύουµε πως πρέπει να προχωρήσει το φράγµα του Ιλαρίωνα,
να µείνει τελικά η ∆ΕΗ 100% στο δηµόσιο. Η Σκούµσα και τα
µεταλλεία Ροδιανής, είναι ανάγκη να ξανανοίξουν, στην κατεύθυνση
να ερευνηθεί η καθετοποίηση της παραγωγής των µεταλλευµάτων
αυτών. Σήµερα, υπάρχουν οι δυνατότητες αυτές.
'Οσο για την ανάπτυξη της αγροτικής παραγωγής, πολλά ανέφερε ο
κύριος Υπουργός για τα αρδευτικά, όµως το φράγµα της Β' ζώνης
Πολυφύτου δεν προχωρά, όπως και για τα χιλιοεξαγγελµένα
αρδευτικά της Φλώρινας. Ακόµη και αυτά να υλοποιηθούν, το
πρόβληµα είναι τι θα γίνει µε τις ποσοστώσεις στην αγροτική
παραγωγή, οι οποίες ουσιαστικά αποκλείουν τους αγρότες από τα
χωράφια τους. Γνωρίζετε ότι η βασική καλλιέργεια στην περιοχή
είναι τα καπνά και δεν δίνονται ποσοστώσεις.
Με τη γούνα, προωθούνται βέβαια τα βιοτεχνικά πάρκα, όµως µε
αυτόν τον τρόπο βελτιώνουν µεν τη θέση τους οι µεγαλογουνοποιοί,
όχι όµως και οι µικροί γουνοποιοί. ∆εν λαµβάνονται µέτρα
ενίσχυσης των µεµονωµένων µικρών οικογενειακών επιχειρήσεων
και βεβαίως, αν δεν αλλάξει το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα που
διέπει τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις γούνας, καθώς και η προµήθεια
της πρώτης ύλης, όσα βιοτεχνικά πάρκα και να γίνουν, η κατάσταση
θα πηγαίνει από το κακό στο χειρότερο.
Θα ήθελα να τελειώσω µε το εξής, κύριε Πρόεδρε: Τα τελευταία
χρόνια αναπτύσσεται πολύ έντονα η θεωρία ότι µπορεί η δυτική
Μακεδονία να γίνει εφαλτήριο διείσδυσης στα Βαλκάνια. Η ελληνική
ολιγαρχία διατηρεί δεσµούς µε τα τρία ιµπεριαλιστικά κέντρα, ΗΠΑ,
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, Ιαπωνία. Η συµµετοχή της χώρας στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση δεν αναιρεί τον κυρίαρχο ρόλο του
αµερικάνικου παράγοντα, ιδιαίτερα στον πολιτικό και στρατιωτικό
τοµέα. Το βλέπουµε βέβαια και µε τον πόλεµο που αυτήν τη στιγµή
γίνεται στη γειτονική µας Γιουγκοσλαβία.
Στις  σηµερινές  συνθήκες,  η  ντόπια  ολιγαρχία  φιλοδοξεί  να
παίξει  ρόλο  διαµεσολαβητή  ανάµεσα  στην  Ευρωπαϊκή  'Ενωση
και  το  ΝΑΤΟ  από  τη  µια  και  τις  χώρες  των  Βαλκανίων  και
της  Μεσογείου  από  την  άλλη.  Ακριβώς  σε  αυτό  το  πλαίσιο
εντάσσονται  και  οι  προσπάθειες  που  γίνονται  σήµερα  για
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διείσδυση στα Βαλκάνια, στη νέα αγορά, γι'αυτούς που κάποιοι
κύκλοι θυµίζουν και θεωρούν ότι µπορεί η δυτική Μακεδονία να γίνει
το κέντρο από όπου θα εξορµά ο ιµπεριαλισµός στα Βαλκάνια.
Κλείνοντας, ήθελα να πω ότι σαν Κ.Κ.Ε., οι προτάσεις που
κάνουµε, δένονται πάντα µε τη γενικότερη πολιτική µας πρόταση
στην κατεύθυνση της απαλλαγής από τα δεσµά της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης και την αλλαγή πολιτικής προς όφελος των εργαζοµένων.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Αποστόλου έχει το
λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριοι συνάδελφοι, κανείς δεν µπορεί
να διαφωνήσει για την άσχηµη οικονοµική κατάσταση της περιοχής
της δυτικής Μακεδονίας, όχι βέβαια, ότι στις άλλες περιοχές τα
πράγµατα είναι ρόδινα. Αυτό το λέω εγώ ως Βουλευτής της
Εύβοιας, που και εκεί τα προβλήµατα είναι ανάλογα, πόσο µάλλον
όταν οι δραστηριότητες στις δύο περιοχές είναι κατά κάποιον τρόπο
συµπληρωµατικές και αντιµετωπίζουν ανάλογα προβλήµατα.
Οπωσδήποτε είναι τεράστια η ευθύνη του ΠΑ.ΣΟ.Κ., που κυβερνά
τουλάχιστον τα τελευταία χρόνια κατά το µεγαλύτερο διάστηµα. Και
βέβαια, αυτό δεν σηµαίνει ότι η Νέα ∆ηµοκρατία, ειδικά όταν
κατηγορεί το ΠΑ.ΣΟ.Κ. ότι έχει συµβάλει στην αποβιοµηχάνιση της
περιοχής, δεν έχει και αυτή τις ανάλογες ευθύνες.
Γιατί την περίοδο '85-'89 κατηγορεί η Νέα ∆ηµοκρατία το ΠΑ.ΣΟ.Κ.
ότι δεν φρόντισε για την εξυγίανση των προβληµατικών
επιχειρήσεων, όταν την περίοδο '90-'93 αυτές οι προβληµατικές
έφτασαν σε σηµείο να κλείσουν, δηµιουργώντας τεράστια
προβλήµατα αποβιοµηχάνισης, ανεργίας. Αυτό όµως είναι ένα
θέµα, το οποίο δεν πρέπει να µας απασχολήσει σήµερα. Σήµερα
πρέπει να µας απασχολήσει το τι πρέπει να γίνει για τη
συγκεκριµένη περιοχή.
Θα αρχίσω από µερικά προβλήµατα, που αναφέρονται στην
επερώτηση. 'Οντως, το πρόβληµα της γούνας είναι τεράστιο, αφού
η κρίση στη Ρωσία, στις χώρες της πρώην Σοβιετικής 'Ενωσης
δηµιούργησε και επηρέασε αρνητικά και καθοριστικά την εξέλιξη του
κλάδου.'Οµως, έδειξε ταυτόχρονα µία αδυναµία, η οποία
πραγµατικά υπάρχει στη χώρα µας.
∆εν είναι δυνατόν η ανάπτυξη ενός νοµού, όπως η περίπτωση του
Νοµού Καστοριάς, να στηρίζεται µόνο σε έναν τοµέα και όταν
έρχεται η παραµικρή κρίση, να δηµιουργείται ένα τεράστιο
πρόβληµα. ∆εν έγινε καµία άλλη αναπτυξιακή προσπάθεια στο
συγκεκριµένο νοµό, µε αποτέλεσµα να έχουµε τις συνέπειες της
µονοκαλλιέργειας. Κάτι ανάλογο βέβαια συµβαίνει και σε άλλους
νοµούς.
Στα µεγάλα έργα υποδοµής της δυτικής Μακεδονίας, πράγµατι
όπως αναφέρει η επερώτηση, υπάρχει µεγάλη καθυστέρηση.
Υπάρχει και µικρή απορροφητικότητα στα συγκεκριµένα έργα.
Σύµφωνα µε τα στοιχεία του Νοεµβρίου του '98, το ΠΕΠ ∆υτικής
Μακεδονίας έχει συνολικά προϋπολογισµό 341,5 εκατοµµύρια
ECU. 'Εναντι του προϋπολογισµού αυτού, οι εκτιµήσεις µέχρι
31.12.98 ανέφεραν ότι οι πληρωµές από την αρχή µέχρι τότε θα
έφταναν στα 184,5 εκατοµµύρια ECU, δηλαδή, ποσοστό
απορρόφησης 54%.
Βέβαια, το ΠΕΠ τελειώνει νοµικά -δηλαδή οι υπογραφές των
συµβάσεων- στις 31.12.1998 αλλά οι πληρωµές, όπως είναι
γνωστό, θα συνεχίσουν µέχρι 31.12.2001 και ας ελπίσουµε ότι σε
αυτό το διάστηµα θα υπάρξει σηµαντική πρόοδος, διότι οι δείκτες,
τουλάχιστον µέχρι σήµερα, είναι αρνητικοί. Αρκεί να σας αναφέρω
µερικά έργα συνολικά, για να καταλάβετε.
Από τα ενενήντα πέντε χιλιόµετρα αυτοκινητοδρόµων έχουν
ολοκληρωθεί τα δεκαέξι, µία από τις τριάντα τέσσερις γέφυρες, ένας
κόµβος από τους πέντε, τρία από τα τριάντα πέντε αρδευτικά έργα
και βέβαια δεν έχει γίνει τίποτα ουσιαστικό όσον αφορά τα
προγράµµατα επαγγελµατικής κατάρτισης για την καταπολέµηση
του αποκλεισµού και την προώθηση της αγοράς εργασίας.
Και ερχόµαστε τώρα στο τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης -το
Πακέτο Πρόντι, όπως θα το λέµε αύριο- που εξήγγειλε η
Κυβέρνηση. Εννέα τρισεκατοµµύρια (9.000.000.000.000) δραχµές
από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, τρία τρισεκατοµµύρια

(3.000.000.000.000) δραχµές από το δηµόσιο και τρία
τρισεκατοµµύρια (3.000.000.000.000) δραχµές από ιδιώτες.
Το µέγεθός του βέβαια είναι αναλογικό, σε σχέση µε τα
προηγούµενα και κακώς από την Κυβέρνηση υπάρχει αυτή η
έκφραση ότι καταφέραµε και κερδίσαµε περισσότερα. Ουσιαστικά
πήραµε λιγότερα από αυτά που ελπίζαµε ότι θα παίρναµε.
'Εχουν δοθεί οδηγίες. Τώρα ετοιµάζονται τα προγράµµατα και
κάποια στιγµή θα τα ανακοινώσετε, εάν δεν έχετε αποφασίσει. Αλλά
ειδικά στη συγκεκριµένη περιοχή υπάρχουν έργα -όπως είναι το
έργο της Εγνατίας ή οι άξονες γειτνίασης µε τα Σκόπια, µε την
Αλβανία- που θα πρέπει να τα δείτε ως έργα όχι απλά πρώτης
προτεραιότητας, αλλά ως έργα σηµαντικά για τη µελλοντική
ανάπτυξη της περιοχής.
Βέβαια το πρόβληµα δεν είναι µόνο ποσοτικό είναι και ποιοτικό,
γιατί θα πρέπει να δούµε και τι έργα θα πρέπει να προχωρήσουµε,
αν αυτά τα έργα εντάσσονται σε συγκεκριµένους προϋπολογισµούς,
αν αυτά τα έργα µπορούµε να τα υλοποιήσουµε και αν αυτά τα έργα
έχουν ένα συγκεκριµένο σχεδιασµό, µε βάση ποια ανάπτυξη
θέλουµε να προωθήσουµε στην περιοχή.
Παραδείγµατος χάρη, είναι αναγκαία η σύνδεση της σιδηροδροµικής
γραµµής Κοζάνης-Σιάτιστας-Γρεβενών-Kαλαµπάκας", είναι έργο
σηµαντικό; Είναι σηµαντικό για την περιοχή να ιδρυθεί ένα
πανεπιστήµιο; Αυτά θέλουν ένα σχεδιασµό και όχι ανακοινώσεις
του Τύπου ότι θα φτιάξουµε την τάδε σχολή εκεί ή θα φτιάξουµε την
άλλη σχολή εκεί. Εξάλλου νοµίζω ότι και το Αριστοτέλειο
Πανεπιστήµιο έχει ανακοινώσει την ίδρυση δύο σχολών στην
περιοχή. Οι συνάδελφοι που είναι από την περιοχή γνωρίζουν
καλύτερα. 'Ολα αυτά θα πρέπει να περάσουν µέσα από ένα σωστό
σχεδιασµό.
Επίσης, αυτό που θα πρέπει να λάβετε υπόψη σας είναι ότι η
συγκεκριµένη περιοχή αποτελεί το βασικότερο ηλεκτροπαραγωγικό
κόµβο της χώρας µας και από την άποψη αυτή έργα τα οποία έχουν
σχέση µε την ενέργεια, θα πρέπει οπωσδήποτε να ενταχθούν στο Γ'
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης. Αλλά και εκείνα τα έργα που για µας θα
πρέπει να βελτιώσουν τις ηλεκτροπαραγωγικές µονάδες, που
αξιοποιούν ανανεώσιµες πηγές ενέργειες, αυτό που λέµε ήπιες
µορφές ενέργειας.
Επίσης, ένα παρα πολύ σοβαρό θέµα το οποίο θα πρέπει να δείτε
είναι οι περιβαλλοντικές επιπτώσεις που προκύπτουν από τις
ενεργειακές δραστηριότητες της ∆ΕΗ στην περιοχή. Να
αντιµετωπίσετε συνολικά το θέµα τόσο στα ορυχεία, στα οποία έχει
ολοκληρωθεί η λιγνιτική εκµετάλλευση, όσο και στους
ατµοηλεκτρικούς σταθµούς µε την ολοκλήρωση της κατασκευής των
ηλεκτροστατικών φίλτρων στις µονάδες που λειτουργούν σήµερα,
στις µονάδες της Καρδιάς και επίσης στη βελτίωση των φίλτρων
στον ατµοηλεκτρικό σταθµό του Αγίου ∆ηµητρίου. Θέµατα τα οποία
βέβαια οι συνάδελφοι που προέρχονται από την περιοχή γνωρίζουν
καλύτερα από εµάς.
'Eχει µπει στην επερώτηση και το θέµα του υδροηλεκτρικού
φράγµατος του Ιλαρίωνα. Υπάρχει αίτηµα των εργαζοµένων της
∆ΕΗ για την ολοκλήρωση της συγκεκριµένης επένδυσης. Μάλιστα η
συνδικαλιστική παράταξη της Αριστεράς βάζει σε σωστή διάσταση
και τα υδροηλεκτρικά έργα που πρέπει να ενταχθούν.
Για µας όµως µπαίνει και ένα θέµα που έχει άµεση σχέση µε την
αγροτική ανάπτυξη της περιοχής.
Αν δεν αντιληφθείτε, κύριε Υπουργέ, ότι οι κάτοικοι των ορεινών,
των ηµιορεινών περιοχών, θα πρέπει οπωσδήποτε να µείνουν στις
ρίζες τους, θα έχετε αντιµετωπίσει εγκληµατικά το υπ' αριθµόν ένα
εθνικό θέµα, το θέµα πρώτης προτεραιότητας για τη χώρα µας, που
είναι η παραµονή των κατοίκων της υπαίθρου στις ρίζες τους.
Πώς είναι δυνατόν να παραµείνουν στις ρίζες τους, όταν σήµερα το
µέσο εισόδηµα αυτών των κατοίκων είναι κάτω από το 50% του
µέσου εισοδήµατος των κατοίκων των αστικών περιοχών;
'Αρα, όταν µιλάµε γι' αυτές τις περιοχές, για αιγοπροβατοτρόφους,
για        κτηνοτροφία,        θα        πρέπει        οπωσδήποτε        να
στηρίξουµε  αυτές τις δραστηριότητες. Θα πρέπει οπωσδήποτε
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-επειδή είναι περιοχή που έχει δασικό πλούτο- να βοηθήσουµε, να
ενισχύσουµε όλους τους ανθρώπους που ασχολούνται µε την
αξιοποίηση αλλά και την προστασία των δασών της συγκεκριµένης
περιοχής.
Το θέµα όµως της αγροτικής ανάπτυξης είναι τεράστιο. Εκείνο µε το
οποίο θέλω να κλείσω τελειώνοντας είναι ότι δεν είναι δυνατόν,
κύριε Υπουργέ, να ψηφίζουµε πρόσφατα αναπτυξιακό νόµο µε
τροποποιήσεις, την περσινή χρονιά, τα ελάχιστα κίνητρα που είχαµε
γι' αυτές τις περιοχές µε τα πολλά προβλήµατα, να τα αφαιρούµε
και να λέµε σήµερα ότι θα αναπτύξουµε την περιοχή, ενώ τα
κίνητρα είναι λιγότερα απ' αυτά που προϋπήρχαν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Ρόκος έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
από πλευράς καταγραφής των προβληµάτων η επερώτηση είναι
ειλικρινής και απόλυτη. ∆εν µπορεί να αµφισβητηθεί από κανέναν.
'Οποιος τολµήσει να την αµφισβητήσει, όπως λίγο πολύ έκανε η
Κυβέρνηση, θα κάνει ένα τραγικό λάθος. Θα υπονοµεύσει
ουσιαστικά την αντίληψη του 'Ελληνα πολίτη της περιφέρειας, ο
οποίος ζει καθηµερινά το πρόβληµα.
Βεβαίως, κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, δεν µπορεί να
συνοδεύεται από προτάσεις, γιατί είναι πολιτική και φιλοσοφική η
απάντηση την οποία δεν µπορείτε να τη δώσετε κι εσείς ιδεολογικά.
Σαφώς ο κύριος Υπουργός, βρισκόµενος σε δυσκολία να απαντήσει
επί των συγκεκριµένων ερωτηµάτων, ξεκίνησε το λόγο του λέγοντας
πως ζούµε σε ένα νέο οικονοµικό περιβάλλον. Αυτό είναι αλήθεια.
Πώς όµως απαντά κανένας πολιτικά σ' αυτήν την εξέλιξη; Είναι
θέµα µέτρησης ανισοτήτων της περιφέρειας ή είναι συνολικά
πρόβληµα της περιφέρειας; Είναι συνολικά πρόβληµα της
περιφέρειας.
Πού ανάγεται; Ανάγεται στην οικονοµική πολιτική που ασκείται τα
τελευταία δέκα χρόνια. Είναι µια πολιτική µη προσαρµοσµένη στα
ελληνικά δεδοµένα. 'Οταν ζει την κρίση της η παραγωγική
διαδικασία σε όλον τον κόσµο, µε βάση το νέο οικονοµικό
περιβάλλον, υπονοµεύεται η παραγωγή προς όφελος του
χρηµατιστηριακού παγκόσµιου διεθνούς κεφαλαίου.
Η χώρα µας έχει χάσει το τρένο της βιοµηχανικής ανάπτυξης
αµέσως µετά τον πόλεµο. Οι ελάχιστες βιοµηχανίες δεν απαντούν
στις ανάγκες της χώρας. Η απάντηση της χώρας µας, µε βάση την
ιστορική της εξέλιξη, είναι η ενίσχυση του πρωτογενούς αγροτικού
τοµέα, της µικροµεσαίας µεταποιητικής επιχείρησης και του
τουρισµού.
Είναι δραστηριότητες που έχουν να κάνουν µε την περιφέρεια.
Υπάρχει σχέδιο; Σαφώς όχι. Οδηγούµαστε από την εξέλιξη του
διεθνούς οικονοµικού περιβάλλοντος και των ισορροπιών που
παίζονται και ελέγχου των παραγωγικών πλούτων από ξένες
δυνάµεις. Η αγροτική µας πολιτική ή δεν υφίσταται ή υπακούει σε
ξένες ντιρεκτίβες. Και έτσι προσαρµόζει κάθε φορά µε διαχειριστική
λογική τις ανάγκες που δηµιουργούνται. ∆εν υπάρχει αγροτικό
εισόδηµα και δεν θα υπάρξει αγροτικό εισόδηµα, όσο δεν υπάρχει
εθνική αγροτική στρατηγική.
'Εχουµε µιλήσει πολλές φορές γι' αυτά τα πράγµατα, πώς θα
µπορούσε να γίνει προσαρµογή στα νέα δεδοµένα. Παρέµβαση και
εκµετάλλευση των νέων δυνατοτήτων που καλεί η ίδια η αγορά,
µιας και µιλάµε για οικονοµία της αγοράς, δηλαδή εξειδικευµένες
καλλιέργειες στην περιφέρεια.
Αναδιάρθρωση καλλιεργειών. ∆εν έγινε ούτε από αυτήν την
Κυβέρνηση ούτε από την προηγούµενη κυβέρνηση ούτε από την
προ προηγούµενη κυβέρνηση.
Υπονοµεύθηκε και έτσι οι αγρότες όντας σε δύσκολη οικονοµική
θέση εγκαταλείπουν τη γη και την περιφέρεια.
Μικροµεσαία µεταποιητική επιχείρηση. Αυτή είναι η µόνη
παραγωγική επιχείρηση η οποία ουσιαστικά προσαρµόζεται στα
δεδοµένα της ελληνικής οικονοµίας. 'Εχει εγκαταλειφθεί προ καιρού.

Αναπτυξιακός νόµος είπε ο κύριος Υπουργός. Ξεχνάει ότι επί
Κυβέρνησής του ένα, ενάµιση χρόνο δεν είχαµε καν αναπτυξιακό
νόµο. Και αυτόν τον τελευταίο που φέραµε ήταν αντιαναπτυξιακός
και αυτό αποδεικνύεται από τη µη επενδυτική πνοή που δεν
υπάρχει.
Η µεταποίηση από τη χώρα µας φεύγει και πηγαίνει σε βαλκανικές
χώρες. Πόσες επιχειρήσεις, κύριοι συνάδελφοι, από τη βόρειο
Ελλάδα έχουν µετακινηθεί σε βαλκανικές χώρες λόγω φθηνότερου
µεροκάµατου. Ποια ήταν η απάντησή µας επί αυτής της εξελίξεως;
Ουδεµία.
Τουρισµός. Θα πήγαινε πολύ καλά στη δυτική Μακεδονία.
Τουριστική αξιοποίηση της Καστοριάς, της Φλώρινας, κυρίως
αυτών των δύο νοµών, αλλά και των Γρεβενών. ∆εν έχει γίνει καµία
µα καµία κίνηση.
Ιδιαίτερες παραγωγικές δραστηριότητες, η γουνοποιία. Θυµάµαι σε
επισκέψεις που είχα κάνει, τους γουνοποιούς της Καστοριάς να
εκλιπαρούν το Υπουργείο να δίνει βίζες σε Ρώσους έµπορους, οι
οποίοι ήρθαν να µας απειλούν στη χώρα µας και τις έδιναν µε το
σταγονόµετρο. ∆εν µπορούσε κανείς να εξηγήσει γιατί το κάνουν.
Μα είναι ανεξήγητο. Και είναι ανεξήγητο γιατί δεν είµαστε σοβαροί
σαν διοίκηση, σαν κράτος, δεν υπάρχει σχέδιο. Γιατί οι Υπουργοί
δεν ζουν το πρόβληµα της περιφέρειας.
Οι πολλές επίκαιρες ερωτήσεις και προσπάθειες των συναδέλφων
από όλα τα κόµµατα δεν βρίσκουν ανταπόκριση. Γιατί οι
κυβερνήσεις τελικά δεν λειτουργούν στο πλαίσιο της ανάγκης. Η
µοναδική ανάγκη που έχουν είναι να δείξουν την υπακοή στα
εξωθεσµικά κέντρα, τα οποία λειτουργούν προς όφελός τους και
διαµορφώνουν το πολιτικό σκηνικό στη χώρα µας.
Εάν δεν υπάρξει ουσιαστική αλλαγή της οικονοµικής πολιτικής, δεν
θα υπάρξει αποτέλεσµα. 'Οσες φορές και να επενδύσετε, µε
οποιαδήποτε κίνητρα στην περιφέρεια, αν δεν αλλάξετε οικονοµική
πολιτική, θα αποτύχετε. Καταλάβατε γιατί κλείνουν οι µικροµεσαίες
επιχειρήσεις, κύριοι της Κυβέρνησης; Θα σας το πούµε γιατί
κλείνουν, το είπαµε πολλές φορές εξάλλου. Κλείνουν, γιατί µε αυτήν
την οικονοµική πολιτική, ονοµαζόµενη πολιτική λιτότητας -
περιοριστική µε καλύτερη γλώσσα- περιορίζετε την αγοραστική
δυνατότητα στους 'Ελληνες πολίτες, στους πολλούς πολίτες. Οι
µικροµεσαίες µεταποιητικές επιχειρήσεις στη χώρα µας παράγουν
προϊόντα ευρείας λαϊκής κατανάλωσης. 'Οσον υπάρχει, λοιπόν,
άπνοια αγοράς, θα κλείνουν οι επιχειρήσεις και θα το καταλάβετε.
Αυτή η εισοδηµατική που ακολουθείτε στο κυνήγι των µαγισσών
των δεικτών της οικονοµίας είναι αναποτελεσµατική. Και θα
συρρικνώνει κάθε µέρα τον παραγωγικό ιστό της χώρας. Αν δεν το
καταλάβετε αυτό, αν δεν καταλάβετε τη δοµή της ελληνικής
οικονοµίας, θα αποτύχετε και θα είστε υποχρεωµένοι να
συγκρατείστε στην εξουσία κάθε φορά µε αλχηµείες, λερώνοντας
έτσι και το πολιτικό πεδίο, είτε σήµερα είσθε κυβέρνηση είτε αύριο
είστε αντιπολίτευση. Θέλει µια εθνική στρατηγική ανάπτυξης
συνολική, η οποία βεβαίως θα συνοδεύεται και µε ένα σοβαρό
κράτος, που θα υλοποιεί και έργα υποδοµής, υπηρεσίες.
Σας είπε ο κύριος συνάδελφος προηγούµενα, κάνατε πως δεν τον
ακούσατε. Η δηµοπράτηση της Εγνατίας Οδού γίνεται στα φιλέτα.
'Οπου υπάρχει ευθύ πεδίο κάνετε και ένα κοµµάτι δέκα χιλιόµετρα,
το οποίο δεν θα αξιοποιηθεί ποτέ. ∆εν θα έπρεπε να κάνετε ένα
πρώτο κοµµάτι µε τα διαθέσιµα, εκεί που µπορείτε ταυτόχρονα µε
τη σηµερινή υποδοµή να παντρευθεί. Αλλά παίζετε το παιχνίδι των
εργολάβων. 'Ο,τι σας λένε οι εργολάβοι. 'Ο,τι κοµµάτι διαλέγουν οι
εργολάβοι, αυτό δηµοπρατείται. Λέτε ότι κατηγορείται η Κυβέρνηση
ότι δεν υπήρχε προηγούµενο σχέδιο για την καφέ αρκούδα. Θα σας
φάνε οι αρκούδες, όσο σκέφτεστε έτσι. Το πρόβληµα υπήρχε και
τότε υπάρχει και σήµερα. Υπάρχει µία περιβαλλοντική ευαισθησία
στους πολίτες, η οποία έχει τη λογική της στην ισοπέδωση της
περιβαλλοντικής αξίας, αλλά δεν µπορείτε κάθε φορά να µεταφέρετε
τις ευθύνες προς τα πίσω. Οι ευθύνες είναι µπροστά σας. Και εκεί
χρειάζεται δυναµική υπέρβαση του φόβου για το πολιτικό κόστος.
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Και αφού µιλάµε για ευαισθησίες και για περιβάλλον, γνωρίζετε,
κύριε Υπουργέ, ότι στην Πτολεµαϊδα έχουµε το χαµηλότερο µέσο
όρο βιωσιµότητας του ανθρωπίνου γένους; Εξήντα χρόνια µέσο όρο
ζωής. 'Εχετε στατιστικά στοιχεία να δείτε τι γίνεται µε τον καρκίνο
του πνεύµονα σε αυτήν την περιοχή και µου λέτε τώρα ότι έχετε
αρχίσει αποκατάσταση; ∆εν έχετε αρχίσει τίποτα. ∆ηµιουργείτε
περισσότερα προβλήµατα κάθε µέρα µε τις αλόγιστες παρεµβάσεις
που κάνετε. Το γνωρίζετε ότι η Κοινότητα Κλείτος είναι σε
κινητοποιήσεις, γιατί τους έχετε υποσχεθεί µετεγκατάσταση και δεν
έχετε κάνει τίποτα και σε παρακείµενη κοινότητα εδώ και πέντε
χρόνια τους έχετε υποσχεθεί ότι θα προχωρήσετε και δεν έχετε
κάνει βήµα µπροστά; Γνωρίζετε ότι υπάρχουν χωριά που τα έχετε
υπερφορτώσει µε τέφρα; 'Εχετε κάνει χωµατερές τέφρας. Γνωρίζετε
ότι γίνεται εκµετάλλευση µε µεταφορικές ταινίες χιλιοµέτρων σχεδόν
ακάλυπτες που µολύνουν το περιβάλλον. Είπατε για τα φίλτρα. Γιατί
λέτε ψέµατα. ∆εν έχουν γίνει αλλαγές στα φίλτρα. Το έχετε
υποσχεθεί πολλές φορές. 'Εχουν γίνει µόνο σε δύο µονάδες. Τα
άλλα µελετώνται. Το είπατε δευτερευόντως ότι το σχέδιο µελετάται
για αλλαγή φίλτρου κλπ. Ποια αλλαγή φίλτρου έχει γίνει;
Αστυνοµεύστε τις αποφάσεις που παίρνετε, αν και πώς
υλοποιούνται και πότε υλοποιούνται. Αποκτείστε µια σοβαρότητα,
για να είστε κοντά στο µικρό καθηµερινό πρόβληµα του πολίτη της
περιφέρειας. Για να µην εγκαταλείπεται η περιφέρεια.
Και θα τελειώσω µε αυτό που είπε ο συνάδελφος προηγούµενα,
που είναι σαφώς το εθνικό µας ζήτηµα, η ερήµωση της περιφέρειας
της ελληνικής υπαίθρου, µέσα από µία άσκηση πολιτικής που δεν
τη λαµβάνει υπόψη. Μου φέρατε ένα δείκτη προηγούµενα και είπατε
για τις επιχορηγήσεις ή τους προγραµµατισµούς στην Αττική. ∆εν
βάλατε όµως και την Αθήνα µέσα στην Αττική, γιατί αν είναι έτσι τα
νούµερα, δεν είναι αυτά, είναι διαφορετικά. Αν θέλατε να τελειώσετε
την Εγνατία Οδό, θα είχατε κάνει εξοικονόµηση από άλλες
αλόγιστες σπατάλες και δεν τις έχετε κάνει και εγώ θα γεράσω
τελικά ακούοντας ως γεννηθείς στην 'Ηπειρο, να βρω µία
επικοινωνία µεταξύ Μακεδονίας σωστή και Ηπείρου και δεν θα τη
βρω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Είστε στα νιάτα σας,
κύριε Ρόκο, όχι και να γεράσετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Είναι η τρίτη Εγνατία που ακούµε, µία µέσω
Πεντάρου , Κοζάνης κλπ. και τώρα χαράσσουµε την τρίτη. Και τώρα
θα µας πείτε ότι βγήκαν οι αρκούδες, σας έφαγαν και δεν
προλάβατε να την τελειώσετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ευχόµαστε πάντως,
κύριε Ρόκο, να είστε πάντα νιος.
'Εχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας
παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", σαράντα µαθητές και πενήντα συνοδοί-γονείς και
δάσκαλοι από το ∆ηµοτικό Σχολείο Κρινοχωρίου και Νεστορίου
Καστοριάς.
Επίσης, τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν σαράντα µαθητές και
τρεις συνοδοί-καθηγητές από το Λύκειο Γυθείου Λακωνίας.
Τους καλωσορίζουµε στο Κοινοβούλιό µας.
(Χειροκροτήµατα απ'όλες τις πτέρυγες)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν και µαθητές
από σχολείο της Χίου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Τους Χιώτες, τους
καλωσορίσαµε προηγουµένως, κύριε συνάδελφε, και µάλιστα τους
καλωσορίσαµε µε τον καλύτερο τρόπο, γιατί προέρχονται από το
νησί που ιδιαίτερα αγαπάµε.
Ο κ. Παπαφιλίππου έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα ήθελα να
επισηµάνω κάτι που έχει ιδιαίτερη σηµασία για την περιοχή.
Η δυσµενής µεταχείριση της Κυβέρνησης προς την περιοχή της
δυτικής Μακεδονίας προέρχεται από κρατικές επενδύσεις που
γίνονται στην περιοχή προς όφελος της εθνικής οικονοµίας. Το
προσέξατε αυτό, κύριε Υπουργέ;

Τι σηµαίνει δηλαδή; Κάνουµε εργοστάσια στην Κοζάνη, στην
Πτολεµαϊδα, για να επωφεληθεί το πανελλήνιο, φορτώνουµε µε
χίλια τόσα δεινά την περιοχή, αλλά αφαιρούµε κονδύλια που
αναλογικά δικαιούται η περιοχή αυτή σε σχέση µε άλλες.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Πάντως, δεν προτείνετε
να φύγει το εργοστάσιο, γιατί το χρειαζόµαστε στην περιοχή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, αυτό µας το είπε και
ο κύριος Υπουργός προηγουµένως, ο οποίος µας τα ανακάτεψε όλα
και λέει ότι έργα εθνικής εµβέλειας που περνάνε από την περιοχή,
είναι επενδύσεις για την περιοχή. Αυτό τι σηµαίνει; Αν περάσει από
τη δυτική Μακεδονία η Εγνατία, χωρίς να κάνουµε τίποτε άλλο για
την περιοχή, θα επωφεληθεί η περιοχή; Σαφώς όχι.
Είπαµε και επισηµάναµε γι'αυτό το έργο -το οποίο πράγµατι
περιµένει η περιοχή, µαζί µε όλα τα υπόλοιπα, διότι αν αναπτυχθεί
η περιοχή, ο δρόµος αυτός θα βοηθήσει- ότι πάει πίσω κατά πέντε
χρόνια, παρά τη µεγάλη διαφήµιση της Κυβέρνησης, µε στόχο το
2000 να τελειώσει η Εγνατία. Τώρα, ερχόµαστε επισήµως και λέµε
"στόχος 2005". Για τους κάθετους άξονες οψόµεθα και για µετά το
2005.
'Εχει σηµασία, κύριε Πρόεδρε, αυτό το πράγµα για την οικονοµία.
Αν πρόκειται να επωφεληθεί κάτι, έστω και µε αυτό το έργο η
περιοχή και πάει στο βάθος του χρόνου, θα έχουµε χάσει ήδη προ
πολλού το τρένο. Αυτό είναι µια πραγµατικότητα.
Εµείς, συνεπώς, λέµε: Κύριοι, µη µας κόβετε τους πόρους που
δικαιούµαστε, γιατί κάνατε εργοστάσια για να επωφεληθεί µε ρεύµα
όλη η Ελλάδα. Λάθος είναι αυτό το πράγµα. Το επισηµαίνουµε
συνέχεια και ο κύριος Υπουργός δεν θέλει να το καταλάβει. Εν
πάση περιπτώσει, εγώ το ξαναείπα, µήπως τώρα το αντιληφθεί.
Πέραν αυτού, συνάδελφος του Κ.Κ.Ε. µας είπε, "µη συζητάτε για τη
λιπασµατοβιοµηχανία της ∆ραπετσώνας, γιατί θέλουµε και αυτή να
λειτουργήσει". Βεβαίως και εµείς δεν έχουµε τίποτα µε τη
∆ραπετσώνα, όµως και η ίδια η Κυβέρνηση ερχόταν και µας έλεγε
ότι από τις λιπασµατοβιοµηχανίες, για να ισορροπήσει ο κλάδος
αυτός, µια και µειώνεται η ποσότητα των λιπασµάτων που
χρησιµοποιεί και θα χρησιµοποιήσει η ελληνική γεωργία, πρέπει να
φύγουν ορισµένες µονάδες απέξω. Ποια ήταν η χειρότερη µονάδα;
Της ∆ραπετσώνας. Και συνέχεια µας έλεγαν "θα κλείσει η
∆ραπετσώνα και στη συνέχεια έρχεται η Πτολεµαϊδα".
Τι έγινε, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε; 'Εκλεισε η Πτολεµαϊδα, µας
δηµιούργησαν τεράστια προβλήµατα, συνεχίζει η ∆ραπετσώνα και
γίνονται επενδύσεις. Πάνω σ'αυτό λοιπόν εγώ τοποθετήθηκα.
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας πω ακόµα ότι µε τη µεγάλη κρίση
της γούνας όλοι µας επισκεφθήκαµε τον Υπουργό Εθνικής
Οικονοµίας κ. Παπαντωνίου. Και λυπάµαι που δεν σας ενηµέρωσε
καθόλου, διότι ήλθατε τελείως ανηµέρωτος εδώ.
Στις συσκέψεις οι οποίες έγιναν επισηµάναµε και το άλλο, ότι
κόψατε κάθε αναπτυξιακό κίνητρο από τον αναπτυξιακό νόµο για
την περιοχή. Σας είπα ότι µειώθηκαν οι εργαζόµενοι επειδή κλείσατε
τις βιοµηχανίες. Η περιοχή µπήκε στις φθίνουσες περιοχές, όπως το
Λαύριο και άλλες και από εκεί και πέρα λάβατε ορισµένα µέτρα.
Χαρακτηρίσατε, λοιπόν, ως φθίνουσα την περιοχή, για να
αποκτήσει ορισµένα κίνητρα. 'Ηλθε, λοιπόν, ο κ. Παπαντωνίου και
τα σάρωσε όλα µε το νέο αναπτυξιακό νόµο και ∆' ζώνη και
φθίνουσες περιοχές. Του τα είπαµε εδώ. Του τα είπαµε δε και άλλη
µία φορά που ήλθε στην Κοζάνη. Επίσης µε αυτήν την έξαρση της
κρίσης της γούνας τα είπαµε πάλι προχθές στον κύριο Υπουργό.
Στο τέλος ο κύριος Υπουργός γύρισε και είπε το εξής. Συγκροτώ
επιτροπή για να εντάξουµε την περιοχή στο άρθρο 8 ή άρθρο 10 αν
θυµάµαι καλά, προκειµένου να δώσουµε κίνητρα τύπου Θράκης
στην περιοχή, διότι µας πήρε ο κατήφορος.
Εδώ  µας  είπατε  πολλά.  'Οµως  για  την  πραγµατικότητα  αυτή
που  ζούµε  ότι  χάσαµε  25%  και  πλέον,  µάλιστα  ο  κ.
Σηµαιοφορίδης  είπε  πάνω  από  30%,  δεν  µας  λέτε  τίποτα.  Μας
λέτε  για  την  Εγνατία  Οδό  και  ότι  µάλιστα  θα  πάει  και  πέντε
χρόνια  πίσω.  Μα,  δεν  είναι  απάντηση  αυτή.  ∆εν  µας
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καλύπτετε σε αυτά τα µεγάλα θέµατα. Τι πρέπει να ακούσει ο λαός
της δυτικής Μακεδονίας; Πρέπει να ακούσει κάποιο ουσιαστικό
µέτρο και αν µη τι άλλο να ανασχέσει αυτόν τον κατήφορο. Αυτό
ζητάµε, κύριε Υπουργέ. Τίποτα, όµως, δεν µας απαντάτε για όλα
αυτά.
Σας είπαµε τι θα γίνει µε το υδροηλεκτρικό έργο του Ιλαρίωνα, διότι
έχουµε έντονη ανεργία. Σταµάτησε αυτό το πράγµα. Κατασκευάζετε
άλλα έργα, τα οποία δεν έχουν την απόδοση την οποία θα είχε αυτό
το έργο. Και όµως, επειδή πίεσαν άλλοι στην 'Ηπειρο και αλλού,
κατασκευάζονται εκεί τα έργα. Και αυτό το τόσο σηµαντικό και
αποδοτικό έργο βρίσκεται σε στασιµότητα και κανένας δεν ξέρει τι
γίνεται. 'Εχει επενδύσει, όµως, ήδη το δηµόσιο πέντε και πλέον
δισεκατοµµύρια. Και τα έργα, όσο µένουν, καταστρέφονται. Υπάρχει
απάντηση; Αν υπάρχει, να µας της δώσετε. Θα προχωρήσει η
πολιτεία αυτό το υδροηλεκτρικό έργο; Καµία απάντηση.
Να πω και κάτι άλλο. Βασικά έργα υποδοµής για τη γεωργία είναι τα
αρδευτικά, οι αναδασµοί κλπ. Στο βόρειο τοµέα του Αλιάκµονα,
δίπλα από τη λίµνη του Πολυφύτου, µελέτες υπήρχαν εδώ και
χρόνια. Επί Νέας ∆ηµοκρατίας είχε οριστικοποιηθεί η κατασκευή
αυτού του έργου. Και µάλιστα το χειριζόταν η Υπηρεσία Εγγείων
Βελτιώσεων του Υπουργείου Μακεδονίας - Θράκης. 'Ηταν, κύριε
Υπουργέ, 2,9 δισεκατοµµύρια δραχµές, τα οποία είχε εξαγγείλει η
Κυβέρνηση, προκειµένου να φτιάξει αυτό το έργο. Ψάχνουµε αυτά
τα χρήµατα στο Υπουργείο Γεωργίας. Και µας λέει ότι ναι µεν τα
βάλαµε στους προϋπολογισµούς, τώρα δεν τα έχουµε. Ε, από εκεί
και πέρα τι κάνουµε. Γυρίζετε και µας λέτε ότι το έργο αυτό θα το
βάλουµε στο ειδικό ολοκληρωµένο αναπτυξιακό πρόγραµµα,
ακριβώς για να µην ακούσουµε πλέον τη µήνι των αγροτών. Είδατε
εσείς τίποτα, κύριε Υπουργέ; Εγώ δεν είδα τίποτα. Κατασκευάζετε
τίποτα; Τίποτα. Πόσα χρόνια έχει αυτή η ιστορία; Πάρα πολλά
χρόνια. Από πότε κυβερνάτε εσείς, κύριε Υπουργέ; Από τη στιγµή
που από το 1993 είσαστε Κυβέρνηση, µη µας λέτε ότι χρειάζεται
χρόνος για να ωριµάσουν. Επιτέλους, πόσες δεκαετίες χρειάζονται
για να ωριµάσουν ορισµένα έργα; Ισχύει το ίδιο µε εκείνο που
ειπώθηκε για το θέµα της αρκούδας στα Γρεβενά. Επιτέλους, πόσα
χρόνια χρειάζονται για να αποφασίσει µία κυβέρνηση, ποια επιλογή
θα κάνει για να προστατεύσει την ελεύθερη διέλευση της αρκούδας.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
Θέλει ωρίµανση αυτό το πράγµα; ∆εν ξέρω, κύριε Πρόεδρε, πόση
ωρίµανση, πόσες δεκαετίες χρειάζονται, για να ωριµάσουν
ορισµένα έργα και να µας απαντήσει συγκεκριµένα ο κύριος
Υπουργός τι θα κάνει. Εδώ καταρρέουµε. Εδώ υπάρχει φωνή SOS.
Το εντοπίζετε, το ξέρετε, το βλέπετε. 'Οµως δεν έρχεσθε να δώσετε
κάποια λύση. Και µας οµιλείτε ανάµικτα όµως, όχι συγκεκριµένα
έργα, βάζουµε και τα εθνικής εµβέλειας και τα τοπικά, και τα ΠΕΠ
και δηµόσιες επενδύσεις, όλα µαζί και δεν βγάζει κανείς άκρη.
Εγώ θέλω να σας πω κάτι συγκεκριµένο, κύριε Υπουργέ. 'Εγινε
αυτός ο καταστρεπτικός σεισµός το 1995. Επιτέλους, αυτά τα
χρήµατα που χρέος έχει η πολιτεία να τα δώσει, όταν έχουµε τέτοιες
θεοµηνίες, τέτοιες καταστροφές, έχει χρέος να πάει να
αποκαταστήσει αυτές τις ζηµιές. Μην τα βάζετε λοιπόν και µας
οµιλείτε ότι τόσα δισεκατοµµύρια δώσαµε στην περιοχή. Βεβαίως
πρέπει να δώσετε και παραπάνω, διότι έγινε καταστροφή, σεισµός
6,5 Ρίχτερ και πλέον, καταστράφηκαν τα πάντα. Και σας είπα:
Θέλετε τουρισµό να αναπτύξουµε, µια που δεν πάµε αλλού; Μα, αν
δεν αναδείξουµε τα µνηµεία µας τα αρχαία, αν δεν ξαναφτιάξουµε
τις εκκλησιές µας του 10ου, 11ου, 12ου αιώνα, τις βυζαντινές και
κάνουµε και προσβάσεις για να πάνε οι τουρίστες να δουν και να
θαυµάσουν αυτά τα µνηµεία µας, αν δεν πάµε να αναδείξουµε τις
αρχαιότητες, που έχουµε εντοπίσει πού είναι, έχει προσδιοριστεί ο
χρόνος, δεν δίνουµε χρήµατα για ανασκαφές, δεν δίνουµε χρήµατα
για να προβάλουµε, ε, τι είδους τουρισµό θέλετε, κύριε Υπουργέ;
Πώς τον εννοείτε τον τουρισµό; ∆ιότι έχουµε δέντρα και πράσινο
ωραίο, γι' αυτό και µόνο θα έλθει ο κόσµος; Ο κόσµος θέλει να
συνδυάσει, να δει τις αρχαιότητες, να δει τα µουσεία κλπ. 'Ενα
µουσείο που εθεµελίωσε η Νέα ∆ηµοκρατία στην Αιανή το 1991,
δεν είσθε ικανοί να το ολοκληρώσετε µετά από τόσα χρόνια και
καταστρέφονται αυτές οι αρχαιότητες.

Τι µας λέτε λοιπόν, κύριε Υπουργέ; Τι απαντήσεις µας δίνετε για
όλα αυτά τα πράγµατα; Μας αραδιάζετε νούµερα ανακατεµένα,
χωρίς να έχει καµία µα καµία απολύτως συναφή και έννοια
ουσιαστική. ∆ώστε µας επιτέλους µια απάντηση, τι θα κάνετε, µια
που διαπιστώσατε και εσείς ότι καταρρέει η οικονοµία της δυτικής
Μακεδονίας. Καλπάζει η ανεργία, φωνάζει ο κόσµος. Τι περιµένετε;
Να εξεγερθεί και να έλθει στην Αθήνα, να έλθουν όλοι; ∆εν το
συνηθίζουµε, κύριε Πρόεδρε, εµείς από τη δυτική Μακεδονία να
στηνόµαστε έξω από τα Υπουργεία, φαινόµενο το οποίο βλέπουµε
από άλλες περιοχές. Ενώ ένα νησί έχει ένα πρόβληµα µικρό,
ξεσηκώνονται οι πάντες.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ,
ολοκληρώστε, κύριε Παπαφιλίππου. Υπερβήκατε το χρόνο κατά
πολύ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Και το λέω, κύριε Πρόεδρε, γιατί
πραγµατικά έχουµε δίκιο και δεν το έχει καταλάβει το δίκιο ο κύριος
Υπουργός.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ,
ολοκληρώστε. Σας δόθηκε και αρκετή ανοχή για να ολοκληρώσετε
τις σκέψεις σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, κύριε
Σηµαιοφορίδη, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΑΙΟΦΟΡΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν τη
σηµερινή συζήτηση εδώ υπήρχε δυνατότητα να την
παρακολουθήσει ο κόσµος της δυτικής Μακεδονίας, θα δοκίµαζε
τροµερά µεγάλη απογοήτευση. Απογοήτευση, κύριε Υπουργέ, γιατί
µε ορολογίες φραστικές και µε αριθµητικές αλχηµείες, τα
προβλήµατα δεν λύνονται. Γιατί για τα προβλήµατα, αν υπάρχουν ή
δεν υπάρχουν, αν λύθηκαν ή δεν λύθηκαν, βοά η ίδια η
πραγµατικότητα.
Και λυπούµαι να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι φαίνεται ότι σας
παραπλάνησαν οι υπηρεσίες. Αν υπήρχε η δυνατότητα µαζί να
περπατήσουµε το χώρο της δυτικής Μακεδονίας, θα βλέπατε ότι η
πραγµατικότητα είναι πολύ χειρότερη απ' ότι σας την
παρουσιάσαµε εµείς σήµερα.
Μπορείτε να µου πείτε εσείς για το Νοµό Καστοριάς που
εκπροσωπώ, αν ένα µεγάλο έργο έχει γίνει από το 1994 µέχρι
σήµερα; 'Ενα, δεν λέω πολλά. Προκαλώ, ένα. Η Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση στα πλαίσια των πενιχρών δυνατοτήτων της κάνει ό,τι
µπορεί. ∆εν είµαι από εκείνους που αγνοούν ό,τι γίνεται. 'Εχω το
σθένος και τη δύναµη να χειροκροτώ "και ο διάολος ακόµα", αν
συνεισφέρει κάτι θετικά για το νοµό.
∆εν είµαι από εκείνους. 'Οµως σας προκαλώ. Πείτε µας ένα µεγάλο
έργο από το 1994 µέχρι σήµερα!
Να σας πω την πορεία εξελίξεως των έργων;
Εκθετήριο γούνας, που εγκαινιάζεται µεθαύριο η 'Εκθεση Γούνας.
Στα οκτώ χρόνια δικής σας διακυβέρνησης είχαν δαπανηθεί
εξακόσια εκατοµµύρια (600.000.000) δραχµές. Σε ενάµιση χρόνο
ολοκληρώθηκε το έργο που το ύψος του προσέγγισε τα δύο
δισεκατοµµύρια (2.000.000.000) δραχµές.
∆ρόµος Καστοριά-Νεάπολη. Οκτώ χρόνια ΠΑ.ΣΟ.Κ., γίνονται γύρω
στα τέσσερα-πέντε χιλιόµετρα. Σε ενάµιση χρόνο ολοκληρώνονται
τα σαράντα πέντε χιλιόµετρα.
Αυτοί είναι οι ρυθµοί ανάπτυξης.
Και όσον αφορά τον κόσµο που ζει στην οριογραµµή Αλβανίας
∆ιποταµία ή Ιεροπηγή, αυτοί οι κάτοικοι για να σταθούν εκεί θα
έπρεπε να πριµοδοτούνται και να πληρώνει το σύνολο των
Ελλήνων. ∆εν µπορεί, θεωρητικά µόνο να τους λέµε ότι είναι οι
φύλακες των συνόρων, οι φρουροί των συνόρων.
Και ουδέποτε θυµάµαι, κύριε Πρόεδρε, επερώτηση µε τέτοια
σαφήνεια, τόσο συγκεκριµένη. Και επερωτάται ο Υπουργός σαφώς
και συγκεκριµένα για ένα, δύο, τρία, πέντε πράγµατα,
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που αφορούν άµεσα τη δυτική Μακεδονία.
Εγώ περίµενα από τον κύριο Υπουργό και ειδικά από τον
παριστάµενο εδώ σήµερα κύριο Υφυπουργό, ρεαλιστής και
πραγµατιστής καθώς πιστεύω ότι είναι, να έχουµε απαντήσεις.
Τι απαντάει η Κυβέρνηση για το SOS που εκπέµπει η γούνα της
Καστοριάς και της Σιάτιστας και της δυτικής Μακεδονίας;
Τι λέει η Κυβέρνηση για την ανάγκη τριτοβάθµιας περίθαλψης;
Τι λέει η Κυβέρνηση για τη δηµιουργία πανεπιστηµίου σε αυτό το
γεωγραφικό διαµέρισµα;
Τι λέει η Κυβέρνηση για τη σιδηροδροµική σύνδεση; Και υπάρχουν
όλες οι σήραγγες από Κοζάνη µέχρι Καλαµπάκα ήδη από το 1935.
'Ηταν έτοιµο, για να στρωθούν οι γραµµές του σιδηροδρόµου. Το
ίδιο και για τη σύνδεση από Σιάτιστα έως Καστοριά.
Και θα σας πω ένα µόνο νούµερο, κύριε Υπουργέ. Ο ορεινός όγκος
του Γράµµου µπορεί να δώσει στην εθνική οικονοµία πάνω από
πενήντα χιλιάδες κυβικά χρήσιµης ξυλείας ετησίως. Ξέρετε τι δίνει;
∆ίνει τρεις χιλιάδες ή το πολύ πέντε χιλιάδες κυβικά. Και όλα αυτά
σε βάρος της εθνικής οικονοµίας, όταν φέρνουµε ξύλο από τη
Ρωσία ή την Αφρική. Και γιατί δεν µπορεί να το κάνει; Γιατί είναι
µεγάλο το κόστος. Εάν όµως έφτανε ο σιδηρόδροµος µέχρι το
Νεστόριο, το πράγµα θα ήταν τελείως διαφορετικό.
Ε, αυτή είναι η πραγµατικότητα, κύριε Υπουργέ! Και δεν αλλάζει
ούτε µε φραστικές ωραιολογίες ούτε µε αριθµητικές αλχηµείες.
Συγκεκριµένα είναι τα ερωτήµατα. Εγώ περίµενα από τον κύριο
Υφυπουργό Εθνικής Οικονοµίας συγκεκριµένες απαντήσεις µε
ακρίβεια, σαφήνεια και προπαντός µε χρονοδιάγραµµα.
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος
Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, θα προσπαθήσω να απαντήσω σε µια σειρά
από θέµατα που τέθηκαν κατά τη διάρκεια των δευτερολογιών και
κυρίως στην τοποθέτηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της
Νέας ∆ηµοκρατίας, που θα ήθελα να επισηµάνω ότι αγνόησε το
περιεχόµενο της επερώτησης, δεν ασχολήθηκε µε αυτό και βέβαια
δεν πρότεινε κάτι συγκεκριµένο για να λυθούν τέτοια ζητήµατα. Και
ο χρόνος που αφιερώθηκε για την επερώτηση ήταν ελάχιστος.
Θα έρθω, όµως, σε σηµεία που ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Νέας ∆ηµοκρατίας αναφέρθηκε.
Θα ήθελα να δώσω µια απάντηση σε σχέση µε το έργο του
υδροηλεκτρικού σταθµού Ιλαρίωνα. 'Οπως γνωρίζουµε, ο σεισµός
του Μαϊου του 1995 στην περιοχή της Κοζάνης απετέλεσε
ανασταλτικό παράγοντα στην εξέλιξη αυτού του έργου, µε τις
ανησυχίες που είχαν δηµιουργηθεί στην περιοχή, αναφορικά µε την
επίδραση της υφιστάµενης λίµνης του υδροηλεκτρικού σταθµού
Πολυφύτου.
Η ∆.Ε.Η., παρά το ότι είχαν εκπονηθεί όλες οι προβλεπόµενες
µελέτες για την επίδραση του σεισµού στα υπόψη έργα,
προχώρησε τότε άµεσα σε µια ανάθεση νέας µελέτης σεισµικότητας
και σεισµικής επικινδυνότητας στο Πανεπιστήµιο της Θεσσαλονίκης,
µε υπεύθυνο τον καθηγητή κ. Παπαζάχο.
Μετά από κάποιον καιρό τα αποτελέσµατα γνωστοποιήθηκαν από
το τέλος του 1997 και επιβεβαιώνουν ότι δεν υπάρχει πράγµατι,
πρόβληµα για την επιλεγείσα θέση του υδροηλεκτρικού σταθµού
Ιλαρίωνα.
Επειδή, όπως γνωρίζετε -το είπα και προηγουµενως και το
γνωρίζουµε όλοι- είναι σε εξέλιξη ο σχεδιασµός της νέας
προγραµµατικής περιόδου, θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι η ∆ΕΗ
στις προτάσεις που έχει κάνει στο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας
και στο Υπουργείο Ανάπτυξης εντάσσει το έργο αυτό στη νέα
προγραµµατική περίοδο, για να αρχίσει από το 2000.
'Αρα, το έργο αυτό είναι στις προτεραιότητες και της ∆ΕΗ για την
έναρξή του από την ερχόµενη προγραµµατική περίοδο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Στο πενταετές δεν υπάρχει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΑΙΟΦΟΡΙ∆ΗΣ: Εάν µου επιτρέπετε, κύριε

Υφυπουργέ, σε τρία φράγµατα που δεν υπήρχε κανένα πρόβληµα,
καµία ανησυχία, καµία αντίρρηση, η ∆ΕΗ είχε το Ο.Κ., ο κόσµος τα
περίµενε, τα φράγµατα Βράχου, Νεστορίου, Κοροµηλιάς, αυτά γιατί
δεν έγιναν; Γιατί τελµάτωσαν; Εδώ προφασίζεσθε ότι υπήρχε
ανησυχία, υπήρχε αντίρρηση...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Περιοριστείτε στην
ερώτησή σας, κύριε συνάδελφε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): Σε ό,τι
αφορά τα ζητήµατα που αναφέρθηκαν για τις προβληµατικές
επιχειρήσεις, νοµίζω ότι είναι χρήσιµο να συµφωνήσουµε όλοι ότι
ούτε η ανάπτυξη ούτε η απασχόληση µπορεί να διασφαλιστεί µε τη
διατήρηση προβληµατικών µονάδων. Υπάρχουν τέτοιες στην
Ελλάδα και το έχουµε ζήσει τις τελευταίες δεκαετίες στην πατρίδα
µας.
Πιστεύω ότι το πρόβληµα της ανεργίας δεν µπορεί να λυθεί µε το να
διατηρούµε σε ζωή θνησιγενείς µονάδες. Πρέπει να
διαµορφώσουµε όρους και προϋποθέσεις παραγωγικών και
ανταγωνιστικών θέσεων εργασίας. Και βεβαίως αυτό θα το κρίνει
κυρίως και ο ιδιωτικός τοµέας.
'Οταν µία επιχείρηση βγαίνει στο διαγωνισµό µια, δυο, τρεις φορές
και δεν βρίσκεται ο επενδυτής να την "τρέξει", καταλαβαίνετε ότι
από κει και πέρα µπαίνει ένα ζήτηµα βιωσιµότητας της επιχείρησης.
∆εν θέλω να αναφερθώ σ'αυτό. 'Εχει µία ιστορία αυτό το θέµα και
δεν θέλω να επανέλθω.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Εσείς το ξέρετε και ήρθατε στην
Πτελαµαϊδα και είπατε άλλα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): Επειδή
είπατε για τη ΜΑΒΕ, θα ήθελα να επισηµάνω ότι από το φθινόπωρο
του 1997 η µισθώτρια του µεταλλείου παραγωγής αµιάντου στην
Κοζάνη αντιµετωπίζει σοβαρά οικονοµικά προβλήµατα λειτουργίας
της µονάδος λόγω της κατακόρυφης πτώσης των τιµών µετά την
κρίση στη Νοτιανατολική Ασία. Και η Κυβέρνηση προχώρησε σε µία
σειρά από ρυθµίσεις και διευκολύνσεις, προκειµένου να αποτρέψει
το κλείσιµο της επιχείρησης.
∆εν θέλω να αναφερθώ σε όλα αυτά τα µέτρα. Θέλω να επισηµάνω
ότι µε ρύθµιση νοµοθετική προωθήσαµε την πρόωρη
συνταξιοδότηση ενός αριθµού εργαζοµένων στο µεταλλείο,
προκειµένου να ελαφρυνθεί το λειτουργικό κόστος της µισθώτριας
εταιρείας. Πιστεύω ότι περίπου πενήντα τέσσερα άτοµα θα
αποχωρήσουν, µειώνοντας έτσι σηµαντικά τη δαπάνη µισθοδοσίας.
Παρά τις ρυθµίσεις, γνωρίζετε ότι υπάρχει µία σύµφωνη γνώµη
εργαζοµένων και µισθώτριας εταιρείας, για να κινηθούν για τη
µεταβατική περίοδο.
Θέλω να διαβεβαιώσω για µία ακόµα φορά ότι τόσο η ΕΤΒΑ όσο
και η ΜΑΒΕ εξετάζουν κάθε νόµιµη λύση για τη διατήρηση του
εργοστασίου σε λειτουργία, καθώς οι παράγοντες που έφεραν τη
µονάδα στην κατάσταση που περιέγραψα προηγουµένως είναι
κυρίως εξωγενείς.
Σε σχέση µε τις επί µέρους δράσεις του ειδικού αναπτυξιακού
προγράµµατος ή τις παρεµβάσεις για τους σεισµούς, είπα και στην
οµιλία µου ότι σε ό,τι αφορά το θέµα των σεισµών, νοµίζω ότι
αντιµετωπίσαµε όσο ποτέ άλλοτε ως Κυβέρνηση και ως τοπική
κοινωνία και θα έλεγα µε µεγάλη επιτυχία τα σοβαρά προβλήµατα
που δηµιουργήθηκαν από τους σεισµούς, τόσο µε το ειδικό
αναπτυξιακό πρόγραµµα για µια σειρά από αναπτυξιακές
παρεµβάσεις όσο και για την κάλυψη των αναγκών για την
αποκατάσταση των ζηµιών.
Το  ότι  έχουν  δοθεί  µέχρι  σήµερα  εβδοµήντα  δισεκατοµµύρια
µόνο  για  την  αποκατάσταση  των  ζηµιών,  αυτό  το  αναδεικνύει.
Και  βεβαίως  σε  σχέση  µε  το  ειδικό  αναπτυξιακό  πρόγραµµα
θέλω  να  επισηµάνω  ότι  ο  προϋπολογισµός  των  έργων  που
έχουν  ήδη  ενταχθεί  στις  συλλογικές  αποφάσεις  έργων
ανέρχεται  στα  εξήντα  οκτώ  δισεκατοµµύρια  δραχµές.  Αυτά  τα
έργα  ήδη  η  επιτροπή  παρακολούθησης  µε  την  τοπική  κοινωνία
και  το  Υπουργείο  Εθνικής  Οικονοµίας  τα  έχουν  εντάξει  ως
προτεραιότητες  και  έχουν  συµβολαιοποιηθεί.  ∆ηλαδή,  µετά  από
ολοκλήρωση  των  µελετών,  προκήρυξη  αυτών  των  έργων  και
ανάδειξη  αναδόχων,  έχουν  συµβολαιοποιηθεί  τα  έργα
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προϋπολογισµού τριάντα δύο δισεκατοµµυρίων δραχµών. 'Εχουν
εκτελεστεί έργα είκοσι δύο δισεκατοµµυρίων δραχµών, από τα
οποία έχουµε ήδη πληρώσει τα δεκαεπτά δισεκατοµµύρια µέχρι 25-
3-1999.
Προχωράει, λοιπόν, το πρόγραµµα. 'Ολοι θέλουµε να επιταχύνουµε
αυτούς τους ρυθµούς, αλλά υπάρχουν και τα δηµοσιονοµικά
προβλήµατα της χώρας, υπάρχει το πρόβληµα της ωριµότητας των
έργων που πρέπει να ολοκληρωθεί. Κάναµε όµως πάρα πολλά στα
τρία χρόνια, από το 1996 που εξαγγείλαµε αυτό το ειδικό
πρόγραµµα.
∆εν µπορούµε, λοιπόν, να µη δούµε αυτήν την πραγµατικότητα,
χωρίς κανείς πάντα να εθελοτυφλεί στις πραγµατικές ανάγκες που
υπάρχουν σε µία περιοχή σαν τη σεισµόπληκτη περιοχή της
δυτικής Μακεδονίας. ∆εν µπορούµε όµως να µηδενίσουµε και να
αγνοήσουµε αυτήν την προσπάθεια. Πότε άλλοτε σε µία περιφέρεια
σαν τη δική σας είχαµε µία συνολική παρέµβαση επί µίας
πενταετίας ύψους ενός τρισεκατοµµυρίου δραχµών; Ποτέ άλλοτε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Γιατί το λέτε αυτό; Πότε είχαµε
καταστρεπτικούς σεισµούς;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, κύριε
Παπαφιλίππου, µη διακόπτετε. Αφήστε τον κύριο Υπουργό να
µιλήσει, για να τελειώσουµε κάποια στιγµή.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): Αυτή
είναι η πραγµατικότητα, κύριε Παπαφιλίππου. Βεβαίως, δεν
µπορούµε να απαντήσουµε σε όλα τα επί µέρους ζητήµατα σήµερα
εδώ.
Είπα προηγουµένως ότι όλα τα ζητήµατα δεν µπορούν να λυθούν
σε µία περίοδο. Θα έρθω αµέσως στο θέµα της ανεργίας που το
έχετε θέσει όλοι µε τέτοια ένταση και µε τέτοια έµφαση, γιατί
πράγµατι αποτελεί ένα πρώτο στόχο της Κυβέρνησής µας.
Το ότι υπάρχουν δηµόσιες επενδύσεις σε εξέλιξη στην περιοχή
ύψους ενός τρισεκατοµµυρίου δραχµών, αυτό µόνο θετική
προοπτική µπορεί να δηµιουργήσει. Βεβαίως το αναπτυξιακό
αποτέλεσµα δεν έρχεται κατά τη διάρκεια της κατασκευής και µόνο.
'Οταν ολοκληρωθούν τα έργα, θα αποδώσουν το αποτέλεσµά τους.
'Οταν αποδοθούν προς χρήση στην κοινωνία, θα αναδείξουν το
κοινωνικό τους όφελος. Είµαστε σε µία µεταβατική φάση, όπου όλα
σχεδιάζονται και υλοποιούνται. Το κοινωνικό και αναπτυξιακό
αποτέλεσµα θα έρθει µετά το πέρας αυτής της παρέµβασής µας.
Αυτή είναι η θετική προοπτική, για την οποία έχω µιλήσει εγώ.
Πιστεύω, επίσης, ότι πολύ θετική προοπτική είναι το ότι έχουµε
προσελκύσει πολύ περισσότερες ιδιωτικές επενδύσεις από ό,τι
προσελκύσαµε στην προηγούµενη προγραµµατική περίοδο κατά τη
διάρκεια του Α' Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης την περίοδο 1989-
1993, 1994. 'Οταν µίλησα στην πρωτολογία µου και έφερα ένα και
µόνο συγκριτικό στοιχείο, ότι τα τριάντα δύο σχέδια εκείνης της
περιόδου έχουν γίνει διακόσια εβδοµήντα µέχρι το 1998, όταν έχει
δηλαδή δεκαπλασιαστεί σχεδόν ο αριθµός των επιχειρησιακών
σχεδίων, αυτό σηµαίνει ότι κάποια στιγµή αυτά θα ολοκληρωθούν
και θα αποδώσουν, αφού θα εκσυγχρονίσουµε την παραγωγική µας
βάση. Θα δηµιουργήσουµε θέσεις απασχόλησης, θα κάνουµε πιο
ανταγωνιστική την περιοχή και αυτό είναι το ζητούµενό µας.
'Οταν λοιπόν τα τέσσερα δισεκατοµµύρια της περιόδου 1990-1994
έγιναν πενήντα πέντε δισεκατοµµύρια, σαφώς αυτό θα αποδώσει
κάποια στιγµή και δεν µπορούµε να το αγνοήσουµε. Μη µου λέτε
για το τι δεν έχει ολοκληρωθεί ακόµα, γιατί αυτή η απάντηση είναι
πολύ εύκολη. Είναι σε εξέλιξη όλα τα έργα και εµείς τα ξεκινήσαµε
όλα τα έργα. Τώρα δηµιουργούνται τα έργα και ταυτόχρονα.
∆εν θέλω να µιλήσω για µία συγκεκριµένη στιγµή και µία περιοχή.
Εγώ θα µιλήσω συνολικά για την πατρίδα µας. Από το 1989 µέχρι
το 1994 διαχειριστήκαµε τη µεγαλύτερη αναπτυξιακή παρέµβαση
που δέχτηκε ποτέ η χώρα µας µε το πρώτο Πακέτο Ντελόρ. Σας
ζητάω πολύ απλά -το λέω και στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
της Νέας ∆ηµοκρατίας- να µας πείτε ένα έργο που ολοκληρώθηκε
σε όλη την περίοδο του πρώτου Πακέτου Ντελόρ, που απετέλεσε

µέχρι τότε τη µεγαλύτερη αναπτυξιακή παρέµβαση στη χώρα µας.
'Ενα έργο δεν είχε ολοκληρωθεί. Μόνο ένα έργο ξεκίνησε και αυτό
ήταν το Μετρό της Αθήνας.
Τα είκοσι µεγάλα έργα της χώρας µας, που αλλάζουν τη µορφή
ανάπτυξης της πατρίδας µας, ξεκίνησαν µετά το 1994, µετά το
1995, µετά το 1996, γιατί δεν είχαµε ωριµότητα.
Επειδή µε πιέζει ο χρόνος, θα ήθελα να απαντήσω σε δύο ή τρία
καυτά θέµατα που τέθηκαν και από την πλευρά του αξιότιµου φίλου,
του εκπροσώπου της Νέας ∆ηµοκρατίας. Είπε κατ' αρχήν ότι δεν
υπάρχει πορεία πραγµατικής σύγκλισης, αλλά υπάρχει µία πορεία
απλά ονοµαστικής σύγκλισης. Πρέπει όµως να συµφωνήσουµε,
κύριε Αλογοσκούφη. Τα πράγµατα δεν µπορεί να είναι και άσπρο
και µαύρο.
Θέλω να πω απλά δύο πράγµατα. Κατ' αρχήν η Κυβέρνησή µας
δεν αγωνίζεται για αριθµούς. ∆εν έχουµε ερωτευτεί ούτε θέλουµε να
ερωτευτούµε αριθµούς. Ερωτευόµαστε άλλα πράγµατα στη ζωή
µας και αγωνιζόµαστε για την πραγµατική οικονοµία, την οικονοµία
των εργαζοµένων, των επιχειρήσεων, των ανέργων, την οικονοµία
των αγροτών και των συνταξιούχων. Ο λαός µας αγωνιά για την
επίλυση αυτών και µόνο των προβληµάτων.
Το πρόβληµα βεβαίως για µας δεν είναι η ονοµαστική σύγκλιση.
Είναι η ανάπτυξη και ο εκσυγχρονισµός της ελληνικής οικονοµίας.
Ούτως ή άλλως, θέλουµε δεν θέλουµε, την ονοµαστική σύγκλιση θα
την κάνουµε. Ο εκσυγχρονισµός όµως και η ανάπτυξη της
ελληνικής οικονοµίας και κοινωνίας είναι το ζητούµενο.
Θέλω να πω πολύ συγκεκριµένα πράγµατα. Η αύξηση των
πραγµατικών εισοδηµάτων τα τελευταία χρόνια δεν ήταν τυχαίο
γεγονός. 'Ηταν αποτέλεσµα, µεταξύ των άλλων, και της
αντιπληθωριστικής µας πολιτικής. ∆ιότι σήµερα ο πληθωρισµός,
όπως γνωρίζουµε, είναι στα χαµηλότερα επίπεδα των τελευταίων
τριάντα-τριάντα πέντε ετών στην πατρίδα µας. Χτυπήσαµε το
σαράκι, που χρόνια ροκάνιζε το εισόδηµα µισθωτών και
συνταξιούχων. Κι αυτό είναι πραγµατική οικονοµία. ∆εν έχει να
κάνει µε το ζήτηµα σύγκλισης των οικονοµικών µεγεθών και µόνο.
Η συνεχής πτώση των επιτοκίων, που µειώνει κατά πολύ το κόστος
του ελληνικού νοικοκυριού για απόκτηση στέγης, έχει να κάνει µε
την πραγµατική οικονοµία των νοικοκυριών. Ποτέ άλλοτε δεν είχαµε
στην πατρίδα µας τόσο χαµηλά επιτόκια, όσο έχουµε σήµερα. Ποτέ
δεν ήταν τόσο χαµηλά τα στεγαστικά δάνεια, όσο είναι σήµερα.
Επίσης, µειώθηκε σηµαντικά το κόστος χρήµατος για τον
επιχειρηµατία και για τον αγρότη. Πότε είχε στην πατρίδα µας ο
επιχειρηµατίας ή ο αγρότης τη δυνατότητα να έχει τόσο χαµηλά
επιτόκια, όσο έχει σήµερα, για να αναπτύξει αναπτυξιακές
πρωτοβουλίες, που στη συνέχεια θα χτυπήσουν και το θέµα της
ανεργίας στην πατρίδα µας;
Και δεν πρέπει να ξεχνάµε τις πρόσθετες µειώσεις εµµέσων φόρων
σε βασικά καταναλωτικά αγαθά, στη βενζίνη, στο πετρέλαιο
θέρµανσης, στα αυτοκίνητα, στα τιµολόγια της ∆ΕΗ, στα φάρµακα.
'Ολες αυτές οι παρεµβάσεις µας βελτιώνουν ουσιαστικά την
αγοραστική δύναµη των εργαζοµένων, των συνταξιούχων, αυτών
των τάξεων που έχουν την περισσότερη ανάγκη, των χαµηλών και
µεσαίων εισοδηµάτων τάξεων. Και όλα αυτά γίνονται σήµερα. Κι
αυτό έχει να κάνει µε την πραγµατική οικονοµία.
Το ότι έχουµε ρυθµούς ανάπτυξης µεγαλύτερους από το µέσο όρο
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, επίσης, έχει να κάνει µε την πραγµατική
οικονοµία, γιατί έτσι συγκλίνουµε. Το ότι καταφέραµε από το 64%
του µέσου ΑΕΠ της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης το 1994 να πάµε στο
69% στο τέλος του 1999, να προσεγγίσουµε πραγµατικά κατά πέντε
ποσοστιαίες µονάδες, είναι γιατί το βιοτικό επίπεδο της πατρίδας
µας ανέβηκε κατά πέντε ποσοστιαίες µονάδες. Και αυτή είναι
πραγµατική σύγκλιση, δεν είναι οικονοµική σύγκλιση. Και θα πάµε
στο 80% έως το τέλος του 2006 µε τη νέα πραγµατική παρέµβαση.
Είναι πραγµατική η σύγκλιση, δεν είναι οικονοµική.
Βεβαίως αυτοί οι ρυθµοί ανάπτυξης της χώρας µας αν
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σήµερα δεν είναι ουσιαστικά, τι να πει κανείς για την περίοδο 1989-
1993-1994, που ήταν µηδενικοί, που ήταν στάσιµοι, που ήταν έως
και αρνητικοί; Γιατί να µην ξεχνάµε ότι έφυγε ένα ολόκληρο Πακέτο
Ντελόρ και ο µέσος ρυθµός ανάπτυξης εκείνης της πενταετίας ήταν
0,5%. Και σήµερα έχουµε ξεπεράσει το 3,5%, έχουµε ρυθµούς
ανάπτυξης που είναι εξαπλάσιοι εκείνης της περιόδου.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υφυπουργού)
Θέλω να κλείσω, επειδή βλέπω ότι χτυπάει και το κουδούνι, µε την
παρέµβαση στην οποία αναφέρθηκε ο κύριος συνάδελφος, για το
θέµα της απόφασης του Βερολίνου. Εγώ λυπάµαι και για την
τοποθέτηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του Συνασπισµού
και για την τοποθέτηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της
Νέας ∆ηµοκρατίας. Λυπάµαι, διότι υπάρχει µία ουσιαστική
παραπλάνηση. Εγώ θα σας πω πολύ απλά, κύριοι συνάδελφοι, όχι
ότι πήραµε τα εννέα τρισεκατοµµύρια (9.000.000.000.000) δραχµές,
που βεβαίως είναι µεγάλη επιτυχία, γιατί η περίοδος, κύριε
Αλογοσκούφη, δεν είναι το 2000 τελεία και παύλα, αλλά είναι το
2000-2008.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: ∆εν είναι εννέα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας):
Βεβαίως, δεν συγκρίνουµε εξαετίες µε επταετίες. Συγκρίνουµε την
επταετία '93-'99, συµπεριλαµβανοµένου και του '93 Ταµείο Συνοχής
και '93 πρώτο Πακέτο Ντελόρ, µε την περίοδο αυτή. Και λέµε ότι
είναι σηµαντικότατη η αύξηση που πετύχαµε.
Θέλω να σας πω το εξής, επειδή έχετε αναφέρει πολλές φορές το
θέµα αυτό. Θέλω να σας δώσω τέσσερις αριθµούς που αφορούν
την κατά κεφαλήν ενίσχυση από το στόχο 1 των διαρθρωτικών
ταµείων για την Ελλάδα, την Ισπανία, την Πορτογαλία και την
Ιρλανδία. Ο µέσος όρος για την κατά κεφαλήν ετήσια ενίσχυση σε
Ευρώ από τα διαρθρωτικά ταµεία των χωρών συνοχής για την
Ιρλανδία είναι 86,7, για την Ισπανία είναι 183,2, για την Πορτογαλία
είναι 281,2 και για την Ελλάδα είναι 338,3. Είναι πολύ µεγαλύτερη
και της Ισπανίας και της Πορτογαλίας και της Ιρλανδίας. Και αυτή
είναι η µεγάλη επιτυχία της ελληνικής Κυβέρνησης. Μια επιτυχία
που δεν ήρθε από µόνη της, αλλά ήρθε µετά από είκοσι µήνες
συγκροτηµένης διαπραγµατευτικής µας στάσης, διαπραγµατευτικής
σχέσης ουσιαστικής µε την ευρωπαϊκή επιτροπή, µε τη γερµανική
προεδρία, µε τις συµµαχίες που είχαµε διαµορφώσει µε τις χώρες
της συνοχής. Αν χρειαστεί, θα έρθω στη συνέχεια σ' αυτό, κύριοι
συνάδελφοι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΑΙΟΦΟΡΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω το λόγο για ένα διαδικαστικό θέµα;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν έχετε το λόγο και
το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. Ο Κοινοβουλευτικός σας
Εκπρόσωπος µπορεί να µιλήσει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΑΙΟΦΟΡΙ∆ΗΣ: Η επερώτηση είναι σαφής.
Θέλουµε ο Υπουργός να απαντήσει στα συγκεκριµένα θέµατα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Με συγχωρείτε πάρα
πολύ. Πώς θα απαντήσει ο Υπουργός, είναι δικό του θέµα. ∆εν είναι
θέµα επιβολής.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΑΙΟΦΟΡΙ∆ΗΣ: Τότε δεν έχει νόηµα η
επερώτηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Αλογοσκούφης
έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι είναι πολύ χρήσιµη η παρέµβαση που έκανε µόλις τώρα
ο κ. Σηµαιοφορίδης, γιατί στην αρχή ξεκίνησε την οµιλία του ο
κύριος Υφυπουργός κατηγορώντας µε ότι εγώ αναλώθηκα δήθεν σε
άλλα θέµατα άσχετα µε το περιεχόµενο της επερώτησης. Ο ίδιος και
στην πρωτολογία αλλά και στη δευτερολογία του, επειδή ακριβώς
"απορία ψάλτου βηξ", ασχολήθηκε κυρίως µε αυτά τα θέµατα. Εγώ
αναγκάστηκα ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος να απαντήσω σε
θέµατα που θέσατε εσείς, κύριε Υπουργέ, σε θέµατα που
αφορούσαν τη γενική οικονοµική πολιτική, σε θέµατα που
αφορούσαν την ανάπτυξη της χώρας µας, σε θέµατα που

αφορούσαν το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο του Βερολίνου. Βεβαίως
έπρεπε να απαντήσω και λογικό ήταν, εφόσον εσείς είχατε
αναλωθεί σ' αυτά τα θέµατα.
Να σας υπενθυµίσω ακόµη ποιος έχει τις ευθύνες για την έλλειψη
προγραµµατισµού για την ανάπτυξη της χώρας, ποιος έχει τις
ευθύνες για την κατάσταση που βρίσκεται σήµερα η οικονοµία και
ποιος έχει τις ευθύνες για το γεγονός ότι µείναµε έξω από την
Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση. 'Ολα αυτά είναι πράγµατα στα
οποία πρέπει να δοθούν απαντήσεις.
Επανήλθατε βέβαια στη δευτερολογία σας για τα µεγάλα έργα.
Πράγµατι δεν έγιναν µεγάλα έργα µε το πρώτο Πακέτο Nτελόρ, γιατί
το είχατε σχεδιάσει εσείς και δεν είχατε εντάξει κανένα µεγάλο έργο
µέσα σ' αυτό. Εκ των υστέρων ενετάχθη το Μετρό της Αθήνας.
Πράγµατι, έχουν προγραµµατιστεί µεγάλα έργα µε το δεύτερο
Πακέτο Ντελόρ. Γιατί; Γιατί τα είχαµε σχεδιάσει εµείς και τα είχαµε
ξεκινήσει. Και τα έργα που γίνονται, όλα τα µεγάλα, είναι έργα που
προγραµµατίστηκαν και σχεδιάστηκαν από την κυβέρνηση της Νέας
∆ηµοκρατίας. Το γεγονός ότι βρεθήκατε στη θέση να τα
υλοποιήσατε είναι άσχετο µε οποιαδήποτε δυνατότητα
προγραµµατισµού έχετε γι' αυτά τα πράγµατα. Βέβαια δεν
προγραµµατίζονται µεγάλα έργα µε το τρίτο Κοινοτικό Πακέτο, διότι
δεν µπορέσατε να ολοκληρώσετε τα έργα του δεύτερου Πακέτου
Ντελόρ. Βλέπουµε τις προτάσεις που κάνατε στην επιτροπή για το
τρίτο Κοινοτικό Πακέτο, που κυρίως αφορούν την ολοκλήρωση
έργων που ήδη έχουν αρχίσει. Μην έρχεσθε εδώ να δηµιουργήσετε
παραπλανητικές εντυπώσεις. Κανείς δεν τρώει κουτόχορτο, ούτε οι
συνάδελφοί σας στο Κοινοβούλιο, αλλά πολύ περισσότερο ο
ελληνικός λαός. Ο ελληνικός λαός γνωρίζει, βλέπει και ξέρει ποιοι
έχουν τις ευθύνες γι' αυτά τα πράγµατα τα τελευταία χρόνια.
Μιλήσατε για ονοµαστική και πραγµατική σύγκλιση, πέραν
ορισµένων συγχύσεων που είχε η παρέµβασή σας γι' αυτό το θέµα.
Το γεγονός ότι πέφτει ο πληθωρισµός είναι πάρα πολύ θετικό.
Εµείς το χαιρετίζουµε. Θέλουµε να σας υπενθυµίσουµε ότι ξεκίνησε
µια αντιπληθωριστική πολιτική το 1990, όπου µειώθηκε ο
πληθωρισµός στο µισό. Είχατε τη συναίσθηση να συνεχίσετε στην
ίδια κατεύθυνση αυτήν την πολιτική και, πραγµατικά, όπως
απέδωσε και την πρώτη περίοδο, απέδωσε και τη δεύτερη περίοδο.
'Οσον αφορά τη µείωση των ελλειµµάτων, µας αναφέρατε ότι
µειώσατε τους έµµεσους φορους. ∆εν τους µειώσατε επειδή θέλατε
να ελαφρύνετε τους πολίτες. Τους µειώσατε επειδή συναντήσατε
δυσκολίες στην πολιτική της µείωσης του πληθωρισµού και έπρεπε
κάτι να γίνει επειγόντως, για να πιάσουµε τα κριτήρια. Μην
προσπαθούµε κάτω από την ίδια µασχάλη να κρατήσουµε δύο
καρπούζια. ∆εν γίνεται αυτό.
Μειώσατε τους έµµεσους φόρους σαν αντίδραση σε µια
αποτυχηµένη πολιτική.
Θα επανέλθω στο θέµα της επερώτησης. Εδώ είναι που δεν µας
πείσατε. Και νοµίζω ότι το πιο ανησυχητικό δεν είναι το τι είπατε ή
το τι δεν είπατε. Το ανησυχητικό γεγονός είναι ότι δεν φαίνεσθε να
αντιλαµβάνεσθε τα προβλήµατα που υπάρχουν. Εγώ σας έκανα
συγκεκριµένη πρόταση. Μας είπατε ότι δεν σας κάναµε πρόταση.
'Εχουν δύο σκέλη οι παρεµβάσεις, που πρέπει να κάνει η
Κυβέρνηση. Εσείς έχετε κάποιο συγκεκριµένο αντικείµενο, αλλά δεν
πρέπει να περιορίζετε τον πολιτικό σας ορίζοντα στο αντικείµενο
που αυτήν τη στιγµή διαχειρίζεσθε στο Υπουργείο Εθνικής
Οικονοµίας. Υπάρχουν δύο ειδών παρεµβάσεις που πρέπει να
γίνουν. Οι πρώτες είναι οι παρεµβάσεις οι ανακουφιστικές σε
πολλές περιοχές της χώρας και συγκεκριµένα στη δυτική
Μακεδονία. Πρέπει να ληφθούν µέτρα ανακούφισης. Και σας
αναφέραµε συγκεκριµένα µέτρα, όπως παραδείγµατος χάρη η
µείωση του κόστους της αγροτικής παραγωγής. Σας είπαµε
συγκεκριµένα µέτρα, ότι πρέπει να υπάρξει ρύθµιση των χρεών
πολλών κατηγοριών µικροµεσαίων επιχειρήσεων, αλλά κυρίως των
γουνοποιών της Καστοριάς.
Είπαµε ότι πρέπει να επιταχυνθούν τα έργα υποδοµής, γιατί το
γεγονός  ότι  καθυστερεί  η  Εγνατία  και  δεν  γίνεται  -το  µέρος
που αφορά τη δυτική Μακεδονία- έχει και βραχυχρόνιες
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αρνητικές επιπτώσεις. ∆ιότι όταν δεν γίνονται έργα, δεν είναι µόνο
ότι δεν υπάρχουν οδικοί άξονες που θα συνδέουν τη δυτική
Μακεδονία, αλλά δεν υπάρχουν και δουλειές. Και ένας τρόπος για
να δηµιουργηθούν δουλειές είναι να επιταχύνουµε τα έργα. Αυτά
είναι τα µέτρα ανακούφισης.
Σας είπαµε και για τα µέτρα του σχεδιασµού στην πρωτολογία µου
και δεν βλέπω λόγο να τα επαναλάβω. ∆εν βλέπω καλή πίστη εκ
µέρους σας να δούµε τα θέµατα διακοµµατικά, ιδίως αυτά που
αφορούν το τρίτο Πακέτο -και το πιθανότερο είναι να µην τα
διαχειριστείτε εσείς- για να προλάβουµε καταστάσεις και να µη
φθάσουµε στο παρά πέντε και εκ των υστέρων να αλλάζουµε
προγράµµατα ή να φτιάχνουµε προγράµµατα που δεν υπάρχουν.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Αν επιθυµεί ο κύριος
Υπουργός, έχει το λόγο, για να τριτολογήσει.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): Θα
απαντήσω κλείνοντας τη σηµερινή µας συνεδρίαση και λέγοντας
ότι, πράγµατι, η Περιφέρεια της ∆υτικής Μακεδονίας αντιµετωπίζει
µία σειρά από προβλήµατα. Γι' αυτό και στην πρωτολογία µου
ανέφερα ότι ο σχεδιασµός που γίνεται σήµερα για τη νέα
προγραµµατική περίοδο 2000-2006 στοχεύει στη σηµαντική
βελτίωση των αναπτυξιακών πόρων για την περιφέρεια της δυτικής
Μακεδονίας. Υπάρχουν κάποιες περιφέρειες στη χώρα µας, όπως η
δυτική Μακεδονία, η 'Ηπειρος, που χρήζουν µιας ιδιαίτερης
προσέγγισης κατά τη διάρκεια του επόµενου σχεδιασµού. Αυτό
κάνουµε σήµερα. Και για να απαντήσω στον κ. Αλογοσκούφη, θα
σας δώσουµε ολόκληρο το πακέτο της πρότασής µας µε τις
τέσσερις εγκυκλίους και το συνοπτικό ΣΠΑ, για να συµµετάσχουµε
και σε επίπεδο Βουλής στη συζήτηση, αλλά και για αναλάβουν τα
κόµµατα τις πρωτοβουλίες που χρειάζονται. Εµείς έγκαιρα θα
έχουµε υποβάλει τέλος Σεπτεµβρίου την πρότασή µας στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, για να έχουµε έγκριση εντός του 1999. Είναι η
συµφωνία που κάναµε µόλις χθες µε την ηγεσία της αρµόδιας
Γενικής 16ης ∆ιεύθυνσης Ευρωπαϊκής Επιτροπής για να έχουµε
έγκριση των προγραµµάτων σαν Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης και
σαν επιχειρησιακά προγράµµατα περιφερειακά και τοµεακά προ του
τέλους του 1999, έτσι ώστε όλα τα έργα να ξεκινήσουν από
1.1.2000. Και η Περιφέρεια της ∆υτικής Μακεδονίας θα έχει ένα
σηµαντικό µερίδιο, σηµαντικά βελτιωµένο από αυτό που έχουµε
σήµερα. Και µέσα από αυτά θα δούµε πώς µπορούµε να
καλύψουµε τις επί µέρους ανησυχίες, τις επί µέρους αγωνίες που
θα συνεχίζουν να υπάρχουν, γιατί θα υπάρχουν.
'Οµως, για να κλείσω µε την ενότητα αυτή της Περιφέρειας ∆υτικής
Μακεδονίας, δεν συµφωνώ µε αυτό που είπε ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας, για το ποιος επέλεξε τα
µεγάλα έργα. ∆εν θα κάνω εδώ αυτήν την αντιπαράθεση, αλλά
απλά θα καταθέσω τα γεγονότα, ως έχουν. Το Β' Κοινοτικό Πλαίσιο
Στήριξης που διαχειριζόµαστε σήµερα -θα υπενθυµίσω-δεν
εγκρίθηκε ούτε το 1992 ούτε το Μάιο του 1993 ούτε τον Οκτώβριο
του 1993. Εγκρίθηκε τον Ιούλιο του 1994. Η ηµεροµηνία που πρέπει
να συγκρατήσετε, κύριε συνάδελφε, είναι ο Ιούλιος του 1994 και
ποιος ήταν στην κυβέρνηση τότε.
∆εύτερον, δεν εγκρίθηκαν όλα τα επιχειρησιακά προγράµµατα
ταυτόχρονα. Πολλά εγκρίθηκαν το 1995 και µέχρι το ∆εκέµβριο του
1996 είχαµε εγκρίσεις επί µέρους επιχειρησιακών προγραµµάτων.
Τρίτη παρατήρηση, όταν καταθέτει µία κυβέρνηση το σχέδιο
περιφερειακής ανάπτυξης, αυτό που υπεβλήθη κατ' αρχήν από τη
Νέα ∆ηµοκρατία, απεσύρθη και επανυπεβλήθη από το ΠΑ.ΣΟ.Κ.
τον Οκτώβριο του 1993, αυτό είναι το σχέδιο περιφερειακής
ανάπτυξης, που δεν περιλαµβάνει ούτε ένα έργο ονοµαστικά.
Περιλαµβάνει στρατηγικές, προτεραιότητες, κέντρο βάρους και
στόχους, περιγράφει την αναπτυξιακή πολιτική που θέλει µια
κυβέρνηση να διαµορφώσει. Μετά την έγκριση, τον Ιούλιο του 1994
έρχονται οι προτάσεις για τα επί µέρους έργα, τα οποία µπορούν να
διαφοροποιηθούν κατά τη διάρκεια της πραγµατικής περιόδου
1994-1999. 'Ετσι απαντώ στο θέµα που τέθηκε προηγουµένως.

'Ερχοµαι και γυρίζω στο θέµα της δυτικής Μακεδονίας, για να πω
ότι παρ'όλες τις αντιξοότητες που υπάρχουν, εγώ είµαι αισιόδοξος,
κύριε συνάδελφε, για την Περιφέρεια της ∆υτικής Μακεδονίας, όπως
είµαι αισιόδοξος για το σύνολο των ελληνικών περιφερειών.
Κατ' αρχήν, γιατί δηµιουργούµε µια πρωτόγνωρη αλλαγή στην
παραγωγική βάση της χώρας µας; Και γιατί διασυνδέονται και θα
συνεχίσουν να διασυνδέονται µε τα έργα του επόµενου Κοινοτικού
Πλαίσιου Στήριξης οι περιφέρειες µεταξύ τους, για να διασυνδεθούν
οι περιφέρειες µε τα Βαλκάνια και την Ευρώπη; ∆ηµιουργούν µία
Ελλάδα διασυνδεδεµένη µε την Ευρώπη µέσα από τα διευρωπαϊκά
δίκτυα τηλεπικοινωνίας, ενεργειακά, οικοδοµών, λιµάνια,
αεροδρόµια, οδοποιίες. Και αυτή είναι µια άλλη Ελλάδα, µια άλλη
περιφέρεια που δηµιουργούµε.
Είµαι επίσης αισιόδοξος, γιατί στην πατρίδα µας, την Ελλάδα, οι
ενδοπεριφερειακές διαφορές έχουν τη µικρότερη εµβέλεια σε σχέση
µε οποιοδήποτε άλλο κράτος της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Είµαι επίσης αισιόδοξος, διότι πλέον έχουµε διασφαλίσει πόρους
κατά 50% περισσότερο απ' αυτούς που έχουµε στην τρέχουσα
περίοδο, η οποία -επαναλαµβάνω- είναι η µεγαλύτερη παρέµβαση
που διαχειριζόµαστε. 'Εχουµε και ένα πρόγραµµα µε συγκεκριµένες
προτεραιότητες και νοµίζω ότι είµαστε σε θέση σαν λαός,
φυσιολογικά, σωστά και ορθολογικά να διαχειριστούµε αυτούς τους
πόρους.
Να γιατί πιστεύω ότι ισχυρή Ελλάδα είναι αυτή που κτίζουµε
σήµερα, είναι αυτή που κτίζουµε τώρα µαζί µε την ισχυρή
Περιφέρεια της ∆υτικής Μακεδονίας. Και πιστεύω ότι η Περιφέρεια
της ∆υτικής Μακεδονίας ζει σ' έναν άλλο ρυθµό σε σχέση µε αυτόν
που ζούσε µια δεκαετία πριν ή µια πενταετία πριν. Ζει σε ένα ρυθµό
ανάπτυξης συνολικά. Επαναλαµβάνω, είναι έργα που ξεπερνούν το
ένα τρισεκατοµµύριο (1.000.000.000.000) δραχµές. Αθροιστικά σε
όλες τις προηγούµενες δεκαετίες δεν θα δείτε αυτό το ποσό.
∆ιαµορφώνουν, λοιπόν, αυτές τις παρεµβάσεις µας στις δηµόσιες
και ιδιωτικές επενδύσεις µια νέα πραγµατικότητα.
Η Περιφέρεια της ∆υτικής Μακεδονίας πιστεύω ότι βγαίνει από την
αποµόνωση, ανοίγει δρόµους επικοινωνίας µε όλη τη χώρα, µε τα
Βαλκάνια και µε την Ευρώπη. Είναι έργα στην Εγνατία Οδό, είναι
έργα στον τοµέα της ενέργειας, είναι έργα για την προστασία του
περιβάλλοντος, είναι έργα ανασυγκρότησης και αποκατάστασης
από τους σεισµούς, είναι έργα για την παιδεία και τον πολιτισµό,
είναι έργα για την υγεία και για τον τουρισµό.
Η Κοζάνη, η Φλώρινα, η Καστοριά και τα Γρεβενά, κάνουν τα δικά
τους βήµατα ανάπτυξης. Οι προσπάθειες αποδίδουν καρπούς. Η
νέα εποχή, λοιπόν, ελπίδας και δηµιουργίας αρχίζει. Και για την
Περιφέρεια της ∆υτικής Μακεδονίας έχει αρχίσει εδώ και πολύ καιρό
και πιστεύω ότι η νέα πραγµατική περίοδος θα αφήνει ανοικτές και
διάπλατες τις πύλες, για να σηκώσουµε αυτήν την περιφέρεια
ακόµα πιο ψηλά. Είναι µια προσπάθεια την οποία πρέπει να
κάνουµε όλοι µαζί και η κοινωνία και η πολιτεία αλλά και εµείς ως
εκπρόσωποι του λαού σ' αυτήν την Αίθουσα.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριοι συνάδελφοι,
κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ' αριθµ.39/1-4-99
επερώτησης των Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Νικολάου
Παπαφιλίππου, Κωνσταντίνου Σηµαιοφορίδη, Νικολάου
Τσιαρτσιώνη, Χαράλαµπου Παπαθανασίου και Θεόδωρου Σκρέκα,
προς τους Υπουργούς Εθνικής Οικονοµίας, Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων, Ανάπτυξης και Γεωργίας, σχετικά µε την
πολιτική της Κυβέρνησης για την οικονοµική ανάπτυξη της δυτικής
Μακεδονίας.
Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι:
1. Οι Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας, Οικονοµικών και Εξωτερικών,
κατέθεσαν σχέδιο νόµου: "Κύρωση της ∆ιεθνούς Συµφωνίας για το
φυσικό καουτσούκ το 1995".
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2. Οι Υπουργοί Εξωτερικών, Εθνικής Οικονοµίας, Οικονοµικών και
∆ικαιοσύνης, κατέθεσαν σχέδιο νόµου: "Κύρωση του Πρωτοκόλλου
για τις προξενικές σχέσεις µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ουκρανίας".
Παραπέµπονται στις αρµόδιες ∆ιαρκείς Επιτροπές.
3. Ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας και ογδόντα πέντε Βουλευτές
του κόµµατός του κατέθεσαν πρόταση νόµου για την προβολή των
θέσεων των πολιτικών κοµµάτων και των συνασπισµών κοµµάτων
από τα κρατικά και ιδιωτικά ραδιοτηλεοπτικά Μέσα Mαζικής
Eπικοινωνίας κατά τις προεκλογικές περιόδους.

Παραπέµπεται και αυτό στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεσθε σε αυτό το σηµείο να λύσουµε τη
συνεδρίαση;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 14.41', λύεται η συνεδρίαση
για την προσεχή ∆ευτέρα 10 Μαϊου 1999 και ώρα 18.00' µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο,
συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία,
σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ                                                                                            ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


